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FINALE APJ 81 V CELJU 

NA STARTU NAJBOUŠI 
V soboto in nedeljo — Pokrovitelj Kovinotehna 

Celje bo znova prizorišče 
srečanja trenutno vseh naj-
boljših atletov in atletinj 
Jugoslavije! V soboto, 20. in 
nedeljo, 21. junija bo na sta-
dionu Borisa Kidriča finale 
Atletskega pokala Jugosla-
vije za pokal Maršala Tita, 
kjer bo v vsaki disciplini 
ol impijskega programa 
(manjka le maraton) nasto-
pilo bo dvanajst najboljših 
s predhodnih kvalifikacij-
skih tekmovanj širom po 
Jugoslaviji. 

Tekmovan je se bo začelo v 
soboto ob 16. uri in končalo 
predvidoma ob 18,30. uri (ta-
ko bo možen tud i ogled ro-
kometne t ekme ob 19. uri v 
hali Golovec), v nedel jo pa se 
bo začelo ob 15,30. uri in 
končalo ob 18. uri. Po zad-
nj ih podatkih , ki nam jih je 
posredoval sekretar AD Kla-
divar Štefan Jug , bodo na-

stopili predstavniki kar 42 
klubov pri moških s 190 na-
stopajočimi, pri ženskah pa 
bo na startu 114 at let inj iz 38 
klubov ali skupa j 304 tekmo-
valci. 

Med moškimi ima največ 
nastopov beograjska Crvena 
zvezda 41 (32 atletov, torej 
ekipa, ki je lani zmagala v 
tem tekmovanju , letos pa je 
v Beogradu osvojila odlično 
drugo mesto v Evropi. Sledi-
jo beograjski Part izan 23 na-
stopov (17 atletov), Kladivar 
Celje 22, 17) Sarajevo 22 (18), 
ASK Split 15 (9) itd. Pr i žen-
skah ima največ startov Sla-
vonija Osijek 17 (9 atletirtj), 
sledijo pa lanski zmagovalec 
Partizan Beograd 16 (9), Sa-
rajevo 16 (9), Senta 15 (7), 
Kladivar Celje 12 (7), Crvena 
Zvezda Beograd 12 (10) itd. 

Na s tadionu bodo nastopi-
li takšni atleti, ki mnogo po-
meni jo tudi v evropskih ali 

celo svetovnih razmerah: Te-
mim (226 cm), Stekič, Zdrav-
kovič, Životič, Alebič, Zarič, 
Pisič, Popovič, Lazarevič, 
Milič in drugi, ob nj ih pa tu-
di odlični Celjan Kopitar 
(prvič bo startal po poškod-
bi), Lisec, Ukič, Arzenšek, 
Rozman, Cop, Prezelj, Mijač, 
Kolar, Rener itd. Tudi med 
at let injami bodo na startu 
vse najboljše, med Celjanka-
mi pa Prezljeva, Cetina, Ba-
bičeva itd. 

Celjska atletska prireditev 
bo letos prav takšna, k jer se 
bo zbrala domala komple tna 
moška in ženska reprezen-
tanca ter mnogi atleti, ki se 
za dres z državnim grbom 
borijo. Brez dvoma bomo vi-
deli lepe boje in dobre rezul-
tate, to pa pomeni, da si je 
prireditev vredno ogledati. 
Sicer pa, Celje je tako mesto 
atletike! 

TONE VRABL 

V GALOPU ZA KOSILNICO 
Tekma koscev v Vrhu nad Laškim je bila dirka mišic, 

spretnosti in znanja. Zdenko Lapornik sicer ni bil prvak v 
strojni košnji čeprav je kar dirjal za svojim strojem. Da pa 
bi mu kdo ne očital, češ, s strojem gre lažje, je pobral prvo 
nagrado v košnji z ročno klasično koso pri mlajši skupini. 

Strojna košnja je znova opozorila na problem, da na 
težjih terenih motorne kosilnice, kf jih pri nas lahko ku-
piš, odgovarjajo za krepke in mlade fante in da nihče ne 
misli na starejše, na šibkejše kmete, ali pa recimo na 
ženske ter dekleta. Foto: D. Medved 

Več o prireditvi na 14. strani. 

ODGOVORNOST 
MERKOVIH 
KOMUNISTOV 

Delegati 538 komuni-
stov iz 51 osnovnih orga-
nizacij ZK, ki delujejo v 
15 delovnih organizaci-
jah SOZD Merx, so mi-
nulo sredo na akcijski 
programski konferenci 
začrtali smeri akcije v 
bitki za uresničitev ra-
zvojnega načrta SOZD 
Merx. 

S to, novo metodo dela, 
so želeh jasno opredeliti 
naloge vseh delavcev v 
SOZD Merx pri uresniče-
van ju obeh temel jnih ak-
tov SOZD - samouprav-
nega sporazuma o združe-
vanju v SOZD in razvoj-
nega načrta za tekoče 
s rednjeročno obdobje. V 
dobro pripravljeni raz-
pravi so opozorili predv-
sem na zahtevnost nalog, 
ki jih čakajo v prizadeva-
nj ih za zagotovitev 
ustreznih količin hrane in 
kakovos tne oskrbe prebi-
valcev v 20 občinah, koli-
kor jih s svojo dejavnost-
jo oskrbujejo . 

Težav ni malo. Kažejo 
se v pravi anarhij i na po-
dročju cen, pa v še vse 
preveč prevladujočih ku-
poproda jn ih podje tn iških 
odnosih, neizenačenem 

d ružbenoekonomskem 
položaju delavcev v pri-
marni kmeti jski proi-
zvodnji, predelavi in trgo-
vini, problemih vezane tr-
govine in podobno. Zato 
so menili, da bo nu jna od-
ločna in odgovorna, ter 
p redvsem enotna akcija 
vseh komunis tov. Merilo 
uspešnost i nj ihovega de-
la pa bo predvsem izpol-
njevanje zahtevnih nalog 
iz srednjeročnega razvoj-
nega načrta. 

MESEC PREGNANCEV 

NI POZABLJENO 
Pot v neznano je rodila bratstvo 

I Ce katero, po tem je zlasti 
letošnje jubilejno leto začet-
ka upora jugoslovanskih na-
rodov in narodnost i proti 

, okupa tor jem tisto, ki spod-
buja razmišljanja, ki bolj kot 
kateri koli drugi čas sili k 
obujan ju spominov. Tako tu-

-•'di na t isoče in desett isoče 
; slovenskih pregnancev, pa 

naj jih je pot vodila v Srbijo, 
* na Hrvaško, v Bosno ali dru-

gam, tudi v dal jne dežele 
Nemčije. 

Jun i j 1941. leta je tisti me-
sec, ko so stekli dogodki, ki 
jih je s seboj prinesel nemški 
okupator in jih je tu začel 
izvajati nad slovenskim živ-
Ijem, da bi napravil to deželo 
nemško. Okupator je pognal 
v tek peklenski načrt , da bi s 
Štajerske in Gorenjske preg-
nal okoli 260.000 Slovencev. 

Že mesec dni po napadu 
na staro državo je bila pri še-
fu civilne uprave v Mariboru 
konferenca o izgonu Sloven-
cev v Srbijo. Predvideno je 
bilo, da na j bi ta genocidna 
akcija potekala v t reh eta-
pah. 

Ne glede na to, da je njeni 
tvorci predvsem zaradi vse 
močnejšega oboroženega od-
pora niso izpeljali tako kot 
so si jo zamislili, je bila uda-
rec v polno. Na tisoče in de-
settisoče ljudi je moralo s 
kovčkom v roki na pot v nez-
nano. 

Ves čas po pr ihodu, je oku-
pator polnil zapore, v Celju 
|udi kapucinski samostan, z 
ljudmi, ki so bili po zaslugi 
domače pete kolone že dolgo 

posebnih seznamih. Za-
pornike so vozili iz vseh kra-
jev našega območja. 

Kmalu za t em so prišle na 
vrsto tudi n j ihove družine. V 
glavnem so jih odgnali v 
mel jsko vojašnico v Maribo-
ru in pozneje tudi v grad Raj-
henburg. Od tod so zatem 
vozili vlaki. Dva do tri na te-
den. Prvi je iz Maribora od-
peljal sedmega junija. 

Začela se je pot polna bole-
čine in negotovosti , sicer pa 
tudi pot, ki je po zaslugi 
srbskih, hrvaških in bosan-
skih gostiteljev skovala odli-
ko, na katero okupator ni ra-
čunal. V teh težkih dneh se 
je utrdilo pri jateljstvo in 
bratstvo, vrlina, ki živi še da-
nes. V zvezi s pregnanci tudi 
ob vsakoletnih vlakih brat-
stva in enotnosti . 

M. BOŽIC 

VISOKI ODLIKOVANJI 
JOŠTOVIMA 

V petek popoldne je v restavraciji hotela Evrope v Celju 
član sveta federacije Franc Leskošek-Luka izročil Mel-
hiorju in Darinki Jošt visoki odlikovanji - Red zaslug za 
narod z zlato zvezdo, kot priznanji za njuno pomembno 
delo ne samo v času pred izbruhom druge svetovne vojne, 
marveč tudi med vojno in po njej. Med udeleženci lepe 
svečanosti so bili tudi Vida Tomšič, Lidija Šentjurc, Milan 
Apih ter vsi najvidnejši predstavniki občinske skupščine, 
izvršnega sveta ter celjskih občinskih družbenopolitičnih 
organizacij kot Jože Marolt, Venčeslav Zalezina, Peter 
Šprajc, Tone Rožman, Aleš Ilc, Franc Vrbnjak, Darko Kon-
čan in drugi. 

Več na 5. strani. MB 

GOSPODARSKA STABILIZACIJA 

Z več zagnanosti nad motnje 

Naslov še zdaleč nima sa-
mo sezonskega, koledarske-
ga pomena, ampak dobro 
odseva vso zaskrbljenost 
predsedstva SFRJ , ki je na 
svoji zadnji seji sprejelo 
vrsto p o m e m b n i h sklepov. 
Vsi se nanašajo na uresniče-
vanje gospodarske stabiliza-
cije. Dejstvo je namreč, da so 
osnovni tokovi na področju 
tržišča in cen, kakor tudi 
ekonomskih odnosov s tuji-
no, še vedno neugodni . Se 
pravi: še nam bo vroče, mor-
da še malo bolj zaradi tiste 
naivne jugoslovanskosti , 
češ, bo že kako šlo. Prav nič 
ne bo šlo, če ne bomo bolj 
zagnano prijeli v roke in na 
svoja pleča stabilizacijske 
naloge. 

Visoka rast cen in življenj-
skih stroškov ter nenehno 

naraščajoča inflacija, hkrat i 
pa še s labšanje odnosov v 
menjavi s tuj ino, vse to je 
izreiz resnih gospodarskih 
motenj , ki jih bo t reba odloč-
neje in resneje odpravljati . 

Letos so še posebno po-
m e m b n e naslednje naloge: 
doseganje načr tovane rasti 
proizvodnje, zlasti v indu-
striji in kmeti js tvu, in to 
predvsem tistih dejavnosti , 
ki največ prispevajo k izpol-
n jevanju nalog, sprejet ih s 
plačilno bilanco države, da-
lje, redna preskrba proizvod-
nje in trga z vsem najbol j po-
t rebnim ter na osnovi tega 
uresničevanje predvidene 
rasti zaposlenosti in omeje-
vanja rasti cen. 

Posebno odgovornost za 
izpopolnjevanje poslovanja 
gospodarstva za vzpostavlja-
nje skladnejše gospodarske 
sestave in smotrne delitve 
dela, za uresničevanje začr-
tane politike cen in gospo-
darskih odnosov s tu j ino 
imajo gospodarske zbornice, 
samoupravne interesne 
skupnos t i s področja gospo-
darstva in skupnost i za po-
slovno in plansko sodelova-
nje. 

Hkrat i z bolj zagnanim bo-
jem za gospodarsko stabili-
zacijo, p reusmer jan je pro-
izvodnje in investicij, pove-
čan jem gospodarske ponud-
be in dohodkovnih motivacij 
ter z odločnim izkoreninja-
n j em pojavov, da lastne po-
slovne neuspehe in izgube 
skoraj že praviloma valimo 
samo na druge, na družbo 
oziroma državo, bi morali v 
združenem delu in občinah 
pretehtati vse gospodarske 
in socialne probleme. 

MITJA UMNIK 

ŠPORTNI 
NOVINARJI V 
ŽALCU 

Ju t r i se bodo zbrali v 
Žalcu delegati združenja 
športnih novinarjev Ju -
goslavije na svoji letni 
skupščini . Iz vsake repu-
blike je po pet delegatov 
in iz obeh pokraj in po tri-
je. Novinarji bodo prispe-
li v Žalec v dopoldan-
skem času, se nastanili v 
hotelu Rubin, nato pa jim 
pripravljajo spre jem na 
občinski skupščini , k jer 
jih bosta pozdravila pred-
sednik skupščine Vili Pe-
tek in predsednik Izvrš-
nega sveta občinske 
skupščine Jože Jan . 

Po spre jemu bodo 
špor tne novinarje odpe-
ljali na ogled tovarne no-
gavic na Polzeli, zatem pa 
še do Braslovč, k jer si bo-
do ogledali kompleks 
smučarsk ih skakalnic in 
prisostvovali skokom na 
plastični skakalnici. Po 
povratku si bodo ogledali 
še Rimsko nekropolo v 
Šempet ru . 

Popoldne ob 16. uri bo 
letna skupščina, k jer bo-
do pregledali dosedanje 
delo in sprejeli nov pro-
gram za nas lednje obdob-
je. Izvolili bodo tudi no-
vega predsednika Zdru-
ženja športnih novinarjev 
Jugoslavije. Letos daje 
kandidata Slovenija, 
predlog pa je za znanega 

športnega delavca in 
športnega novinarja, ure-
dnika športa v Delu, Ev-
gena Berganta. 

Športni novinarj i si bo-
do med bivanjem v Žalcu 
ogledali tudi športni cen-
ter. 

TV 

USPEH 
V KVALIFIKA-
CIJAH? 

v soboto zvečer bo po-
novno bučno v hali Golo-
vec, saj bo v nje j povratna 
rokometna tekma za 
vstop v I. zvezno ligo med 
Proleter jem iz Zrenjanina 
in Aerom Celje. Pred celj-
skimi rokometaši je po le-

tu dni znova velika odgo-
vornost, kako nadomesti-
ti minus štirih golov, koli-
ko so jih »preveč« dobili 
v Zrenjaninu. Tekma bo 
brez dvoma napeta od za-
četka do konca. Gost je 
bodo poskušali obdržati 
doma pridobl jeno pre-
dnost , Celjani pa bodo 
morali z vsem orožjem 
poskušat i razbiti pridob-
ljeno prednost , Celjani pa 
bodo morali z vsem orož-
jem poskušat i razbiti nji-
hovo betonsko obrambo 
in nasuti v vrata gostujo-
čega vratarja čimveč go-
lov. Tekma se bo začela 
o b 19. uri. Upajmo, da bo-
do letošnje kvalifikacije 
uspešnejše od lanskih. 

TV 



VELENJE PREDLAGA 

TITOVO VELENJE 
Poimenovanje tO. oktobra 

2 e pred časom je bila po-
dana pobuda, da naj bi v vsa-
ki republiki v Jugoslaviji 
poimenovali eno mesto po 
tovarišu Titu. V Sloveniji je 
ta čast pripadla Velenju, ki je 
pripravilo vse potrebno, da 
bi ga uvrstili m ^ kandidate 
za dobi tev tako laskavega 
imena. 

Delovni ljudje in občani 
Velenja smo s svojim dose-
danjim delom in rezultati do-
kazali, da znamo in hočemo 
uresničevati tisto, kar v 
praksi pomeni boriti se za 
uresničevanje Titovih idej o 
samoupravljanju in Titrj>ve 
vizije razvoja naše samou-
pravne socialistične 
družbe.« 

V Velenju so z vso p>otreb-
no resnostjo pristopili k pri-
pravi predloga, da bi uspeli v 
naši republiki dobiti tako ve-
liko in pomembno ime, kot 
je ime tovariša Tita. Ob tem 
pripravljajo še celo vrsto 
drugih akcij, ki naj bi tudi 
obeleževale potreben odnos 
do tovariša Tita. 

Velenjčani so torej pripra-
vili svoj predlog in ga že tudi 
posredovali dalje. Predlaga-
jo, da naj bi za novo ime Ve-
lenja sprejeli naziv TITOVO 
VELENJE. Poimenovanje 
naj bi opravili ob letošnjem 
občinskem prazniku 10. ok-
tobra. 

Člani odbora so menili, da 
je predlog Velenja v skladu s 
pobudo predsedstva SFRJ 
in da se v vsaki republiki v 
Jugoslaviji r>oimenuje eno 
mesto ^ tovarišu Titu. Vele-
nje pa je glede na zgodovin-
ski razvoj in razvoj po vojni 
skupaj s prebivalci vse Šale-
ške doline in vse Slovenije 
dokazalo da z delovnimi 
uspehi potrdilo neomajno 
pripadnost v vseh naporih za 
izgradnjo samoupravne so-
cialistične in Titove Jugosla-
vije. 

Zdaj so člani koordinacij-
skega odbora sklenili predla-
gati predsedstvu republiške 
konference SZDL Slovenije, 
da prouči predlog Velenja. 

T. VRABL 

KAJ SMO 
DOSEGU M E D 
2. SM3. 
KONGRESOM 

10 lei je kratko pa tudi 
dovolj dolgo razdobje -
vse pač odvisno od tega, 
kakšni cilji so bili za ta 
čas ^stavljeni. Za Jugo-
slavijo je zadnje desetlet-
no obdobje razmejeno 
med 2. kongresom, ki je 
bil 1971 leta v Sarajevu in 
3., ki se danes končuje v 
Beogradu. To obdobje ni 
dolgo z vidika, da je Jugo-
slavija naredila skok iz 
popolne nerazvitosti v 
vrste srednje razvitih 
držav. Za doseganje dolo-
čenih ciljev pa je desetlet-
no obdobje še vedno pre-
malo. Da pa bi naše kora-
ke k tem ciljem pospešili, 
je potrebno zasedanje 3.> 
kongresa. 

2. kongres se je odvijal 
v trenutku, kije bil za naš 
nadaljnji samoupravni 
razvoj v mnogočem pre-
lomnega značaja. Zaradi 
močnega etatizma in te-
hnobirokratskih vplivov, 
zaradi še nerazrešenih 
odnosov v federaciji, ni-
smo mogli dosegati 
ustreznega družbenega 
razvoja. 2. kongres je v 
tem smislu pomenil odlo-
čen korak, čez nekoliko 
let osmišljen v ustavi in 
zakonu o združenem 
delu. 

Pri sklicu za 3. kongres 
je veljala osnovna ideja, 
da bi težko kaj novega do-
dali sedanjemu Zakonu o 
združenem delu, vzpod-
buditi pa je treba dosle-
dno izvajanje njegove 
vsebine. 

10 let je bilo torej pre-
kratko obdobje, da bi 
obračunali z negativnimi 
pojavi, o katerih je malo 
prej tekla beseda. Saj je 
po sprejetju Ustave in Za-
kona o združenem delu 
bila akcija subjektivnih 
družbenih sil večkrat 
neučinkovita in ni bila 
vedno usmerjena na pra-
va žarišča problemov. Za-
to je moral 3. kongres, ki 
se danes končuje v Beo-
gradu, odgovoriti na 
vprašanje kako dalje ra-
zvijati samoupravljanje, 
pri tem pa seveda vzeti 

p o d lupo vse tisto kar je 
bik) in vse tisto, kar ai bi-
lo storjenega v minulem 
desetletju. 3. kongres, da-
nes že lahko govorimo o 
preteklem času, se je 
odvijal v času, ko se naša 
dežela in kakor tudi vrsta 
drugih v svetu sooča z re-
snimi ekonomskimi teža-
vami. Zaradi tega obsta-
ja močna potreba, da se 
samoupravljanje pokate 
kot sistem, ki učinkovito 
deluje tudi v težkih ča-
sih. 

Na osnovi najnovejšega 
popisa ima Jugoslavija 
danes 22 in pol milijona 
prebivalcev, kar je za dva 
milijona več kot pred 10. 
leti. Družbeni proizvod se 
je od 2. kongresa pa do 
začetka tega leta povečal 
za 50 odstotkov na prebi-
valca ali za 73 odstotkov v 
svojem absolutnem zne-
sku. Osnovna sredstva v 
gospodarstvu so podvoje-
na, tehnična opremlje-
nost oziroma vrednost 
delovnih sredstev na za-
poslenega je večja za 50 
odstotkov. Leta 1971 je 
bilo v Jugoslaviji 3,5 mili-
jonov zaposlenih, sedaj 
jih je 5,7 milijona. Razen 
letošnjega in lanskega le-
ta je družbeni standard v 
vseh prejšnjih letih hitro 
naraščal, čeprav je še 
okoli 500 tisoč družin 
brez lastnega s tanovanja. 
P red 10. leti je bilo na no-
vo zgrajenih preko 5 mili-
jonov stanovanj , danes 
jih je 6,3 milijona. To po-
meni , da smo letno zgra-
dili okoli 130 tisoč stano-
vanj . Ob t em pa je seveda 
po t rebno povedati tudi 
to, da gradimo vedno bolj 
u d o b n a s tanovanja in da 
je površina po gospodinj-
skem članu vse večja. 

Ob koncu prejšnjega 
deset l je t ja je bilo pri nas 
neka j m a n j kot milijon 
avtomobilov, danes jih 
imamo dva milijona. Šte-
vilo t raktor jev v kmeti j-
stvu je za sedemkra t več-
je kot pred sedmimi leti, 
upada pa tud i število ne-
pismenih. 

Vse to so podatki , ki 
mnogo povedo, še vedno 
pa ne dovolj, da bi lahko 
izrazili vse bogastvo no-
tranjega razvoja naše 
družbe. Naša moč pa je 
bila vedno v tem, da gle-

damo naprej Ln da se ne 
zadovoljujemo z obstoje-
čim stanjem. Zato je mi-
nulo d e s e t l e ^ za nas sa-
mo en korak, drugega je 
treba šele storiti. Tretji 
kongres ga mora pospe-
šiti. 

KONGRES V 
ŠTEVILKAN 

Danes, ko končujejo 
delo delegati na 3. kon-
gresu samoupravljalcev 
Jugoslavije, je prav. Če 
povemo o kongresu tudi 
nekaj zanimivih podat-
kov. 

Na kongresu je sodelo-
valo 1819 delegatov in go-
stov. Kongres je deloval 
na treh osnovnih področ-
jih: odločanje delavcev v 
združenem delu o prido-
bivanju in delitvi dohod-
ka, samoupravno povezo-
vanje in združevanje kot 
poglavitni dejavnik druž-
bene reprodukcije in 
združeni delavci v dele-
gatskem sistemu. Vsa ta 
tri področja pa so zdru-
žena v en sam naslov: 
združeno delo v boju za 
social ist ično samou-
pravljanje in družbeni 
razvoj. 

Na kongresu je 1739 de-
legatov, od tega jih je iz 
združenega dela 1405, iz 
republ ik in pokra j in 160, 
iz J L A 10, iz civilnih 
s t ruk tur J L A 10, iz vrst 
delavcev na začasnem de-
lu v tuj ini 50, članov od-
bora za pr ipravo kongre-
sa, ki imajo s tatus delega-
ta pa je 104. 

Od skupnega števila 
predstavl jajo delegati de-
lavci iz neposredne proi-
zvodnje 40 odstotkov. V 
primerjavi z 2. kongre-
som to pomeni opazno 
povečanje, saj jih je teda j 
bilo le za 24 odstotkov. 

Med delegati je 1258 
moških in 471 žensk. Gle-
de na s t rokovno kvalifi-
kacijo je s t ruktura na-
slednja: 302 visokokvali-
ficirana delavca, 349 kva-
lificiranih, 26 polkvalifici-
ranih in 18 nekvalificira-
nih. Z visokošolsko izo-
brazbo je 489 delegatov, 
višjo 183, s s rednjo 336 in 
nižjo 26 delegatov. 

Po poklicih pa so zajeti 
takole: 269 je inženirjev 
in tehnikov. 132 ekono-
mistov in pravnikov. 61 
zdravnikov in drugih me-
dicinskih delavcev. 101 
prosvetni delavec, 7 znan-
stvenikov, 27 veterinarjev 
in agronomov, 247 druž-
benopolitičnih delavcev, 
65 delavcev iz administra-
cije ter 22 študentov in di-
jakov. De legat iz združe-
nega dela, ki jih je 1405. 
so bili izvoljeni po načelu 
en delegat na 4000 zapo-
slenih. 

Od skupaj 50 delegatov 
naših delavcev na zača-
snem delu v tujini je 43 
delegatov iz klubov jugo-
slovanskih delavcev, 7 jih 
je iz temeljnih organiza-
cij, ki izvajajo dela v tuji-
ni. Jugoslovanski delavci 
na začasnem delu v tujini 
in ti, ki opravljajo delo v 
tujini za svoje tozde, ima-
jo letos na 3. kongresu 
prvič status delegata in 
ne gosta. 

43 delegatov, ki zasto-
pajo okoli 800 tisoč zapo-
slenih delavcev v tu j in i je 
prišlo domala iz vseh 
držav iz Zahodne Evrope. 
Tako jih je prišlo na kon-
gres iz Z R N 20, iz Avstri je 
8, iz Franci je 4, iz Šved-
ske in Švice po 3, iz Nizo-
zemske, Belgije. Luxem-
burga. Danske in Norve-
ške pa po 1 delegat. Med 
delavci, ki opravl jajo delo 
v tuj ini za svoje tozde, pa 
so bili izbrani po en dele-
gat iz Iraka, Sovje tske 
zveze, Kuvaj ta , Libije, 
Češkoslovaške, Zvezne 
republ ike Nemči je in 
Nemške demokra t ične 
republike. 

Poleg vseh že naštet ih 
delegatov je na kongresu 
tudi 80 gostov, veteranov 
delavskega in sindikalne-
ga gibanja Jugoslavi je , 
torej iz vsake republ ike in 
pokra j ine po deset. 

Vsa sporočila za kon-
gres so bila nat iskana že 
prej in razdeljena na tri 
knjige, ki so jih delegati 
dobili že pred kongre-
som. Tako je bilo name-
n jeno kongresu 124 spo-
ročil in sicer iz BiH 17, 
Črne gore 11, Hrvaške 8, 
Makedoni je 15, Slovenije 
20, Srbi je 43, Kosova 10 in 
Vojvodine 13. 

LAN! JE BILO V 
SLOVENIJI 62 
PREKINITEV 
DELA 

Po podatkih RK za delo je 
bilo lani v republiki 100 
konfliktnih primerov, od 
katerih jih je bilo 62 ocenje-
nih kot prekinitev dela, 36 
kot izsiljen sesttmek, 2 pa 
sta bili nepomembni. 

Analiza prekinitev dela 
kaže na veliko razpršenost, 
saj je do prekinitev prišlo v 
30 občinah. V prekinitvah je 
sodelovalo skupaj 1735 lju-
di, ali 38 delavcev v popreč-
ju, oz. 0,22% od skupnega 

števila zaposlenih. Prekini-
tve so trajale od 3 do 7 ur v 
22 primerih, od 1 do 3. ur v 
18 primerih, 1 dan v 10. pri-
merih itd. Največ prekini-
tev dela - 60% - Je bilo v 
industriji in rudarstvu. 

Leta 1979, ko je bilo števi-
lo prekinitev dela približno 
enako, je bilo izgubljenih 
10.173 delovnih ur, lani pa 
le 7.053. 

V 41 primerih je bil 
osnovni povod za prekini-
tev dela osebni dohodek, v 
devetih primerih slabi po-
goji dela, sledijo povečane 
norme (6 primerov), itd. 

Podatki kažejo, da je bila 
intenzivnost pojavov preki-
nitev dela v preteklem letu 
precej manjša. Zmanjšano 
je bilo tudi število udele-
žencev (največ jih je iz ne-
posredno proizvodnje). Do 
prekinitev dela po pravilu 
prihaja le v enem delu toz-
da in to tam, kjer so OD 
manjši od povprečja v go-
spodarstvu, oz. v panogi. V 
nobenem primeru ni prišlo 
do poškodbe družbene last-
nine ali javnih manifesta-
cij. 

(TANJUG) 

MILAN 
SEMICA 

J e eden izmed tistih, ki 
jih vse premalo predstav-
l jamo širši javnosti 
p redvsem zato, ker so že 
vrsto let ob aktivnost i po-
šteni in neizmerno skro-
mni. Nikoli se ne posku-
šajo siliti v ospredje , v 
»prve« vrste, pač pa svoje 
delo na tančno in ves tno 
upravl ja jo tam, k jer so. 

Eden izmed takšnih je 
prav gotovo Milan Senica 
iz Ponikve pri Grobel-
nem. Droben mož z neka j 
več kot petdeset imi leti, 
mirnega pogleda in tihe-
ga govorjenja. Mož, ki je 

razpet med zemljo in 
službo. Mož, ka te remu v 
mladost i ni bilo lahko, pa 
se k l jub t emu ni nikoli 
pritoževal. Bil je tudi med 
prvimi jugoslovanskimi 
brigadirji , ki so s krampi 
in lopatami, p redvsem pa 
neizmerno voljo, začeli z 
obnovo porušene domo-
vine. 

»Bilo je leta 1946 na 
progi Brčko-Banoviči . 
Takrat sem tudi prvič sre-
čal tovariša Tita, ki nas je 
prišel obiskati. Zraven je 
bil tudi J u r e Krašovec, 
novinar, ki je za to prilož-
nost spisal teks t in ga je 
tovarišu Titu povedala 
brigadirka iz okolice La-
škega. Bili so to nepozab-
ni t r enu tk i . . . « 

P o vojni se je Milan Se-
nica ukvar ja l s številnimi 
stvarmi, največ delal v 
kmet i j s tvu in po zadru-
gah, k jer so bili takrat tež-
ki časi. Zraven se je še 
izobraževal, kar pa je bilo 
prostega časa pa je pora-
bil za b r a n j e . . . 

»Rad veliko berem, to 
mi je najdražje. Knj ige so 
takšen svet, ki te bogati 
in s i romak je tisti, ki ne 
bere.« 

Milanova li teratura so 
težja, zahtevnejša dela, 

med drugim na veliko 
prebira tudi Kardelja. Ti-
sti čas, ko ga ima na voljo 
med delom na zemlji in 
službo izrabi za branje ali 
p isanje pesmi. Ob prvi 
obletnici Titove smrti je 
napisal daljšo pesem, ki 
so m u jo tudi objavili v 
glasilu, ki ga izdaja delov-
na organizacija VAR-
NOST in kjer je v celjski 
enoti tudi zaposlen kot 
varnostnik. Kadar ni na 
delu v Kovinotehni , do-
ma kmetu je . Malo je rok, 
da bi postorile vse na 
zemlji, ki zahteva »cele-
ga« človeka. 

Milan ne pozna lenarje-
nja in vsako uro resnično 
nadvse pame tno uporabi . 
Na delovnem mes tu ga 
imajo radi, ker je pošten 
in vesten, kajt i delo var-
nostnika razume kot va-
rovanje naših skupnh do-
brin, ki smo jih pridobili 
na težek način. 

Ko bo odšel v pokoj m u 
bosta ostala zemlja, bra-
n je in pisanje pesmi. 

T. VRABL 

SOCIALNA VARNOST V CELJSKI OBČINI 

Tesna povezanost sociale s stabilizacijo 
v celjski občini so v preteklo-

sti, predvsem pa v sprejemanju 
srednjeročnih planskih doku-
mentov, ki podrobneje usmerja-
jo družbenoekonomski razvoj 
občine do leta 1985, v največji 
možni meri uveljavili načela ce-
lovite in aktivne socialne poli-
tike. 

To so bila tudi izhodišča za raz-
pravo, ki je pred kratkim potekla 
na predsedstvu občinskega sin-
dikalnega sveta ter občinski kon-
ferenci socialistične zveze v Ce-
lju. 

V sedanjih pogojih gospodarje-
nja in stabilizacijskih prizadeva-
njih so izpostavili naloge in cilje, 
s katerimi nenehno izboljšujemo 
življenjske razmere delavcev in 
občanov ter krepimo njihovo so-
cialno varnost. Usmeritev pa ni v 
blažitvi posledic socialnega razli-
kovanja, pač pa v preprečevanju 
in odpravljanju le-tega. To pome-
ni, da se ne bo večalo število 
upravičencev najrazličnejših so-
cialnovarstvenih pomoči, ampak 
tako, da se bo z odvisnostjo od 
ustvarjenega dohodka, s krepi-
tvijo načela delitve po delu in do-
seženih rezultatov dela, zagotav-

ljala potrebna ekonomska in šir-
ša socialna vzirnost zaposlenih 
delavcev in njihovih družin. 

Je pa celotna socialna politika 
in zagotavljanje socialne varnosti 
delavcev in občanov tesno pove-
zana z ustalitvenimi prizadeva-
nji. Sedanja gospodarska nesta-
bilnost je temeljni vzrok za upa-
danje življenjskega standarda 
delavcev in razraščanje neupra-
vičenih socialnih razlik, zato si 
moramo najprej prizadevati za 
dosledno uresničevanje stabili-
zacijskih prizadevanj. V okviru 
le-teh bomo namenili posebno 
pozornost delavcem z najnižjimi 
osebnimi dohodki, predvsem v 
neposredni proizvodnji. Njihov 
položaj bomo zboljševali z boljšo 
organizacijo in ustreznim vre-
dnotenjem proizvodnega dela. 
To pa ne pomeni uravnilovke, saj 
bi s tem dušili dobro delo in go-
spodarjenje pri drugih delavcih, 
ampak delitev po delu in rezulta-
tih dela. 

V večini organizacij združene-
ga dela in krajevnih skupnostih 
do sedaj niso posvečali dovolj 
pozornosti zagotavljanju social-
ne varnosti občanov in delavcev. 

Probleme socialne politike pogo-
sto zožujemo le na nekatera vpra-
šanja (stanovanjska problemati-
ka, socialne pomoči), medtem, 
ko druga tudi zelo pomembna še 
vedno zanemarjamo. Prizadeva-
nja morajo teči v tej smeri, da 
bodo socialnovarstvene naloge 
sestavni del razvojnih, investicij-
skih in drugih načrtov združene-
ga dela in krajevnih skupnosti. 

Po načelih solidarnosti z zdru-
ževanjem in razporejanjem sred-
stev v samoupravnih interesnih 
skupnostih socialnega varstva 
bodo tudi v bodoče reševedi in 
zagotavljali sociadno varnost 
vsem tistim, ki si z lastnim delom 
niso sposobni ustvariti osnovnih 
pogojev za življenje in vzdrževa-
nje otrok. Pri tem pa je potrebno 
vsekakor imeti pred očmi načelo, 
da delavec ne sme s svojim de-
lom zaslužiti manj kot dobitnik 
družbene denarne pomoči. 

ZDENKA STOP AR 



KOZJE 

ZA KAPLJICE GORIVA 
Nova bencinska črpalka lep Petrolov uspeh 

v torek so svečano predali 
namenu novo bencinsko čr-
palko v Kozjem, ki je veljala 
mili jardo dvestot isoč dinar-
jev. Tako je Kozjansko dobi-
lo ob dosedan jem bencin-
skem servisu v Podčet r tku , 
še črpalko v Kozjem, v grad-
nji pa je tretja, v* Bistrici ob 
Sotli. 

Bencinska črpalka je bila v 
Kozjem že prej. Do maja me-

seca 1977. leta jo je imel v 
lasti KK Hmezad - Enota 
Šmar je pri Jelšah, od takrat 
dalje pa jo je prevzel Petrol, 
tozd Trgovina na drobno, 
Celje. Stara črpalka ni ustre-
zala zahtevam časa, zato so 
jo zaprli in nadomes tna 
g r a d n j g j e dala novo. Samou-
pravni organi DO Trgovina z 
naf tn imi derivati in tozd Tr-
govina na drobno Celje so se 

odločili za nadomes tno grad-
njo zaradi tega, ker so se v 
polni meri zavedali, da je po-
t rebno vlagati v m a n j razvita 
območja. V nov bencinski 
servis so jih prisilile tudi 
okoliščine. V lanskem letu je 
bila i jamreč rekonst rui rana 
regionalna cesta maršala Ti-
ta in ta poseg je glede na lo-
kacijo stare bencinske črpal-
ke tako spremenil n jeno 
okolje, da so morali tudi r.je-
no lokacijo podredit i novi 
podobi, ki jo je cesta vtisnila 
celotnemu kraju. 

Bencinska črpalka v Koz-
jem je povsem novega tipa, 
prilagojena m a n j š e m u obse-
gu poslovanja, seveda pa 
ustreza vsem tehničnim, 
prometnim, varnostnim in 
ostalim zahtevam. Odprta bo 
vsak dan od 7. do 19. ure, z 
dežurs tvom ob nedel jah in 
praznikih in sicer po tri ure. 
Gradbena dela je izvajal In-
grad tozd Rogaška Slatina. 
Nedvomno je bencinska čr-
palka v Kozjem p o m e m b n a 
pridobitev za razvijajoči se 
kraj, k jer je tudi vedno več 
kmet i j ske mehanizacije, 
mnogo pa si tudi obetajo od 
turizma. 

MLADI IZ ZRN NA OBISKU 
šes tč lanska mladinska sindikalna delegacija iz zaho-

dnonemšk ih mest Singena in Konstanza bo kaneš pri-
spela na t r idnevni delovni in prijateljski obisk v Celje. 
Delegacijo bo sprojel Jože Marolt, predsednik Skup-
ščine občine Celje, nato pa bodo gostje obiskali Tehni-
ško šolo in Gimnazijo v Celju ter ŠKIMC Štore, saj jih 
zanima predvsem naše usmer jeno izobraževanje, šti-
pendi ranje in ostala problematika rnladih. V soboto 
bodo mladinci iz Zahodne Nemčije obiskali delovno 
oganizacijo Toper in se s t amkajšn j imi sindikalnimi 
delavci ter mladino oziroma Toprovimi štipendisti , po-
govarjali o povezovanju DO z izobraževalnimi ustano-
vami, o zaposlovanju in o št ipendijski politiki. 

Obisk mladincev sindikata iz Singena in Konstanza 
sodi v p rogram vsakoletne izmenjave obiskov mladih 
preds tavnikov zahodnonemških sindikatov in OSS 
Celje ter OK ZSS Celje. 

M. A. 

KAKO RAZUMEMO STABILIZACIJO 

SLOVENSKE KONJICE 

V LIPU: NIKOLI NI 
TAKO DOBRO, DA 
NE BI MOGLO BITI 
eOLJŠE 

V delovni organizaciji 
L I P v Slovenskih Konji-
cah, k jer izdelujejo vse 
vrste izdelkov iz čistega 
lesa nadvse uspešno, niso 
nikoli zadovoljni z dose-
ženim, kar zlasti velja za 
kakovost izdelkov. Dan, v 
katerem niso naredili 
prav nobene izboljšave, je 
za njih izgubljen. Da je 
res tako, priča že poda-
tek, da so v desetih letih 
vsako leto povečali storil-
jnost za 10 odstotkov, to-
rej je sedaj kar za 100 od-
stotkov višja! Vse kaže, 
da bo tudi letos tako, saj 
so v prvih štirih mesecih 
povečali storilnost za 3,5 
odstotka - z m a n j delavci 
so naredili več. 

Ne samo, da prodaja 
'njihovih izdelkov, ki jih 
veliko izvozijo, zahteva 
kakovost, tudi kriza s su-
rovino jih sili, da ves nji-
hov razvoj temelj i na ka-
kovosti, na izrabi vsakega 
kosa lesa do konca. Vsa-
ko leto uvajajo nove iz-
delke, pri t em pa jim je 
glavno merilo, naredit i 
bolj kakovostne izdelke v 
enakem času. Pri nj ih ni 
razgovora, ni ses tanka 
brez pogovora o kvahteti . 
Vsakemu delavcu je že 
iprišlo v kri razmišljanje, 
kako bi lahko delovni 
proces izboljšal. Ne na 
peščici s t rokovnjakov, na 
prav vseh temelji razvoj. 
Posamezniki , samo-
upravni organi, družbe-
nopolit ične organizacije 
in organi upravl janja so 
neločljivo povezani v vsa-
kodnevni bitki za dosega-
nje planskih obveznosti, 
za tehnične izboljšave, za 
red in disciplino pri delu, 
za dobro in vedno boljše 
delo. Z vsem tem pa tudi 
za boljši osebni dohodek. 
Vsak odstotek večje pro-
dukt ivnost i prinaša večji 
osebni dohodek. Delavci 
se tega zavedajo, tako kot 
se tudi zavedajo, da lahko 

v tej svoji delovni organi-
zaciji najdejo še veliko 
več kot delo samo. 

Le malo je delovnih or-
ganizacij, k jer bi imeli ta-
ko razvito družbeno živ-
ljenje. Delavci se vključu-
jejo med gasilce, strelce, 
v dve folklorni skupini, 
pevski oktet, dva pevska 
zbora, pa še ansambel! 
Tako ni čudno, da je že 
dest let f luktuacija delav-
cev minimalna. Ob vsem 
tem imajo še odlično ure-
jeno družbeno prehrano, 
pa letovanja delavcev, pa 
športna tekmovanja , v 
katerih se delavci med sa-
bo dobro spoznavajo in se 
še bolj celovito zavejo, da 
so en kolektiv, ena delov-
na organizacija in da je od 
slehernega odvisno njena 
nadal jna rast in razvoj. 

V COMETU 
MODERNIZACIJA IN 
ZAVEST 

Največji Cometovi te-
meljni organizaciji Coflex 
se tudi letos obrestuje jo 
lanska vlaganja. Moderni-
zacija oziroma avtomati-
zacija omogoča ob zmanj-
šanem številu zaposlenih 
večjo proizvodnjo, tako 
fizično kot tudi f inančno. 
Zlasti ugodni so f inančni 
rezultati, kar je odraz pre-
hoda težkih na lahke iz-
delke. 

Velika angažiranost 
družbenopoli t ičnih orga-
nizacij in samoupravnih 
organov pa ima pri Come-
tovih dosežkih pomemb-
no vlogo. S svojim vzgle-
dom, besedami, razlaga-
mi, z vzpodbujan jem in 
drugimi oblikami dela so 
dosegli med delavci za-
vest, da je le z večj im šte-
vilom proizvodov v 
osmih urah mogoče dose-
či , večji zaslužek. S tem 
spoznanjem se je poveča-
la storilnost in z n jo tudi 
osebni dohodki delavcev. 
Količinsko so pravzaprav 
dosegli, kar je zaenkrat 
mogoče, zato bodo v na-
prej skušali storiti čim 
več za večjo kakovost iz-
delkov. 

Podobno kot v Coflexu 
dosegajo uspehe v Ope-
karni Loče s proizvodnjo 
impregniranih steklenih 
diskov ter v Coneku s 
predelavo odpadnih suro-
vin in pripravo surovin za 
proizvodnjo brusov. 

KONUS 
STROKOVNO IN 
SAMOUPRAVNO 
ENOVIT 

Res, dobri poslovni re-
zultati v Konusu niso 
skrivnost, kot tudi to ne, 
da jih dosegajo z modro 
preusmeritvi jo. Vendar 
pa ne zvišujejo produk-
tivnosti samo prav izbra-
ni programi. Tu je še 
vrsta vzporednih aktivno-
sti, v katere so tesno vpeti 
vsi delavci, zlasti pa seve-
da samoupravni organi in 
družbenopol i t ične orga-
nizacije. Temel jne organi-
zacije letno izdelujejo sta-
bilizacijske programe. 
Stabilizacija pa pomeni v 
Konusu večjo produktiv-
nost, p redvsem pa večji 
izvoz. Realizacijo teh pro-
gramom sprotno prever-
jajo, so pa tudi neločljivo 
povezani s s is temom na-
grajevanja. Pogle jmo pri-
mer. Nepričakovano se je 
pojavila potreba po več-
jem obsegu proizvodnje 
opetnic. Tega ne rešujejo 
z novimi zaposlitvami, 
pač pa z dodatno stimula-
cijo zaposlenih delavcev, 
stimulacijo, ki je odvisna 
tako od količine kot ka-
kovosti opetnic. Storil-
nost se je povečala in po-
t rebe lahko pokrivajo. 

Tudi nadal jn je Konuso-
vo delo temelj i na dobrih 
programih, na kvalitetni 
proizvodnji , na ekono-
mični porabi osnovnih 
matericilov, na stabiliza-
cijskih programih, o kate-
rih se odločajo delavci na 
zborih, na oblikah nagra-
jevanja, na vkl jučevanju 
slehernega posameznika 
v realizacijo planov, pa 
tudi borbi, da bi s sovla-
ganji v domačo bazično 
industr i jo imeli vsaj del 
pot rebnih osnovnih ma-
terialov zagotovljenih 
doma. 

MILENA B. POKLIC 

MOZIRJE 

NI ARONDACIJ 
Problem z zamočvirjeno zemljo 

Razprava o uresničevanju 
nalog na področju kmetij-
stva v posebnim poudarkom 
na zemljiški politiki v mozir-
ski občini, ki je tekla na ne-
davni razširjeni seji članov 
osnovne organizacije zveze 
komunis tov pri Zgornjesa-
vinjski kmeti jski zadrugi je 
odprla nešteto problemov, 
ne toliko tistih, ki zadevajo 
proizvodnjo samo, marveč 
veliko bolj one, ki so vezani 
na kmet i j sko zemljiško poli-
tiko. 

Boleča je ugotovitev, da so 
se v preteklih letih hitro 
zmanjševale površine za 
kmeti jsko proizvodnjo. Za-
raščanje z gozdovi in grmi-
čevjem ter še posebej urba-
nizacija so imeli negativni 
vpliv. Sicer pa je treba zapi-
sati še to, da so v občini po-
svečali premalo pozornosti 
izboljševanju zemljiške 
s t rukture in izboljševanju 
rodovitnosti tal. Velika raz-
drobljenost zemljiških par-
cel v dol inskem predelu je 
huda ovira za produktivnej-

še pridelovanje. Večjih aron-
dacij, še man j komasacij , v 
preteklem srednjeročnem 
obdobju ni bilo. Opravljenih 
je bilo le okoli štirideset 
medsebojn ih zamenjav v 
skupni izmeri neka j več kot 
20 ha. 

Proces zaokroževanja 
zemljiških kompleksov moč-
no zavira t rdno zakoreninje-
na lastniško posestniška mi-
selnost starejših gospodar-
jev, medtem,, ko mlada gene-
racija, na vso siečo, kaže 
drugačen odnos do tega 
vprašanja in celo zahteva 
arondacije. 

Iz programskih smernic 
hidromelioracijskih del je 
očitno, da je v mozirski obči-
ni več kot 500 ha zamočvirje-
nih zemljišč, potrebnih osu-
šitve in agromeliorativnih 
posegov. Toda za ta dela je 
potreben tudi denar, ki ga v 
občini vsaj zaenkrat ni, zlasti 
pa ne toliko, da bi lahko osu-
šili vsaj polovico zamočvirje-
nih površin. 

MB 

Bani Sadrov politični zaton 
Položaj je videti neverjeten, a je zelo 

zelo resničen. Država je v krvavi vojni, 
toda vojna kakor da ni glavna skrb. Po-
glavitna skrb je namenjena političnim 
obračunom, med njimi predvsem obra-
čunu s politikom, ki je bil do srede minu-
lega tedna še vrhovni poveljnik vojske 
in ki je uradno še zmerom predsednik 
republike. 

Gre seveda za Iran in za Abolhasana 
Bani Sadra. Ko to pišemo, je še predse-
dnik in še živ, čeprav množice pod 
oknom njegovega prebivališča kličejo 
smrt nadenj. 

Bani Sadra so lani na pomlad z veliko, 
75-odstotno večino izvolili za predsedni-
ka republike. Toda zaradi zapletene in 
počasne procedure je bil umeščen za 
predsednika šele julija. Kmalu zatem,pa 
se je razvnel na iranskem političnem pri-
zorišču, bolje rečeno v vodstvu države, 
ki je nastala s strmoglavljenjem osovra-
žene monarhije, šaha Reza Pahlavija, 
spor, ki seje čedalje bolj zaostroval in se 
zdaj - vsaj prehodno - končuje s politič-
no likvidacijo predsednika republike. 

Spor je nastal zaradi vprašanja, ko-
likšno oblast naj ima vlada, kolikšno 
predsednik republike, kolikšno pa drugi 
vzvodi nove oblasti. Vlada Alija Radžai-
ja, ki je izšla iz islamskega parlamenta, v 
katerem imajo večino poslanci islamsko 
klerikalne stranke ajatole Beheštija, se 
je od svojega prvega koraka naprej spo-

padala z Bani Sadrom, ki je počasi, vča-
sih pa sploh ne dajal soglasje za imeno-
vanje posameznih ministrov. Tako je po-
ložaj zunanjega ministra še zdaj, po de-
vetih mesecih formalno nezaseden: pre-
mier je vršilec dolžnosti tega resora. 

Bani Sadrje ne samo oviral delo vlade, 
marveč je Radžaija in njegove ministre 
večkrat javno označil kot nesposobneže. 

In ko je vrhovni iranski verski in po-
svetni vodja Homeini marca zaukazal 
premirje - nobenih medsebojnih obdolži-

Piše: JOŽE ŠIRCELJ 

te v v javnosti - je bilo to kratkotrajno. 
Podtalni boj med dvema glavnima stru-
jama v vodstvu iranske islamske revolu-
cije se je kaj kmalu spet razvnel v javno-
sti. 

' Homeini, ki je dotlej kazal nekakšno 
bolj ali manj uravnovešeno podporo obe-
ma taboroma, se je čedalje bolj ohlajal 
do Bani Sadra. 

Temu so sledili udarci zoper predse-
dnika. Nezaupnica v odboru treh pred-
stavnikov, ki naj bi razsojal o sporu. Pre-
poved Bani Sadrovega dnevnika "Islam-
ska revolucija«. Napadi na njegove akti-
viste. Napadi na Bani Sadra samega, da 
krši ustavo. Sprejem zakona v skupščini, 
s katerim so mu vzeli nekatere ključne 

pristojnosti. Javna obsodba iz ust Ho-
meinija samega, ki Bani Sadra sicer ni 
imenoval, a je vsakdo vedel, na koga leti-
jo ostre besede. In naposled odvzem po-
ložaja vrhovnega poveljnika vojske. 

Ko to pišemo, teče razprava v skupšči-
ni o »politični ustreznosti« Abolhasana 
Bani Sadra. Če bo večina poslancev za 
odstavitev Bani Sadra, potlej ga bo, kot 
vse kaže, imam Homeini razrešil. 

Ni dvakrat reči, da si bodo predsedni-
kovi nasprotniki na vse kriplje prizade-
vali, da bi ga postavili tudi pred islam-
sko sodišče. 

Z odstranitvijo Bani Sadra pa islam-
ska revolucija v Iranu v resnici ne bo 
okrepljena. Samo še bolj islamsko kleri-
kalno pobarvana bo. In notranji spori se 
bodo v tej 36-milijonski deželi še zaostri-
li. Orožja namreč nimata samo redna 
vojska in vladna revolucionarna garda. 
Orožje imajo skrito tudi druga, opozicij-
ska gibanja. Ne samo Kurdi. Tudi levi-
čarski gibanji mudžahedinov in fedaji-
nov. Pa prosovjetska partija Tudeh. In 
bržkone še kdo. 

V deželi nafte in silovitih političnih, 
verskih in nacionalnih strasti torej še 
dolgo ne bo miru. Kakor ga ni na njenih 
mejah z Irakom. 

Težko, prejkone nemogoče je namreč 
tako raznoliko deželo stlačiti v kalup po-
litičnih modelov, izvirajočih iz ene od 
razlag Korana. 



AKCIJSKA KONFERENCA ZK V MERX 

VSI ODGOVORNI ZA KRUH 
Kontunisti za pospešeno samoupravno dogovarjanje 

Samoupravno sporazu-
mevanje na vseh področjih 
s temeljnima ciljema čimhi-
trejšim razvojem kmetij-
stva in večjo proizvodnjo 
hrane ter kakovostno pre-
skrbo, to mora postati 
osnovni cilj vsakodnevnih 
prizadevanj vseh komuni-
stov in delavcev v SOZD 
Merx. Tako so sklenili na 
akcijski konferenci komu-
nisti v SOZD Merx, ki so jo 
posvetili vprašanjem ure-
sničevanja razvojnih načr-
tvo SOZD Merx. 

Področji proizvodnje hra-
ne in preskrbe sta v današ-
njih razmerah strateškega 
pomena, zato je odgovornost 
komunistov ' v SOZD Merx 
še toliko večja. Samouprav-
no sporazumevanje in dogo-
varjanje na enotnem jugoslo-
vanskem tržišču ter nove 
oblike povezovanja tako v 
regiji kot republiki in širše, 
pa so pot za zagotovitev za-
dostnih količin potrebnih ži-
vilskih in drugih izdelkov. 
Merx oskrbuje s svojimi 15 
delovnimi organizacijami 20 
občin, v katerih je nosilec 
oskrbe ali dopolnilni preskr-
bovalec. Vse potrebne koli-
čine hrane pa je težko zago-
tavljati. Pri tem v Merxu 
opozarjajo na mnogo odprtih 
in nerešenih vprašanj. 
Predvsem gre tu za pravo 
anarhijo na področju cen in 
cenovnih odnosov, v katerih 
je razlika med nabavo in pro-
dajno ceno vse manjša, kar 
zavira razvoj trgovine. Po-
dobno je tudi v kmetijski 
proizvodnji, s katero Merx 
ustvarja petino skupnega 
prihodka in kjer se vpraša-
nju cen, pri katerih pravilo-
ma prav proizvajalec poteg-
ne krajši konec, pridružujejo 
še vprašanja premij in kom-
penzacij, pa težave pri zago-
tavljanju zaščitnih sredstev 
ipd. 

Poseben problem v nabavi 
ustreznih količin prehram-
benih izdelkov je vse bolj iz-
stopajoča vezana trgovina. 
Ta pomeni, da je treba ob 
nakupu pšenice, na primer, 
kupiti tudi večje količine 
zmrznjenih izdelkov (slado-
ledov, zelenjave itd). 

Vsi takšni in podobni pri-
meri dokazujejo, da še vedno 
prevladujejo klasični kupo-
prodajni podjetniški odnosi, 
v katerih pametno in oboje-
stransko koristno sporazu-
mevanje razjedajo marže, ve-
zava prodaje enih izdelkov 
na druge in podobno. 

Povsem jasno je torej, da 
je pred komunisti in delavci 
v Merxu le ena pot - pospe-
šeno samoupravno sporazu-
mevanje in dogovarjanje ob 
sprotnih nadaljnjih poslov-
nih in drugačnih povezavah, 
dohodkovnih sovlaganjih in 
smotrni izgradnji dohodkov-
nih odnosov v SOZD sami in 
s številnimi poslovnimi part-
nerji. 

V odkriti razpravi na akcij-
ski konferenci so opozorili 
tudi na možnosti notranjih 
nasprotij in slabosti. Nanje 
opozarjajo slabe izkušnje iz 
nekdanje SOZD Dobrina, v 
kateri niso znali, hoteli in 
mogli presekati verige maj-
hnosti in vasezaprtosti. Mož-
no je, da bodo tudi v novi 
SOZD Merx podobni posku-
si, ki se lahko odrazijo skozi 
najrazličnejše oblike oportu-
nizma, vztrajanja na prežive-
lih odnosih in nepripravlje-
nosti na boj, ozkosti in zapi-
ranja ter ležernosti v delu. 
Komunisti morajo biti pri-
pravljeni na vsakršne po-
dobne poskuse in čvrsto 
vztrajati na sprejeti platfor-
mi svojega dela. Ta pa je, kot 
je v razpravi še posebej pou-
daril sekretar MS ZKS Janez 
Zahrastnik, sporazum o 
združevanju v SOZD in spre-
jet reizvojni načrt. Uspešnost 
komunistov Merx bo mogo-
če soditi le po rezultatih ure-
sničevanja teh dokumentov. 

Na konferenci so komuni-
sti Merx izražali t rdno pre-
pričanost, da bodo uspeli ob-
vladovati razmere in s svo-
jim angažiranjem sprotno ra-
zreševati vse slabosti. Se 
tembolj zato, ker je SOZD že 
v kratkem času svojega ob-
stoja z nekaj uspešnimi akci-
jami interne banke in marke-
tinga dokazal smotrnost 
takšne povezanosti in skup-
nega dela. 

Seveda pa bo potrebno ne-

nehno angažiranje vseh od-
govornih delavcev in komu-
nistov, da bodo resnično ob-
vladovali notranje in zuna-
nje razmere. Nenazadnje za-
to, ker bo zagotovitev po-
trebnih količin osnovnih 
prehrambenih izdelkov tre-
ba zagotavljati vse več sred-
stev za so vlaganje. Ta bodo v 
srednjeročnem obdobju do-
segla kar 165 milijonov di-
narjev in bodo presegla 
zmogljivosti SOZD same. 
Potrebna bo pomoč bank in 
SIS za preskrbo. 

BRANKO STAMEJČIC 

GORICA PRI SLIVNICI' 

DRŽALI DESEDO 
Letos 40000 zložljivih posteljic 

Držali so besedo in jo iz-
polnili, tisto, ki so jo dali ob 
koncu letošnjega aprila, ko 
so v Gorici pri Slivnici od-
pirali prostore za nove proi-
zvodne obrate. To priznanje 
in ta ugotovitev se nanaša 
na kolektiv delovne organi-
zacije Aurea v Celju. 

V novih prostorih v Gorici 
pri Slivnici je pred dnevi ste-
kla proizvodnja pokalov ter 
zložljivih otroških posteljic. 
Zdaj gre samo za dva proi-
zvoda iz tako imenovanega 
športnega ter otroškega pro-
grama. Njima bodo kmalu 
sledili še drugi. 

V novem obratu v Gorici 
pri Slivnici dela zaenkrat de-
set delavcev, tistih, ki so se 
doslej s tega območja vozili 
na delo v Celje. Zdaj jim je ta 
pot odpadla, kar je zanje ve-
lika pridobitev. 

Kolektiv Auree je tako za-
čel razširjati svoj proizvodni 
program. To je bila nujna od-
ločitev, tudi zaradi spozna-
nja, da se je proizvodnja 
značk zaradi miselnosti, češ 
da gre za artikel, ki je zunaj 
stabilizacijskih prizadevanj, 
nekoliko umirila. 

Veliko si obetajo zlasti od 
otroškega programa. Prvi iz-

delek, otroške zložljive po-
steljice, so že ob prvi pred-
stavitvi naletele ne izreden 
sprejem. Po načrtu jih bodo 
letos izdelali 4000. To so po-
steljice v velikosti 110 cm v 
dolžini, 60 cm v širini in 
80 cm v višini. Toda, ko jih 
zložite, se dolžina zmanjša za 
18 cm. To hkrati pomeni, da 
so zelo primerne za prenaša-
nje. Zložena ne zavzame veli-
ko prostora in brez težav jo 
je mogoče spraviti tudi v av-
to. Posteljica pa je istočasno 
lahko tudi stajica. Torej, več-
namenska uporabnost. 

Sicer pa je treba zapisati, 
da se kolektiv prav ta čas 
srečuje z mnogimi težavami. 
Cene reprodukcijskega ma-
teriala nenehno naraščajo, 
nujna so tudi nekatera so vla-
ganja pri proizvajalcih, seve-
da pa vse te spremembe ne 
m.orejo dobiti svojega pro-
stora v končni ceni izdelka, 
na primer značke. Tako je tu-
di zaradi teh okolnosti, in se-
veda drugih, nujna razširitev 
proizvodnega programa in 
uvajanje novih izdelkov. Kot 
rezultat tega iskanja je otro-
ški program, prav tako 
športni. 

M. BOŽIC 

RUDARSKI NNNP V 
LAŠKEM 

Vsako leto slovenski rudniki preiskujejo svoje reše-
valne ekipe, saj so zlasti v rudnikih lahko nesreče 
izredno težke in terjajo veliko poguma, naglice, pred-
vsem pa znanja in opreme. 

Tokrat je bila »rudarska nesreča« uprizorjena v La-
škem. V jami naj bi bil eksplodiral metan, povzročil 
zrušek in ogrozil več rudarjev v jami. 

V reševalno akcijo je poseglo 13 slovenskih reševal-
nih skupin: iz Velenja, Zagorja, Trbovelj, Hrastnika, 
Senovega, Kanižarice, Mežice, Črne pri Kamniku in 
Zirovskega vrha. Sodelovala je tudi domača rudniška 
ekipa in pa skupina zdravstvenih delavcev iz Laškega. 

Dve novosti so bile pokazane v tej vaji, ob dokazu 
velike spretnosti in požrtvovalnosti vseh ekip; 

Prva je bila hitra intervencija s pomočjo helikop-
terja, ki je v 17 minutah po alarmu pripeljal skupino iz 
Velenja, druga pa zaprtje pretoka zraka po jami s po-
močjo padala, kar je novost prenešena iz Sovjetske 
zveze. 

Popoldan so imeli rudarji in njihovo svojci v Rečici 
še tekmovanja v raznih športnih 'panogah in seveda 
živahno tovariško srečanje, za katerega so »knapi« 
pripravili zasilno streho, ki pa izjemoma ni bila po-
trebna. 

Vaja, ki so si jo ogledali člani rudarskega inšpekto-
rata in člani izvršnega sveta SRS Marko Vraničar, je 
dokazala veliko požrtvovalnost in strokovno sposob-
nost ekip rudarske samozaščite. 

J. K.-F. G. 

TEKMOVANJE KOVINARJEV V 
CELJU 

Letos so se proizvodnega tekmovanja kovinarjev v Celju 
udeležil že drugič avtomehaniki iz delovne organizacije 
Avto Celje. Tekmovali so v dveh skupinah, glede na dizelske 
in bencinske motorje, predvsem bodo morali na republi-
škem tekmovanju 19. in 20. septembra braniti izredno vi-
soka mesta: lani je bil njihov tekmovalec Adolf Biderman 
zvezni prvak (na fotografiji), osvojili pa so tudi 3. mesto v 
republiki Sloveniji. Po besedah dipl. ing. Ivana Košenine in 
predsednika sindikata Mirka Mariča si bodo tudi v prihod-
nje prizadevali, da bi pridobili na kakovosti in množičnosti 
tekmovanja. 

V Klimi so se letos prvič udeležili takšnega tekmovanja in 
dobro prebili led na tem področju. V skupini elektroobloč-
nih varilcev se je izkazal tudi Peter Murgelj (na fotografiji). 

MJTJA UMNIK 

ŠENTJUR: 
PRED 
VOLITVAMI 

Tudi v šentjurski obči-
ni tečejo aktivnosti pred 
skupščinskimi volitvami, 
ki bodo leta 1982. 

V krajevni skupnosti 
Sentjur-center vodi pri-
prave komisija za volitve 
in kadrovska vprašanja, 
ki prav v tem času oprav-
lja že drugo nalogo. To 
pot gre za razdeljevanje 
popisnic za evidentiranje, 
ki jih bodo do konca juni-
ja prejeli vsi predsedniki 
uličnih odborov, predse-
dniki družbenih organi-
zacij, društev in družbe-
nopolitičnih organizacij. 
Tako bo dana možnost, 
da se prične prva faza evi-
dentiranja, ki bo trajala 
do konca letošnjega leta. 

Za vse nosilce akcije bo 
komisija pripravila tudi ' 
razgovor, tako da bi nalo-
ge pred skupščinskimi 
volitvami opravili v kra-
jevni skupnosti Sentjur-
center, ki šteje 3020 kraja-
nov, čimbolj še in teme-
ljito. 

DRAGAN SLAKAN 
\ / 

ANALIZA VAJE 
»CELJE 81» 

v ponedeljek, 22. junija 
dopoldne bo v stranski dvo-
rani Narodhega doma sesta-
nek organizacijskega odbora 
in vodstva vaje »CELJE 81«, 
kjer bodo ocenili, kako je va-
ja z vsemi spremljajočimi 
prireditvami uspela, kaj je 
pokazala in kaj bo treba še 
izboljšati. Po končani analizi 
bo v veliki dvorani Narodne-
ga doma osrednja proslava 
ob Dnevu civilne zaščite (20. 
junij) s kulturnim progra-
mom in podelitvijo priznanj 
civilne zaščite. t . VRABL 

PODVOJENO 
VESELJE V 
RIMSKIH 
TOPLICAH 

Dan šole pred zaključkom 
šolskega leta je bil minuli te-
den v Rimskih Toplicah ve-
selejši tudi zato, ker so bili v 
gosteh mladi iz osnovne šole 
»Zivadin Apostolovski« iz 
pobratenega Trstenika. Svo-
jim vrstnikom so pripravili 
spored pevskih zborovskih 
točk, recitacij in šumadij-
skih ljudskih plesov. Seveda 
so spored pripravili tudi do-
mači šolarji, ki so peli, reciti-
rali, muzicirali, plesali po 
starem in sodobnem ritmu. 

Ob tej priložnosti so bile 
podeljene pohvale, prizna-
nja, bralne značke in Ašker-
čeve nagrade za šestorico, ki 
so bili odličnjaki vseh osem 
razredov. 

Adolf Biderman 

Peter Murgelj 



CELODNEVNA OSNOVNA ŠOLA V GORNJEM GRADU 

ŠOLA SE PRILAGAJA UČENCEM 
Dvajset odstotkov učencev iz mozirske občine v celodnevni šoli 

v mozirski občini se pri-
pravljajo na uvedbo celo-
dnevne osnovne šole v Gor-
njem Gradu. Začela se bo s 
šolskim letom 82/83. Po pre-
dvidevanjih bo kar 20 od-
stotkov vseh šolarjev v celo-
dnevni šoli. 2e naslednje le-
to pa bo stekel program po-
daljšanega bivanja za okoli 
38 odstotkov učencev v šti-
rih oddelkih. 

Medtem ko se več ali manj 
vsepovsod, s prehodom na 
nov način pouka otepajo z 
organizacijskimi in finančni-
mi problemi in seveda ča-
sovnimi, pa v Osnovni šoli 
FVanca Kocbeka v Gornjem 
Gradu delo teče po načrtu, 
časa pa imajo dovolj, da se 
vsestransko pripravijo na ce-
lodnevno šolo. 

Tako nam je zatrdil tudi 
ravnatelj šole Ivan Purnat, ki 
mu nedvomno gre zasluga, 
da je kolektiv te šole prijeten 
in angažiran. Večina učite-
ljev se tudi družbenopolitič-
no udejstvuje. Rezultat tega 
pa je, da je šola aktivna tudi 
navzven, da je njen program 
povezan z delom v krajevnih 
skupnostih in v občini. Tako 
bi moralo biti vsepovsod. 
Učiteljski zbor deluje enotno 
in aktivno tako znotraj peda-
goškega procesa kot tudi v 
okviru okolja v katrem živi 
in od katerega je tudi odvi-
sna uspešnost in delavnost 
šole. Vse to se odraža tudi na 
delavnosti učencev. Za inte-

resne dejavnosti jim je že se-
daj uspelo pritegniti kar 
osem stalnih in pet začasnih 
zunanjih sodelavcev. 

S celodnevno šolo bodo 
začeli v septembru leta 82 in 
sicer v centralni šoli v Gor-
njem Gradu ter v obeh po-
družničnih šolah, v Smart-
nem ob Dravi in v Novi Štif-
ti. Zajemala pa bo učence iz 
štirih krajevnih skupnosti: 
Gornji Gra(L Šmartno ob 
Dreti, Nova Štifta in Bočna. 
Sedaj obiskuje pouk v cen-
tralni šoli in v obeh podruž-
nicah 357 učencev v ose-
mnajstih oddelkih v enoi-
zmeničnem pouku. V na-
slednjih letih računajo na 20 
do 30 učencev več, še vedno 
pa ostane prostora za okrog 
200 učencev, kot nam je po-
vedal ravnatelj. 

Do pričetka celodnevne 

šole bodo v šoli v Gornjem 
Gradu uredili še igrišče in 
okolico s prostovoljnim de-
lom učencev in krajanov. 
Sredstva bodo zbrali iz štirih 
krajevnih skupnosti od ko-
der hodijo učenci v to šolo. V 
Smartnem ob Dreti bodo 
zgradili prizidek, kjer bo 
knjižnica, kuhinja, večna-
menski prostor, pionirska 
soba in garderoba. Prizidek 
bodo zgradili s sredstvi ob-
činskega samoprispevka in 
iz sredstev krajevne skupno-
sti. V Novi Štifti pa morajo le 
preurediti večnamenski pro-
stor in pionirsko sobo. 

Tudi učitelji se že priprav-
ljajo na nov program. Bili so 
že na dveh seminarjih, kjer 
so se seznanili z organizacijo 
in z delom v celodnevni šoli. 
Pokazale so se potrebe po 15 
novih delavcih. Štiri so že za-
poslili, z ostalimi, ki bodo 

pričeli z delom v jeseni, pa že 
tečejo pogovori. 

Na skupnem roditeljskem 
sestanku so starše seznanili z 
novim načinom dela. Te bo-
do še enkrat podrobneje sez-
nanili z vsem kar je v zvezi s 
celodnevno šolo na zborih 
občanov. Ob prehodu na po-
daljšano bivanje pa so nare-
dili anketo med učenci in 
starši. Ugotovili so, da bo že 
jeseni 38 odstotkov učencev 
vključenih v podaljšano bi-
vanje. Namesto dveh načrto-
vanih oddelkov bodo tako 
odprli kar štiri. Vprašalnik 
pa jim je tudi pokazal, kje se 
bodo morali še bolj angažira-
ti, da bodo starše še bolj pri-
tegnili k sodelovanju. Naj-
več pripomb s strani staršev 
je izviralo iz dejstva, da je to 
vendarle kmetijsko področje 
in da večina otrok dela do-
ma. To je šola z razumeva-
njem sprejela in so se odloči-
li, da bodo v okviru intere-
snih dejavnosti vključili tudi 
kmetijstvo, kjer bodo učenci 
dobili vrsto koristnih znanj s 
tega področja. Zadnja ura v 
programu celodnevne šole je 
namenjena prostemu času, 
učenci iz teh šol pa bodo šli 
domov in tako bo dovolj ča-
sa za pomoč staršem. Ra-
zmišljajo tudi o tem, da star-
ši ne bi plačevali prehrane z 
denarjem, temveč v naturali-
jah. Seveda je tudi to stvar 
dogovora. 

V. EINSPIELER 

Lepa, intimna slovesnost v krogu ljudi, med kate-
rimi so bih tudi taki, ki so doživljali rojstvo rdečega 
mlina v Medlogu, ki so se srečevali z Joštovima tedaj, 
ko sta nudila zatočišče preganjanim komunistom in 
jim po veliki stavki tekstilnih delavcev omogočila, da 
je prav v mlinu zaropotala majhna tkalnica. 

Slovesnost je bila tudi eno izmed tistih srečanj tova-
rišev, ki so sodelovali v pripravah in izvedbi druge 
konference Komunistične partije Slovenije zadnji dan 
1939. leta. Seveda, prav tako v Joštovem mlinu. Bilo je 
to pomembno srečanje, na pragu viharnih dni in let, 
srečanje, ki je policiji za vedno ostalo skrivnost. Tudi 
to je dokaz, da je bilo na pravem mestu, pri pravih 
ljudeh. 

Tako so se nizali utrinki in spomini ne samo iz ust 
Franca Leskoška-Luke, ki je ob izročitvi odlikovanj 
govoril o življenjski poti obeh Joštovih, marveč tudi 
po zaslugi drugih. Spomini so oživeli. Besede so govo-
rile o poti, ki sta jo prehodila Melč in Darinka Jošt, o 

ZA IZROČILO RDEČEGA 
MLINA 
poti, zaradi katere sta tudi prejela visoki odlikovanji. 
Bila je težka, odgovorna, tvegana, tudi lepa, zaradi 
ljudi, ki so jo izpopolnjevali. 

Ni naključje, če sta se Joštova, še preden sta se 
spoznala, zapisala naprednemu gibanju. Starši so bili 
za zgled. Potem, ko sta stopila na skupno življenjsko 
pot, sta se v tej dejavnosti le dopolnila. 

Izredno razgibano je bilo obdobja do vojne. VJoštov 
mlin so prihajali mnogi komunisti, organizatorji revo-
lucionarnega gibanja in upora. »Veliko dragocenih 
ljudi sva srečala, takih, ki so nama dajali oporo za 
nadaljnje delo in življenje,« je besede o njih sklenila 
Darinka Jošt. 

Vojna je prinesla svoje. Tudi Joštovim. Za nekaj časa 
jih je tudi ločila. Pregnanstvo v Srbijo in potem Kočev-
sko, Dolenjska, za Melča tudi italijanski zapori ter 
aktivno delo v Tomšičevi brigadi. Darinka seje za tem, 
ko je iz Srbije prišla na Dolenjsko, vključila v delo na 
terenu, v delo partijskih in narodnoosvobodilnih od-
borov. Navzlic skrbi za otroke. 

Tako tudi po vojni. Ves čas in še zdaj. Za Melča je 
bilo gospodarstvo tisto, ki ga je pritegnilo, za Darinko 
pa šolstvo, kultura in prosveta. Delo z mladimi. Ko-
likšno bogastvo! 

In za vse to in še za marsikaj drugega sta prejela 
visoki odlikovanji! 

M. BOŽIČ 

LUKEC UMRL 
NA ZEBRI?! 

A vtobus, ki naj bi zavil na 
desno, je dal prednost mate-
ri z otrokom, ki je z vozič-
kom pred seboj prečkala ce-
sto po razločno označeni ze-
bri. Mlad voznik, neučaka-
no pritisne na plin in prehi-
ti avtobus. Poči. Otroški vo-
ziče se razblini, nekajme-
sečni Lukec v loku pade na 
avto in od tam na kamnito 
škarpo ob cesti in obleži. 
Nesrečna mati ranjena. 
Zdravnik bi moral biti ču-
dodelec, zato se posveti ma-
teri. Za Lukca je prepozno. 
Prepozno je bilo v trenutku, 
ko je mlad voznik odločil, 
da bo prehitel avtobus. 

Tudi najnovejše kazni so 
premile, trdim. Objestnost 
mori po cestah, dodam. 

Kaj pa voznikova vest, ta 
nič ne šteje, slišim ugovor. 
Prav zares bi moral biti 
mrzel kamen, komur bi se 
po takem dejanju ne ogla-
sila. 

Čemu bi se o tem prepi-
rali. 

Vest ima eno slabo last-
nost. Vselej se oglasi post 
festum! 

Vest se sploh ne bi smela 
oglašati, ker je posledični 
psihološki pojav. Namesto 
nje bi morala za volanom 
krmiliti zavest, da v prome-
tu vladajo pravila, pa ne za-
to, da bi jih iz malomarno-
sti, ali celo objestnosti kr-
šili. 

Vest je predrago plačan 
luksuz današnjih razmer v 
prometu. 

JURE KRAŠOVEC 

NAČELNA SKRB ZA 
INVALIDE 

Pri nas imamo dober, Skorajda popoln sistem druž-
benega varstva invalidov in prakso, ki nedopustno 
zaostaja za njim. Ob ustavi, ki zagotavlja vsem invali-
dom pravico do usposobitve za življenje in delo, 
imamo še šest zakonov, ki zagotavljajo še posebno 
varstvo posemeznim skupinam invalidom. Imamo si-
stem družbenega varstva invalidov, ki postavlja v 
ospredje pravico invalidov do usposobitve za življenje 
in delo. To je osnova za enakopravno vključevanje teh 
ljudi v delo, samoupravljanje in vse oblike odločanja, 
za sodelovanje v vseh procesih družbenega življenja, 
za razvoj osebnosti in lastnih sposobnosti. Te načelne 
pravice in opredelitve varujejo omenjeni zakoni, ki 
tudi zavezujejo združeno delo, naj zagotovi razmere, v 
katerih bi invalidi svoje pravice lahko tudi uresničili. 

Toda kaj, ko organizacije združenega dela (roko na 
srce, so tudi svetle redke izjeme) problematiko invali-
dov - preventivo, rehabilitacijo in zaposlovanje - sicer 
zapišejo v samoupravne akte, ko pa gre za urejanje 
konkretnih primerov, za prekvalifikacije, dokvalifika-
cije in drugo, za invalida največkrat ne najdejo dela. 
Celo za tistega ne, ki se je ponesrečil ali zbolel pri delu, 
kaj šele za invalide, ki bi prišli od drugod. Se vedno 
velja prepričanje, da se invalidi lahko usposobijo le za 
telefoniste, vratarje ali podobna dela, mnoge delovne 
organizacije pa jih imajo za breme, ki ga želijo čimprej 
preložiti na ramena skupnosti pokojninskega in inva-
lidskega zavarovanja. 
Res je tudi, da ima skoraj popoln sistem tudi luknjo. 
Kmetje na primer, še ne uživajo nikakršnega invalid-
skega varstva. Ker se kmetijstvo mehanizira, se veča 
tudi število hudih nesreč in invalidnosti. Prav tako ni 
urejeno statusno vprašanje odraslih duševno prizade-
tih oseb. Poseben problem je za invalide tudi ureditev 
okolja. To je naravnano potrebam in željam zdravega 
človeka in včasih je že ena stopnica za invalida nepre-
mostljiva ovira. 

Ob vsaki taki priložnosti, kot je letos mednarodno 
leto invalidov in ob najrazličnejših problemskih konfe-
rencah delegati posameznih društev invalidov opozar-
jajo na take probleme. Vsak se trudi, da bi bil kar 
najbolj prepričljiv, če je le mogoče, za kanček bolj od 
soseda. Toda kaj, ko je omizje praviloma vedno enako: 
delegati iz vrst invalidov, predstavniki zanje neposre-
dno ali posredno »zadolženih« interesnih skupnosti in 
zastopniki socialistične zveze, sindikatov, itd. pa naj 
bo to v republiki, občini ali krajevni skupnosti. 

Res bi bilo nesmotrno, če bi delo tudi na terenu v 
prihodnje potekalo tako kot doslej, da bi spet razprav-
ljali o problematiki invalidov od začetka, na splošno v 
krogu ustaljenih odborov, sekcij, komisij. 

Nosilci varstva invalidov niso interesne skupnosti 
in tudi njihove strokovne službe ne, nosilci so lahko 
le delavci v združenem delu. Možnosti in programi za 
zaposlovanje invalidov morajo, biti sestavni del ra-
zvojnih načrtov vseh organizacij združenega dela, v 
interesnih skupnostih pa se skupne opredelitve pro-
grami in akcije le usklajujejo. Bodo prišli problemi 
invalidov v združeno delo prek republiške skupščine 
ali kako drugače, to seveda ni osnovno vprašanje. 
Bistvo je, da morajo biti v njegovi zavesti. 

ZDENKA STOPAH 

ŽALSKO SOCIALNO SKRBSTVO 

VEČ ZA OSKRBO OTROK 
Za to bodo rabili tudi več denarja 

Bodoči center za socialno 
delo občine Žalec mora ta-
koj pristopiti k uvedbi 
enotnega sistema evidenc 
prejemnikov družbenih de-
narnih pomoči, subvencij in 
drugih oblik socialnih po-
moči.. 

Evidenca mora zajeti 
predvsem denarne pomoči 
otrokom, denarne pomoči v 
obliki subvencije vzgojnine 
in prehrane v vzgojno var-
stvenih zavodih in varstve-
nih družinah, subvencije pri 
letovanju socialno ogroženih 
otrok ter drugo. Tako so 

poudarili na seji skupščine 
skupnosti socialnega 
skrbstva v Žalcu, ki je bila 
prejšnji teden. 

Gre pa še za vrsto drugih 
oblik socialnih pomoči. 
Omeniti velja družbene de-
narne pomoči kot edini vir 
preživljanja, kot dopolnilni 
vir, v obliki rejnin za otroke 
in odrasle, plačilo stroškov 
zavodov za usposabljanje 
otrok in mladine ter oskrb-
nin zavodov za ostarele, 
družbene denarne pomoči 
pri šolanju socialno ogrože-
nih otrok, enkratne denarne 
pomoči, denarne pomoči ne-

zaposlenim osebam in sub-
vencije stanarin. 

Družbene denarne pomoči 
kot edini vir preživljanja so 
se s prvim majem letošnjega 
leta povečale od 2000 na 3200 
dinarjev, družbene denarne 
pomoči kot dopolnilni vir za 
preživljanje pa od sedanjih 
povprečno 1000 dinarjev na 
1700 dinarjev. Sredstva, ki 
jih bo skupnost socialnega 
skrbstva potrebovala za po-
večanje družbeno denarnih 
pomoči se bodo povečala za 
2,144.000 dinarjev. V Žalcu 
pa računajo, da se bo število 
upravičencev do družbeno 
denarnih pomoči povečalo 
za okrog trideset odstotkov. 
To pomeni, da bo skupnost 
potrebovala še dodatnih 
1,280.000 dinarjev do konca 
letošnjega leta. Zaradi veli-
kega povečanja cen bodo po-
rastli tudi stroški oskrbe 
otrok v zavodih. Za to bo 
spet potrebnih 241.000 dinar-
jev ali osem odstotkov več 
kot so predvidevali v planu. 

Skupni finančni program 
skupnosti socialnega 
skrbstva naj bi se torej letos 
povečal za 3,665.200 dinar-
jev. Deloma bodo potrebni 
denar zbrali iz prispevne 
stopnje, ki bo za letos na no-
vo določena po preteku pr-
vega polletja. 

JANEZ VEDENIK LETUŠ JE PRAZNOVAL 
KS Letuš praznuje krajevni praznik 12. junija v spomin na 

prve organizirane odhode Letušanov v partizane. V ta na-
men so pripravili več prireditev, ki so potekale od 7. do 13. 
junija. Tako so imeli srečanje starejših krajanov, razstavo 
samoukov Franca Lebiča in Ivana Marovla, pohod na Do-
brovlje in gasilsko tekmovanje za prehodni pokal KS Letuš. 
ki se ga je udeležilo šest ženskih in 13 moških desetin. V 
soboto je bila tudi slavnostna seja s kulturnim programom. 
Pregledali so uspehe preteklega obdobja, kritično spregovo-
rili o tistem kar je izostalo in smelo zastavili načrte za 
prihodnje. Ob koncu so podelili pet krajevnih priznanj OF. 

T. TAVČAR 

FOTO-COLOR 
Vse usluge fotografom in 
amaterjem nudimo hitro in 
konkurenčno. Filme lahko 
pošljete tudi po pošti. 
Odprto od 13. do 17. ure, 
ob sobotah od 10. do 13. 
ure. 

FOTO RIZMAL 
Kardeljeva 20 
ŽALEC 



OBISK DELOVNE SKUPINE CK ZKS V SLOV. KONJICAH 

V DEVETIH DELOVNIH OKOUIH 
Brez povezave proizvodnega in samoupravnega dela ni napredka! 

Tridneven obisk de-
lovne skupine Central-
nera komiteja Zvese ko-
munistov Slovenije, ki 
Jo Je vodil Emil Rojc. Je 
bil uspeien. Od srede do 
petka so člani delovne 
skupine obisluili Konu-
sovo temel^M) orfaniza-
cijo Koterm, Cometovo 
Conek, Uniorjevo Kova-
ški obrati, od Dravinj-
skega doma Dom, Ko-
strojevo Strojegradnjo, 
Kmetijsko zadrugo, 
osnovno šolo Pohorski 
odred v Slovenskih Ko-
njicah, aktiv komuni-
stov delavcev neposre-
dnih proizvajalcev in 
osnovno organizacijo 
ZK v krajevni skupnosti 
Vitanje. 

Obiskali so devet različ-
nih delovnih in življenj-
skih okolij, v katerih so se 
odkrito in poglobljeno 
pogovarjali s komunisti 
in drugimi delavci in kra-
jani o njihovem sedanjem 
trenutku, o delovni in živ-
ljenjski situaciji, o dosež-
kih, načrtih in problemih. 
Za vse te razgovore lahko 
rečemo, da so se celovito 
vklapljali v priprave na 
kongrese Zveze komuni-
stov. 

UNIOR BI LAHKO 
DOSEGEL ŠE VEČ, 
ČE... 

Kovaška industrija 
Unior iz Zreč se je v zad-
njih desetih letih naglo 
razvijala. Danes sodijo 
med največje izvoznike, 
saj na primer samo ročno 
orodje izvažajo v kar 70 
držav. Komaj sedemsto 
delavcev je bilo takrat, 
brez pravih proizvodnih 
programov. Potem pa so 
menjali tehnologijo, po-
večevali produktivnost, 
urejali skrhane medse-
bojne odnose, odpirali 
nova delovna mesta in 
med trdim delom je strah 
za obstoj prenehal. Kljub 
vsemu temu pa ^ e danes 
2140 delavcev srečuje z 
resnimi ovirami pri na-
daljnjem razvoju, pa naj 
gre za visoke cene ali po-
manjkanje jekla, vse 
dražjo energijo ali pa po-
manjkanje ustreznega 
strokovnega kadra. 

Unior je največji po-
trošnik slovenskega je-
kla, saj ga na leto porabijo 
kar 25000 ton. Za vsako 
tono pa se morajo skoraj 
boriti, saj so bili tudi vsi 
poskusi dogovarjanja s 
slovenskimi železarnami 
neuspešni. Ravno zaradi 
negotovosti pri preskrbi z 
jeklom so primorani, da 
ga imajo naenkrat na za-
logi 8000 ton, ker je le ta-
ko zagotovljeno nemote-
no delo. Sredstva, ki leži-
jo v teh zalogah, bi seveda 
lahko vse drugače ople-
menitili. Jeklo pa plaču-
jejo tudi po vse višjih ce-
nah, tako kot tudi energi-
jo. Ni torej čudno, da so 
stroški v prvem četrtletju 
tega leta v odnosu do pri-
hodka narasli za celih 13 
odstotkov! 

Razvoj, v katerega so 
ogromno vložili, pa naj-

bolj zadržujeta nesposob-
nost ali nepripravljenost 
delavcev za kvalitetno in 
odgovorno delo. Strokov-
ni kadri le neradi prevze-
majo odgovornosti, še ve-
dno so prisotni odpori do 
novitet, tako da tudi last-
ne inovacije le stežka oži-
ve. Delo je težko, osebni 
dohodki pa še vedno ne 
tako visoki, da ne bi dru-
ge delovne organizacije, 
kjer je delo lažje, s prepla-
čevanjem odtegovale nji-
hovih strokovnjakov. Po-
memben razlog, da nobe-
na modernizacija ne steče 
tako, kot bi morala, je tu-
di izredno velik odliv de-
lavcev. V preteklem letu 
je bil kar 50 odstoten, v 
prvih treh mesecih seda-
njega pa že tudi osem od-
stoten. Pri večini delav-
cev tako pogrešajo pravo 
industrijsko miselnost. 

Ob vsem tem pa ne 
smemo pozabiti po-
membnega deleža, ki ga 
je Unior vložil v razvoj 
Zreč, v razvoj turizma na 
Pohorju, ne smemo poza-
biti, da stanovanjskih 
problemov ne poznajo. 
Tudi v tem, da bi delavci 
doumeli, da je tudi v ra-
zvoju kraja, v razvoju 
družbenih dejavnosti, nji-
hov dohodek, je po-
membno delo komuni-
stov. Le 98 jih je v delovni 
organizaciji, vendar so se 
skupno s sindikatom in 
samoupravnimi organi 
dogovorili za še bolj po-
globljeno delo. Namesto 
mesečno se bodo odslej 
delavci po samoupravnih 
skupinah sestajali teden-
sko in sproti ugotavljali, 
kako dosegajo plan in kaj 
bi še lahko storili, ter tudi 
to, kdo je s svojim delom 
pomagal graditi in kdo ra-
zvoj ovira. Možnosti so 
seveda predvsem pri ure-
janju notranjih nepravil-
nosti, kot so slaba izraba 
delovnega časa, nestro-
kovno delo, neupravičeni 
izostanki z dela, manj pa 
lahko vplivajo na hitro 
naraščanje stroškov, na 
neurejene dohodkovne 
odnose v reprodukcijski 
verigi. . . 

SPLET 
EKONOMSKIH OVIR 
V KMETIJSTVU 

V konjiški občini je se-
demnajst odstotkov pre-
bivalcev vključenih v 
kmetijsko proizvodnjo na 
7800 hektarjih kmetijskih 
zemljišč. Kmetijska za-
druga s svojima temeljni-
ma organizacijama Last-
na proizvodnja in Temelj-
na zadružna organizacija 
nastopa kot dobra in 
močna organizacijska 
oblika, v kateri ima tako 
100 zaposlenih delavcev 
kot kmetje pomembno 
mesto in vpliv pri samou-
pravnem urejanju kmetij-
skih vprašanj, žal pa to 
njihovo pravico omejuje 
skromen dohodek, s kate-
rim lahko razpolagajo. 

Čeprav je v osnovni or-
ganizaciji ZK v Kmetijski 
zadrugi le 15 članov, pa je 
njihovo delo dobro in ob-

sežno, tako kot to zahteva 
sedanji trenutek kmetij-
stva. Edino z vključeva-
njem novih, zlasti mladih 
članov, ne morejo biti za-
dovoljni. Krivda pa ni sa-
mo v njihovi prešibld ak-
ciji, ampak predvsem 
spet v ekonomskih razlo-
gih. Mladi kmetje ne le da 
so močno podvrženi vpli-
vu staršev, s katerimi ži-
vijo, Se bolj so od njih 
ekonomsko odvisni, saj 
jim ti ne izročijo kmetije, 
dokler jo lahko še sami 
obdelujejo, vzrok pa je 
spet v majhni, pravzaprav 
nikakršni socialni varno-
sti. Ravno z ukrepi za več-
jo socialno varnost kme-
tov bi se gotovo povečalo 
tako članstvo mladih 
kmetov v Zvezi komuni-
stov kot tudi zmanjšalo 
odhajanje kmetov v dru-
ge poklice. Pomembno 
vlogo pri družbenopoli-
tičnem in strokovnem 
usposabljanju mladih 
kmetov pa ima tudi 40-
članski aktiv mladih za-
družnikov. 

Konjiško kmetijstvo, ki 
je usmerjeno predvsem v 
govedorejo, kjer je že se-
daj doseglo več kot eno 
govedo na hektar, ima 
smele načrte. Število pi-
tane živine nameravajo 
povečati še za 4 odstotke, 
mleka za 8 odstotkov, za 
enkrat povečati število 
urejenih zaščitenih kme-
tij, v lastni proizvodnji pa 
namerava kmetijska za-
druga predvsem posodo-
biti vinograde in sadov-
njake, pa seveda jeseni 
pričeti z izsuševanjem za-
močvirjenih zemljišč. 

ZAUPANJE JE 
LAHKO ODLOČILNO 

Aktiv komunistov de-
lavcev neposrednih proi-
zvajalcev se v konjiški 
občini zaveda pomena 
svojega dela. Z njim zago-
tavljajo znotraj enotnega 
delavskega rcizreda opre-
deljevanje o bistvenih 
elementih s pravim de-
lavskim interesom. V po-
govoru z delovno skupi-
no pa so vse bolj ugotav-
ljali, da bi lahko bilo nji-
hovo delo še boljše, če bi 
razširili sestav aktiva, saj 
na to navaja tako pestra 
struktura proizvodnje kot 
število temeljnih organi-
zacij in delavcev v občini. 

Za boljše delo komuni-
stov bi brez dvoma bilo 
potrebno še veliko vložiti 
v izobraževanje in tudi v 
konjiški občini bi bilo po-
trebno odpraviti misel-
nost, da je na tem področ-
ju treba varčevati. Sicer 
pa so komunisti delavci 
neposredni proizvajalci 
že doslej pokazali v vseh 
kritičnih trenutkih veliko 
mero odločnosti in pravil-
nega ravnanja. 

V VITANJU 
NAJPREJ, KAR JE 
ZA ŽIVLJENJE 
NUJNO 

V krajevni skupnosti 
Vitanje, ki kljub velikosti 
sodi med manj razvite v 

občini, vedo, kaj hočejo. 
Naglemu razvoju v zad-
njih letih, v katerih so 
skušali nadoknaditi de-
setletja stagnacije, je tre-
ba dodati še marsikaj. 
Najprej tisto, kar je za živ-
ljenje nujno. To pa je 
zdrava pitna voda, elek-
trika v vsaki hiši in cestne 
povezave. Tudi s tem bo-
do morda zaustavili poča-
sno a vztrajno upadanje 
števila prebivalstva v sed-
mih zaselkih, ki so v kra-
jevni skupnosti poleg Vi-
tanja, kjer pa število pre-
bivalstva narašča. Glavni 
razlog, zaradi katerega se 
prazni podeželje, pa je 
bolj v skromnem številu 
delovnih mest v krajevni 
skupnosti. 2e sedaj 250 
delavcev odhaja na delo 
izven občine, marsikdo 
pa se tudi odseli. Le 450 
delavcev je našlo delo v 
treh domačih temeljnih 
in eni delovni organizaci-
ji. No, z ureditvijo novega 
Unionevega obrata bo 
marsikdo še našel delo 
doma, kar velja zlasti za 
ženske in mladino. 

Komunisti, ki jih je v 
krajevni skupnosti le 60, 
so tesno vpeti v vse delo, 
zlasti še znotraj sociali-
stične zveze. Tudi pri od-
ličnem delu potrošniške-
ga sveta se pozna njihov 
vpliv, tako kot pri pove-
zavi med krajevno skup-
nostjo in temeljnimi orga-
nizacijami, ljudski 
obrambi in družbeni sa-
mozaščiti . . . 

Tako delovna skupina 
kot tudi konjiški komuni-
sti so ugotavljali, da so v 
občini dosegli že veliko, 
zlasti na proizvodnem po-
dročju, kar pa je seveda 
tesno prepleteno z že uve-
ljavljenim socialističnim 
samoupravljanjem, dele-
gatskim sistemom in vlo-
go komunistov v vseh 
družbenopolitičnih orga-
nizacijah in skupnostih. 
Seveda pa nikoli ne mo-
remo in ne smemo biti za-
dovoljni z doseženim. Ko-
njiški komunisti samoza-
dovoljstva tudi ne pozna-
jo. To se je razkrivalo tudi 
v pogovorih z delovno 
skupino, v katerih so iz-
postavljali predvsem ti-
sto, s čimer niso zadovolj-
ni, pa naj gre za težave v 
proizvodnji v delovnih 
organizacijah in kmetij-
stvu, problemu šolstva ali 
krajanov v krajevnih 
skupnostih, predvsem pa 
pri aktivnostih in vklju-
čevanju komunistov sa-
mih v vsa področja druž-
benega in političnega živ-
ljenja. 

Precej bo treba še nare-
diti zlasti pri celovitem 
uveljavljanju delegatske-
ga sistema, vendar že ena 
sama prvina, ki se je v po-
govorih izkristalizirala, 
potrjuje pravo in dobro 
usmerjenost in delo ko-
munistov v konjiški obči-
ni - zaupanje, ki ga imajo 
v njih in s tem v Zvezo 
komunistov sodelavci, 
sokrajani. 

MILENA B. POKLIC 

SOVIČA OKA NA KOROŠKEM 
Člani šolskega kulturnega društva. Osnovne šole Pol-

zela, ki deluje v okviru Svobode Polzela, so v soboto 
gostovali v koroškem Smihelu. 

Soviča Oka, ki so jo predstavili svojim koroškim sovrst-
nikom je ljubka otroška igrica, ki so jo polzelski pionirji 
lepo odigrali. Igro je režiral Jaka Jeršič, glasbene vložke 
pa je pripravila Valerija Soš. 

Z gostovanjem so Polzelani vrnili obisk Smihelčanom, s 
katerimi imajo že dalj časa tesne stike. 

T. TAVČAR 

RADIOAMATER GRE NAD LISICO! 
Takole se je radioamater Peter Završek napotil na lov 

na lisico - skrito radijsko postajo nekje med drevjem in 
grmovjem na Gričku pri Celju, šlo pa je za prvo regijsko 
radioamatersko vajo v radiogpniometriranju. »Lisice« so 
odkrivali v času med 20 in 80 minutami, najboljši oziroma 
najhitrejši je bil Domžalčan Mermal, na drugo mesto pa se 
je uvrstil naš Peter. Tudi ta vaja je bila v sklopu akcije 
Celje 81 v obrambi in zaščiti, o siceršnjem pomenu radia-
materske dejavnosti v sklopu splošnega ljudskega odpora 
in družbene samozaščite pa je skoraj odveč govoriti. Celj-
ski radioamaterji se svojih nalog dobro zavedajo! 

MITJA UMNIK 
FOTO: K. KONČAN 

RASTEMO POD TITOVO ZASTAVO 
Pod tem geslom so člani folklornega krožka Osnovne 

šole Prve celjske čete - sedmim parom je odlična mento-
rica že od tretjega razreda dalje Heda Lekič, pripravili 
šopek plesov za starše ob zaključku šolskega leta. Sodelo-
vali so še člani gledališkega in recitacijskega krožka od 
najmlajših iz prvih razredov do tistih, ki bodo letos zapu-
stili osnovnošolske klopi. Da je kulturno seme dobro 
kalilo, pa pove podatek, da se bo vseh 14 plesalcev takoj 
po končani osnovni šoli vpisalo med folkloriste Prešer-
novce v Celju. 

MITJA UMNIK 

RIBIČI TEKMOVALI 
Ribiška družina Šempeter je pripravila tekmovanje pri 

jezeru Presarje za prehodni pokal KS Šempeter. Tekmo-
vanja se je udeležilo 45 ribičev, zmagal pa je Marjan Hala-
deja, ki je ulovil skupno 5,900 kg rib, sledi Jože Hropot 
5,100, Marjan Goršek 4,836 kg itd. Na sliki; Predsednik 
sveta KS Šempeter Ivan Sorli podeljuje prehodni pokal in 
praktično nagrado zmagovalcu Marjanu Haladeji. 

T. TAVČAR 



Angleški napev in bridko doživeto do-
mače besedilo je kot himna pregnancev, 
taboriščnikov, ujetnikov, ki so se v maju 
1945, pa tudi v juniju in še kasneje vra-
čali domov, potem ko so se odprla vrata 
taborišča smrti, ko se razsula prevzgaja-
lišča za moderne janičarje. 

Nekateri so v nenavadnih okoliščinah 
krenili na pot že prej. Na primer Lešni-
kovi trije: Franci, Mirica in Jožica. Iz 
otroškega lagerja so sprhutali, kot pre-
plašeni ptički v svobodo. Nikoli ne bo 
natanko znano, kako so se prebili, boso-
peti, zaviti v en samcat vojaški kbc, iz 
nekega barakarskega taborišča pri Gra-
zu na avstrijskem Štajerskem do doma 
v Rečici pri Laškem, ko je vojna še tra-
jala. 

»Izvirni greh« Lešnikovih treh otrok 
" je bilo rodoljubje staršev, predvsem pa 
njihovega očeta, ki je svojo kleno zavest 
in pogum rudarja in kmeta plačal pred 
zidom mariborske kaznilnice leta 1942, 
potem ko so ga tedne na najbolj grozovit 
način mučili, ko je o sebi povedal vse, 
ničesar pa o drugih. 

In kažipot za to dolgo pot, jim je bil 
spomin na topel dom, na domačijo sredi 
drevja in travnikov nad cesto in poto-
kom, podoba, ki se je vtisnila v zavest 
desetletnega Francija, precej manj v 
spomin sedemletne Mire, v kuštrasto 
glavico triletne Jožice pa nič. Cisto nič. 

»IN JAKOB Mt JE ODVRNIL: 
SAJ RAVNO TO! ZA OTROKE 
GRE!« 

»Pokojni Jakob mi je, malo preden se 
je zgodilo, na moje očitke naj zaradi 
otrok neha hoditi po nevarnih poteh, 
odvrnil blago in dopovedujoče, da rav-
no zaradi otrok vse to počne, zaradi na-
ših in vseh drugih, ki jim je namenjeno 
služiti tujcu.« 

Tako je mati Štefanija začela 
zgodbo. . . 

Jakob je bil dober in hudo priden člo-
vek. Ponižen pa niti malo. Nekajkrat je 
bil zaradi zavzemanja za delavske pravi-
ce ob delo, »oblegan«, kot temu pravijo 
knapi. In vendar je privarčeval toliko, 
da so nekaj let pred vojno kupili pose-
stvo, Meterčevo domačijo v Zgornji Re-
čici. 

Ne, ne. Veternjaški in pustolovski že 
ni bil. Preveč je imel rad otroke, svoj 
prigarani dom. Vendar je bil Slovenec, 
kar je hotel tudi ostati. Bil je napredne-
ga delavskega prepričanja, ki se ga je 
hotel držati do konca. In se je. 

Kot brat Lojze, eden od ustanoviteljev 
Pokrajinskega odbora OF za Štajersko, 
je s partizani sodeloval od 1941 leta, od 
prvih dni okupacije. Zlo naključje je bi-
lo, da je med mnogimi partizani gostil 
tudi izdajalca - Jelena. To ga je poko-
palo . . . 

TRNJEVA POT SE JE ZAČELA 
NA DAN HUDE ŽALOSTI 

Potem, ko so ga 1. oktobra zaprli in 4. 
novembra 1942 v Mariboru ustrelili, se 
je začela trnjeva pot pregnanstva za ma-
ter Štefanijo in vse tri otroke. Franci je 
imel takrat sedem, Mira pet, Jožica pa 
komaj pol leta. Nekaj malega so jim do-
volili vzeti s seboj in potem se je začela 
dolga pot skozi prehodna taborišča od 
celjske okoliške šole do Forchheima v 
Nemčiji, kjer so bili otroci sicer zase, 
vendar jih je mati vsaj včasih videla. 
Navezanost otrok, drug na drugega jo je 
mirila, zlasti še Franci, ki si je naložil 
dolžnost skrbnika za sestrici. 

Potem je nekega dne prišlo sporočilo, 
da imajo tisti, ki imajo bližnje sorodnike 
pod nemškim orožjem, morebitno pri-
ložnost za vrnitev domov. Štefaniji je 
mati dajala upanje. In res. Po desetih 
mesecih so jih izpustili. Štefanija svoje-
ga brata Viktorja ni mogla objeti iz hva-
ležnosti za njegovo žrtev, kaj v tem času 
je bil že v nemški uniformi, namesto v 
partizanih, kamor je hotel odit i . . . 
Toda. . . 

IZLET NA SVOBODO JE BIL 
KRATEK... 

Koliko zlobe je bilo v obljubi okupa-
torskih oblastnikov in kakšna je bUa nji-
hova »mož-beseda«. Že 18. decembra 
1943, ko Viktor še ni opravil rekrutske-
ga urjenja, so ponovno prihrumeli. Šte-
fanijo so brez cule z najpotrebnejšim 
poslali v Ravensbriick, hišo izropali do 
zadnje premakljive reči, otroke pa je v 
tisti zmedi vzela stara mati. 

A ne za dolgo. 
Mama Lešnikova, ki je objokovala Ja-

koba, iz taborišča smrti pa pričakovala 
hudih novic o sinu Lojzu in snahi Štef-
ki, je morala biti nepopravljiva dobriči-
na, ki je verjela, da ima tudi krutost 
svoje meje. V svoji lahkoverni prepro-
ščini je šla na nemško županstvo po ži-
vilske karte za otroke, ki jih je imela 
zdaj na skrbi. Da bi tega ne bila nikoli 
storila.. . 

Nemci so bili zgroženi nad takšno pre-
drznostjo, ali pa nad svojo pozabljivost-
jo, da so decembra na te banditske otro-
ke pozabili. Seveda so to nemudoma 
popravili . . . 

. . . IN TAKO SE JE TRNJEVA 
POT SPET ZAČELA 

Franci, Mira in Jožica so bili neraz-
družljiva trojka. Franci zdaj že devet, 
Mira sedem in Jožica dve leti stara so 
bili med tistimi, ki jim je bilo namenje-
no janičarstvo. Prevzgojili naj bi jih, na 
dom in starše naj bi pozabili. Rasistični 
strokovnjaki so zagotavljali arijsko či-

stost, v njihovem očetu pa so cinično 
obetali tudi dragocene podedovane last-
nosti. 

»Bili smo v nekakšnih vojaških bara-
kah blizu Graza. Vsak dan sem gledal 
vlake, ki so vozili Puntigam pivo tam. 
pivo tam imo. Večkrat so nas hoteli loči-
ti. Zlasti Jožico so nekajkrat hoteli vzeti. 
Vselej sva se z Miro upr la . . . 

Franci je bil redkobeseden, ko je obu-
jal spomine na tiste dni. Povedal je ne-
kaj najbolj pomembnih podatkov, v ne-
kaj stavkih opisal njihovo pot domov, 
potem pa neopazno izginil ven pred hišo 
in kdo ve kam. Ni prenesel solz matere 
in sester, ki so si jih ženske med pogovo-
rom pogosto brisale. Je čutil, da mu živ-
ci ne bodo zdržali, kakor hudo so načeti 
- pa se je izmuznil v samoto. . . 

»Franci nam je bil mama in oče. Spo-
minjam se ga vedno hudo resnega. Ni-
koli ni pojedel vsega kruha, tudi meni 
ga je kak košček odlomil, da je bilo za 
Jožico.. . Ne vem, kako mu je uspelo, da 
nas niso ločili. Kdo ve, če bi brez njega 
še prišh domov, zlasti Jožica, ki so jo 
hodile nemške gospe ogledovat.« 

Tako o življenju v tistih barakah Mira. 

DOMOV, SAMO DOMOV JIH JE 
VLEKLO... 

Hitlerjeva vladavina se je nagibžda v 
zaton. Bombniki so nad nemškimi me-
sti brundali maščevalno pesem. Tudi 
nemška organizacija je začela popušča-
ti. Negovalke in osebje v »Lebensbor-
nu« se je bolj brigalo za sebe, kako se 
skriti pred kaznijo, kot za otroke in njih 
usodo. No, nekatere ženske so se jim 

zdaj bolj posvečale, morda od srca, mor-
da v upanju, da jim bodo v zahvalo zago-
vorniki. 

Nekaj dni pred veliko nočjo leta 1945 
so na barake padle bombe. Polovico ba-
rake je odneslo v zrak, tisti del, kjer so 
bili L^šnikovi trije, se je napol sesedel. 
Niso mogli skozi vrata, skozi razbita 
okna so se splazili. Menda so bili v co-
patkah in Franci je pograbil še koc, ko 
so pobegnili nekam v hosto, proč od 
ognja in eksplozij. 

In takrat so se podali na pot domov. 
Zaviti v en koc so tavali po hostah, se 

ogibali velikih cest in gostih naselij. Z 
Miro je Franci izmenjaje malo Jožico 
nosil, včasih pa je, pridna punčka, ko-
rajžno in dolgo capljala. Scrtljana zanes-
ljivo ni bila. 

Pripoved se trga, zatika. Toliko let je 
že, Franciju komaj deset, Miri osem in 
Jožici tri leta. Saj še starejši pozabijo.. . 

V nekem kraju so jih opazili blizu žup-
nišča. Eden duhovnikov jih je privedel 
do hiše. Franci je za silo tolkel nemško. 
Nahranili so jih, dali Franciju nekaj de-
narja in jih napotili naprej. Kak kos poti 
so potovali tudi z avtobusom, morda s 
tovornjakom, menda kakšno postajo tu-
di z vlakom, toda veliko so šli peš, kajti 
nad cestami, železnico in naselji so švi-
gali avioni, metali bombe, mitraljirali. 
Nemška natančnost je bila razrahljana. 
Vsak se je brigal zase in otrok so se 
odkrižali s kakšnim prigrizkom, otroci 
pa so se stisnili v kakšen kot, zaviti v 
svoj koc in hrepeneče čakali, kdaj bodo 
doma. 

Doma. Kaj je to dobrega, o čemer 
Franci kar naprej govori, se je motalo po 
kuštravi glavici triletne Jožice. 

In tako so priromali do Celja. Franci je 
vedel, da mora čez kapucinski most. 
Spraševal je po njem - nemško seveda. 
Pa jim ga neka teta pokaže, tako, da je 
šla nekaj ulic z njimi in jim svetovala: 

- Pa kar slovensko govori, fantič! 
Zdaj je bil Franci brez skrbi. Ni več 

daleč dom nad cesto in potokom, pa 
hlev s telički, hruška sršenka in češnje 
črnice. Morebiti tudi mama, stara mama 
pa gotovo. 

- Stric Franci, stric Franci! 
Kolesar Franci Draksler iz Tremarij, 

ki je zgodaj zjutraj šel po kruh v Celje, se 
sprva še zmenil ni za umazano in razca-
pano trojico, ki jo je ubirala proti La-
škem. Ko so ga znova poklicali, je suhce 
spoznal. Velel jim je počakati, precej da 
bo nazaj. Tako je tudi bilo. Nahranil jih 
je, pa ne preveč, da bi jim ne bilo hudo, 
jih opral in očedil, staknil nekakšne či-
ste kose oblačil in jih za tem z znancem 
na kolesu pripeljal v Rečico. 

Spet jih je vzela stara mama, le Miro je 
čez kak dan vzel stric Jože v Lahomno. 
Franci je pasel stari mami kozo, po reči-
ški dolini je včasih tudi pokalo, toda 
zanj je bilo vsega hudega konec, če bo le 
še mama prišla od kod? 

IN KONČNO SPET V 
MATERINEM OBJEMU 

Julija se je iz Ravensbriicka vrnila 
mama Štefanija. Hudo prestrašna, ko je 
zvedela, da so tudi otroke odpeljali, ni 
mogla razumeti pošte, ki jo je dobivala, 
da so otroci zdravi. Niso je hoteli žalosti-
ti in ji niso pisali resnice, no, po prihodu 
domov je šele zvedela, da so njeni trije 
pribosopetili že pred meseci domov -
kar sami. 

Za Francija se otroštvo ni vrnilo. Ostal 
je resen, včasih potrt in iz leta v leto bolj 
razrahljanih živcev. Otroštvo mu je na-
mesto igrač naložilo pretežka bremena. 
Modrovanje, kaj priznati otrokom tabo-
riščnikom in ukradenim otrokom, po 
prvih zagnanostih pojema. Je že res, da 
so trpeli - le da tega niso počeli organizi-
rano, zavestno - pride morda kakšnemu 
modrijanu na misel . . . 

Mira se marsičesa spomni. Ateka, pr-
vega in drugega taborišča, dolge poti in 
sreče ob snidenju z mamo. 

A, Jožica. Kako hecno?! Spominja se 
kupa smeti sredi hiše, ko so prišli do-
mov. In ničesar drugega nazaj. 

* * >K 

Za otroke gre, je blago zavrnil Jakob 
Lešnik očitek skrbi žene Štefanije, zakaj 
se plete v nevarne zveze. Ko jih je spet 
objela in jih poslušala čebljati, kot jih je 
učila, se je zavedla resnice teh besed. 

V pohorski granit spomenika v La-
škem, kjer je vklesano ime Jakoba Leš-
nika, so vklesane besede pesnika Gra-
dnika: 

- Brez zadnjega daru, brez vina, ki 
toči se v trpljenja trati, brez solz in brez 
krvi, brez smrti - zemlja nikdar ni do-
movina.-

JURE KRAŠOVEC 

Lešnikovi štirideset let po tistem, ko so se začeli odvijati usodni dogodki. Od leve 
proti desni; Jožica, Franci, mati Štefanija in Mira. 

Lešnikova, po domače Meterceva domačija na koncu Rečiške doline. Na spomin-
ski plošči na vogalu piše, da je bila partizansko zatočišče od prvih dni okupacije 
v letu 1941. 



V ROGAŠKI 
PEVCI IZ 
GIESSENA 

Včeraj je v Rogaško 
Slatino prispel Mešani 
pevski zbor Bauerscher 
Gesangverein iz nemške-
ga univerzitetnega mesta 
Giessen, ki bo do sobote 
gost Moškega pevskega 
zbora Zdravilišča. 

Danes bodo gostujoči 
zbor popeljali v Klanjec, 
kjer si bodo ogledali Ga-
lerijo Avgusta Avguštin-
čiča, pot bodo nadaljevali 
v Kumrovec na ogled Ti-
tove rojstne hiše, kjer bo-
do pred spomenikom po-
ložili venec. Od tod bodo 
krenili v Trebče, nato pa 
skozi Lesično in Virštanj 
do Podčetrtka. Tu bodo 
ob 19.30 uri imeli koncert 
za goste in domačine. 

Jutri si bodo ogledali 
Rogaško Slatino in delov-
ne kolektive Bohor v Me-
stinju in Kors, Zdravili-
šče in Steklarno v Roga-
ški Slatini. Ob 20.00 uri 
pa bo v zdraviliški dvora-
ni slavnostni koncert. 

Svoje gostovanje bo 
Mešani zbor Bauerscher 
Gesangverein zaključil v 
soboto s srečanjem na 
lovski koči na Boču. 

Zbor obstoja že od leta 
1864 in izvaja nemško 
klasiko, skladbe iz novej-
šega časa, za koncert v 
Rogaški Slatini pa so na-
študirali tudi nekaj naših 
pesmi, skupaj z Moškim 
pevskim zborom iz Roga-
ške Slatine bodo zapeli 
Prešernovo Zdravico. 
Zboru dirigira Johannes 
Gustav, gostujoči zbor pa 
spremlja predstavnik ma-
gistrata iz mesta Giessen. 

JOŽE CAKŠ 

ZKO CELJE 

KORENINE IZ UUDSTVA 
3000 članov in 1400 prireditev v enem letu 
»Ljubiteljska kulturna de-

javnost v celjski občini je 
najuspešnejša v Sloveniji 
in celo v Jugoslaviji. Na do-
mala vseh področjih so zad-
nja leta vidni veliki premi-
ki«, je dejal Tone Štafanec, 
organizacijski tajnik Zveze 
kulturnih organizacij Slo-
venije na delovni konferen-
ci delegatov Zveze kultur-
nih organizacij v Celju, ki je 
bila prejšnji petek. 

Na konferenci so^v celoti 
predstavili delo društev, ki 
jih je v celjski občini 42 in 
vključujejo čez 3.000 aktiv-
nih članov. Uvodoma so tudi 
poudarili, da ZKO vedno 
bolj postaja mesto za stalno 
dogovarjanje o razmerah, 
dosežkih in nalogah na kul-
turnem področju. Delegatski 
sistem je uspešno prodrl tu-
di v to področje družbenih 
dejavnosti, kar se kaže v 
tem, da so se vključevali v 
razprave o vseh problemih, 
ki so bili na dnevnem redu 
skupščine Kulturne skupno-
sti. Strokovni odbori iz vrst 
delegatov in strokovnega je-
dra društev so v veliki meri 
spremljali dogajanja in ni bi-
lo primera, da ne bi dajali 
svoj koristen prispevek za 
reševanje problemov. To se 
kaže tudi v večji odprtosti 
društev in v njihovem pove-
zovanju navzven pa tudi v 
večjem angažiranju mladih 
amaterjev v vseh kulturnih 
dejavnostih. 

Ne bi na široko omenjali 
delo in programe društev, ki 
so bogato in kvalitetno za-

stavljeni. Lani so imeli čez 
1.400 prireditev. Omejili se 
bomo le na nekatere proble-
me, ki jih bo potrebno v bo-
doče odpraviti, če naj druš-
tva odigrajo tisto vlogo v na-
šem kulturnem okolju, ki 
jim tudi po lastnih smerni-
cah pripada. Vsekakor še 
premalo vemo o njihovem 
delu, zato bo potrebno v pri-
hodnje posvetiti večjo pozor-
nost obveščanju javnosti o 
prireditvah, ki pa naj ne bi 
ostale le v najožjem delov-
nem prostoru, ampak bi jih 
naj organizirali po vsej obči-
ni. Gostovali naj bi po dru-
gih krajih Slovenije in bolj 
kot do sedaj izkoristili mož-
nosti, ki jih ljubitelji kot kul-
turni poslanci lahko opravijo 
v drugih republikah. 

V vsebinskem pogledu bi 
morali večjo pozornost po-
svetiti ustvarjalni pobudi po-
sameznikov, da ne bi ostali 
le v ustaljenih klasičnih obli-
kah dela, kjer je od mentorja 
in vodje odvisna vsebina in 
oblika prireditve. Nedvo-
mno bi z večjo ustvarjalno 
svobodo in z nekoliko več 
tveganja, pritegnili več čla-
nov iz vrst mladih nadobu-
dnikov. 

Kulturna dejavnost bo 
imela velik poudarek tudi v 
usmerjenem izobraževanju. 
Uspeh umetniške vzgoje je 
odvisen tudi od vključevanja 
društev v šolske dejavnosti 
in tudi od učencev, ki bodo 
iskali stike navzven. Zato se 
čim prej mora konkretno 
opredeliti program umet-
nostne vzgoje v šolah. 

Na petkovi konferenci so 
razpravljali še o vrsti kon-
kretnih vprašanj, med drugi-
mi tudi o Naši besedi, ki naj 
se v bodoče razširi z zgolj 
gledališke dejavnosti na vsa 
področja kulturnega udej-
stvovanja mladih. Poudarili 
so tudi pomen, ki naj bi ga 
društva imela v sklopu akcij 
»Nič nas ne sme preseneti-
ti.« Tu naj bi njihova lastna 
dejavnost bila vir za sodelo-
vanje na področju splošne 
ljudske obrambe. 

Na pobudo Zveze kultur-
nih organizacij v Celju, je 
Zofka Verdel, odlikovana z 

Redom dela s srebrnim ven-
cem. To visoko državno priz-
nanje je dobila za dolgoletno 
kulturno prosvetno delova-
nje. 

Že v času svojega šolanja 
na celjskem učiteljišču je so-
delovala v domačem pro-
svetnem društvu v Smart-
nem. Službovala je še na Pol-
zeli in v Šentjurju, dokler se 
ni vrnila na šolo v domači 
kraj. 

Njeno delo v šoli nenehno 
spremlja aktivnost na kul-
turnem področju, zlasti v 
amaterski gledališki dejav-
nosti. Vseskozi je tudi aktiv-
na družbenopolitična de-
lavka. 

Prav tako na predlog Zve-
ze kulturnih organizacij v 
Celju, je Daniel Mlakar, pre-
jel Trubarjevo diplomo. 

To visoko republiško priz-
nanje s področja knjižničar-
stva, si je prislužil za delo na 
področju širjenja slovenske 
knjige in za razvoj knjižni-
čarstva v Celju in z izvirnimi 
akcijami: knjižnimi razstava-
mi in drugimi oblikami 
predstavljanja dobre knjige 
v šolah in delovnih organiza-
cijah, z organiziranimi sreča-
nji mladih avtorjev. 

V. V. EINSPIELER 

Upravni odbor DPD Svoboda Zagrad 1981. Od leve proti 
desni: Ivan Ploj, Elica Šantl, Lenart Horvatič, Mirko Paj, 
Jožica Penič, Beno Cizelj, Franc Tratnik, Jože Zupane, 
Vinko Bobnič, Jožica Cizelj, Tone Žager. 

DPD SVOBODA ZAGRAD 

ZLATI JUBILEJ 
Priznanja najbolj zaslužnim 

Iztekle so se prireditve, s 
katerimi je DPD Svoboda 
Zagrad počastilo zlati jubilej 
obstoja in delovanja. Sklep-
na slovesnost je bila v soboto 
zvečer v domu krajanov, ki 
so ga do zadnjega kotička 
napolnili gostje, krajani, 
zdajšnji in nekdanji člani 
društva. Po bogatem kultur-
nem programu je društvo 
podelilo več zlatih in srebr-
nih značk in priznanja za 
dolgoletno in prizadevno de-
lo tistim posameznikom, de-
lovnim organizacijam in 
društvenim ter družbenim 
organizacijam, ki so veliko 
prispevali za razvoj društva. 
Vseh na tem mestu ni moč 
našteti, zato naj iz dolgega 
seznama prejemnikov zlate 
značke omenimo tiste, ki 
imajo posebne zasluge za ra-
zmah in oživitev kulturne 
dejavnosti: Franc Lah, Jože 
Cečko, Marija Stoklas, Dra-
go Tratnik, Karolina Rom, 
Franc Tratnik, Rozika Ber-

ger, Jakob Štor in Franc Ber-
ger. 

Društvo DPD Svoboda 
Zagrad ima danes 80 aktiv-
nih članov, ki delajo v dram-
ski, pevski, glasbeni in reci-
tatorski sekciji. 

Od ustanovitve pevskega 
in glasbenega društva Sloga 
v Zagradu in prosvetnega 
društva v Tremerjih do oku-
pacije in potem vsa leta v 
svobodni domovini, je bilo 
kulturno delo članov sekcij 
pestro, kljub temu, da so bili 
pogoji za delo še do pred ne-
kaj let zelo slabi. V novem 
domu krajanov so zdaj našli 
sožitje krajevna skupnost in 
vse sekcije društva. 

Poleg prireditev, ki so se 
minule dni vrstile ob 50-let-
nici društva, je društvo ob 
jubilejnem letu pripravilo 
dramo Bratka Krefta Velika 
puntarija in z njo z uspehom 
nastopilo na domačem odru 
in na gostovanja. 

MATEJA PODJED 

A. PONGRAŠIČ 
RAZSTAVUA V 
VELENJU 

V petek so v kulturnem 
centru Ivana Napotnika od-
prli razstavo kiparskih del 
Lojzeta Pongrašiča, ki se s 
kiparstvom ukvarja od leta 
1965. V Velenju razstavlja 
prvič. Ob otvoritvi sta sode-
lovala violončelist Florian 
Kitt in"pianist Carlos Rivera. 
Nastop glasbenikov je omo-
gočil avstrijski kulturni cen-
ter v Zagrebu, posebnost na-
stopa pa je bila tudi v tem, da 
so ga ozvočili in so ga lahko 
Velenjčani poslušali na Tito-
vem trgu. 

JUBILEJ TAMBURAŠEV ŽPD F. PREŠEREN 

RAZIGRANE STRUNE 
Priznanje jubilantu Janku Hočevarju 

S slavnostnim koncertom 
je minulo soboto Tambura-
ški orkester ŽPD »France 
Prešeren« iz Celja proslavil 
35 let svojega delovanja. Na 
koncertu so izvedli več za-
htevnih del tujih in doma-
čih avtorjev. Posebno so se 
oddolžili skladatelju Janku 
Gregorcu, ki je več let 
umetniško pomagal orke-
stru, saj so izvedli pet nje-
govih skladb. Podelili so tu-
di priznanja za večletno so-
delovanje v orkestru. Tako 
je zlato odličje prejel dolgo-
letni vodja in ustanovitelj 
zdajšnjega orkestra Janko 
Hočevar. 

Po dosegljivih zapiskih je 
bil v Celju ustanovljen so-
kolski tamburaški zbor že le-
ta 1892, vodil pa ga je najprej 
dr. Albin Kapus in nato dr. 
Hinko Šuklje, dr. Vladimir 
Ravnikar in drugi. 

Takoj po drugi svetovni 
vojni pa je leta 1946 predse-
dnik SKUD »France Preše-
ren« Janko Hočevar zbral v 
sindikalni podružnici okoli 
sebe nekaj sodelavcev, ki so 
imeli veselje do tamburaške 
glasbe. Velika vztrajnost 
zborovodje je obrodila sado-
ve in z leti je iz zbora zrasel 
orkester, ki se je proslavil z 
nastopi po vsej domovini. 

Dokaz, da je tamburica na-

rodni instrument, ki ga ima-
jo radi mladi tudi v Celju je 
bila zasnova novega orkestra 
mladih, ki je začel delati leta 
1974. Zborovodja Janko Ho-
čevar je mlade tamburaše 
bogatil s slovensko in jugo-
slovansko melodiko, učil jih 
je dojemati glasbo in zato tu-
di uspehi niso izostali. Kma-
lu so pričeli nastopati po Slo-
veniji, leta 1978 pa so že na-
stopili na Fest iv^u tambura-
ške glasbe Jugoslavije v Osi-
jeku. Med ustanovitelji tega 
festivala je bil tudi Janko 
Hočevar. 

Kmalu zatem je mesto za 
dirigentskim pultom tega or-
kestra prevzel Srečko Cizelj, 
ki je njegov član že 16 let. 

Ljubezen do glasbe in mla-
dih vrstnikov ter strokovno 
vodstvo Janka Hočevarja in 
Janka Gregorca so pripomo-
gli, da se je mladi dirigent 
hitro vključil v novo vlogo in 
je v razmeroma kratkem ča-
su imel več kot 150 nasto-
pov. Veliko priznanje zanj je 
vsekakor letošnji nastop na 
X. Festivalu tamburaške 
glasbe Jugoslavije v Osijeku. 

Srečko Cizelj je kot diri-
gent tamburaškega orkestra 
šel celo korak dalje, saj je 
pričel v tamburaški orkester 
vključevati tudi druge in-
strumenta (godala, pihala 
itd.) in s tem je dobil novo 
glasbeno zvrst, ki je tudi 
bližja slovenskemu poslu-
šalcu. 

ORGELSKI KONCERT V 
OPATIJSKI CERKVI 

V organizaciji Kluba kulturnih delavcev Ivan Can-
kar v Celju je bil 11. junija v opatijski cerkvi orgelski 
koncert, ki sta ga izvajala na omenjenem instrumentu 
Ciril Jagrič in z violino Avguštin Penič. Glasbenika sta 
predstavila dela starih mojstrov in sicer Gasparinija, 
anonimnega avtorja iz 18. stoletja, Pera, Bacha, Zipo-
bija, Corellija, Pachelbla, Cossettija, Tartinija, Jobst in 
Tomca. Bil je to lep glasbeni večer, ki je še enkrat 
pokazal, kako neizkoriščen prostor je opatijska cerkev 
za tovrstne glasbene prireditve, ki bi jih lahko bilo 
nedvomno v Celju več! 

OBLIC ZA VITRE 
Koši, košare in košarice so bili nekoč in so še danes 

zelo pomembni za prenašanje različnih bremen. V teh 
posodah so prenašali različna bremena, kar je bilo 
odvisno od velikosti in namena izdelka. Poznamo maj-
hne koške, ki so bili bolj za igračo otrokom in majhne 
košarice, ki so imele podoben namen ali pa so bile za 
okras ter velike koše in košare, ki so bili za prenašanje 
različnih bremen. Kjer so bile poti slabe ali cest sploh 
ni bilo, je bil koš tudi zelo pomemben transportni 
pripomoček, saj so le v njem lahko prenesli večjo 
količino ma te r i j a . Poleg vseh teh in drugih faktorjev, 
ki poudarjajo praktičnost teh pripomočkov, je moral 
biti tak izdelek trden, priročen, lahek za nošnjo, izde-
lan iz trpežnega materiala, pa tudi lep za oko. Navadno 
so kmetje sami pletli določene vrste pletenih izdelkov. 
Kljub temu so bili zelo cenjeni dobri izdelovalci plete-
nih izdelkov. Taki posamezniki so navadno delali koše 
in košare tudi za sosede in druge naročnike. Manjšim 
kmetom, ki so imeli malo zemlje, pa je ta dejavnost 
lahko pomenila enega od pomembnih virov, ki so mu 
zagotavljali sredstva za preživljanje. Ponavadi so se s 
pletarstvom ukvarjale cele družine. 

Košare, caje in koši so navadno narejeni iz več različ-
nih materialov. Dno je narejeno iz bukove deske ali je 
pleteno, zgornji del pa je pleten iz smrekovih pokonč-
nih palic in leskovih viter, vrbovih šib ali srobota. 

Vitre so narejene iz primerno debelih leskovih pahc, 
ki morajo biti sekane v pravem času. Za cepljenje viter 
les uporabijo takoj, ko je še svež. Leskovo palico na 
koncu zarežejo, nato pa jo nalahno upogibajo na ko-
lenu ali pa na posebnem stolu. S tem les poka po 
dolžini od zareze do konca palice. Ko je ena vitra 
narejena, se postopek ponovi. S tem pa obdelava viter 
še ni končana. Ker palic ne belijo pred cepljenjem 
viter, zato da te ne bi pokale, jih morajo najprej obeliti. 
Nato vitre ostrugajo ali pooblajo s posebnim obličerr 
kot ga vidimo na sliki. 

Oblič za oblanje viter je narejen iz dveh delov. Večji 
del ima rezilo in žleb, po katerem potegnejo vitro, da jo 
pooblajo. Zgornji del, ki je nekak pokrov, oblič zapre 
in stisne vitro k rezilu. V naš oblič je vdelana tudi 
naprava za regulacijo debeline viter. To je kovinski 
trak in klinček, ki ga po potrebi zabijejo in izvlečejo, 
pač glede na to, kako debele so vitre. Ta napravica je 
namenjena za regulacijo odprtine v obliču. 

VLADIMIR ŠLIBAR 



SKUPŠČINA 
CELJSKE 
KULTURNE 
SKUPNOSTI 
PRED 
PREDANOM 

v mali dvorani kina 
Union bo danes ob 13. uri 
zadnja seja skupščine 
Kulturne skupnosti Celje 
pred poletnimi počitnica-
mi. Preden se bodo dele-
gati lotili dela, si bodo 
ogledali kratki dokumen-
tarni film Dober dan, Ce-
lje. 

Nato bodo med drugim 
obravnavali nekaj po-
pravkov in sprememb 
srednjeročnega načrta 
kulturne skupnosti za ob-
dobje 1981-85. Govorili 
bodo tudi o smernicah za 
sestavo plana kulturne 
skupnosti za prihodnje 
leto. Program kulturne 
skupnosti naj bi v prihod-
njem letu temeljil na skle-
njenem in veljavnem sa-
moupravnem sporazumu 
o temeljih plana KSOC za 
naslednjih pet let. Pre-
dnostno bo Kulturna 
skupnost v letu 1982 
obravnavala varstvo kul-
turne dediščine, kulturne 
vzgoje in kulturnega so-
delovanja v regiji. Eno 
izmed točk dnevnega re-
da bodo namenili financi-
ranju Tedna domačega 
filma in se ob koncu usta-
vili še pri izdajateljski de-
javnosti v okviru Kultur-
ne skupnosti. Kulturna 
skupnost občine Celje na-
mreč izdaja dve redni pu-
blikaciji: Celjski zbornik 
in revijo za kulturo in lite-
raturo Obrazi. 

Ker je seja skupščine 
KSOC zadnja pred počit-
niškim predahom, se, 
upajmo, ni bati, da ne bi 
bila sklepčna, saj si zaslu-
ži plodno in ustvarjalno 
razpravo. 

MATEJA PODJED 

BRASLOVČE 

175 LET ŠOLSTVA 
Gostje iz Splita, Beograda in Mostarja 

v Braslovčah letos praz-
nujejo 175-letnico šolstva, 
osrednje prireditve pa so 
bile pretekli teden. Poleg 
razstave o razvoju šolstva 
so pripravili srečanje s po-
bratenimi šolami iz Splita, 
Beograda in Mostarja. 

Skupaj z učenci teh šol in 
drugih šol žalske občine so 
pripravili telovadno akade-
mijo na kateri so podelili naj-
bolj prizadevnim šolskim 
športnim društvom prizna-
nja. Praznovanje so zaključi-
li v soboto z bogatim kultur-
nim programom na katerem 
so otroci slikovito prikazali 
razvojno pot šole, nastopili 
so tudi pevci in drugi sode-
lavci izvenšolskih dejavnosti 
osnovne šole. Pionirski 
odred je ob tej priložnosti bil 
poimenovan po Francu Bri-
novcu in razvil svoj prapor 
(na fotografiji). Po slovesno-
sti so učenci z veseljem spre-
jeli v skrb zemljišče na kate-
rem bo odslej kmetijski 
pouk. 

Osnovna šola v Braslovčah 
je bila ustanovljena 1806. 
Prvi učitelj je bil Ignac Bo-
kalič, ki je bil hkrati tudi or-
ganist in mežnar. Šola je ta-
krat zajemala skoraj enako 
področje kot danes, le, da so 
jo obiskovali še otroci iz Le-
tuša in Orle vasi. Podatki, ki 
so ohranjeni iz prvih 50 let so 
bolj skromni, več vodo od le-
ta 1877 dalje, ko so pričeli s 
pisanjem šolske kronike. Ta-
kratni kronist je zapisal tudi 
najpomembnejše za deset-
letje ali dve nazaj. Solo je 
obiskovalo veliko učencev. 
Če vzamemo podatke iz šol-
skega leta 1894-95 vidimo, 
da je prvi razred obiskovalo 
129 otrok, drugi 86 in tretji 
pa 90 otrok. Leta 1904 je bila 
šola razširjena v štirirazre-
dnico naslednje leto pa v pe-
torazrednico l judsko šolo. 
To leto je bilo na šoli 320 
učencev. Pouk je bil v celo-

dnevni, z daljšim odmorom 
opoldne. Socialno ogroženi 
otroci so imeli hrano zastonj, 
zato so skrbeli številni do-
brotniki. Najpogosteje so 
omenjani baron Cnobloch z 
ženo, trgovec Jožef Pauer, 
dr. Cervinko. . . Prispevali so 
denar za prehrano, najnuj-
nejše šolske potrebščine in 
za božične obdaritve s pogo-
stitvijo. Zanimiv je podatek, 
da so učenci v Braslovčah že 
leta 1910 dobili šolske po-
trebščine brezplačno, kar je, 
kot ugotavlja kronist zelo 
ugodno vplivalo na napre-
dek pouka. V tem času so 
začeli polagati pozornost na 
nego zob, umivanje rok, ko-
panje in na razgivavanje in 
otroške igre. Iz leta 1913 je 
znan podatek, da so posebno 
pozornost posvečali nemšči-
ni, vendar s pripombo, da je 
prezgodaj začeti s poukom 
nemščine že v drugem razre-
du, ko otroci še niso dovolj 
trdni v materinščini. Med 
prvo svetovno vojno je bil 
celodnevni pouk ukinjen, da 
so lahko otroci popoldne po-
magali pri delu. Po vojni je 
ves pouk potekal v materin-
ščini, leta 1921 pa je bila šola 

že šestrazredna. Prvi nemški 
vojaki so prišU v Braslovče 
10. aprila 1941 ob 13. uri. Naj-
prej je bil aretiran učitelj 
Ivan Rutar, za njim pa dijak 
Ivan Rojnik in ostali učitelji 
in zavedni prebivalci. Tudi 
pouk je prenehal ter se po-
tem nadaljeval z nemškimi 
učitelji. 

Po osvoboditvi so se učite-
lji vrnili, takoj pričeli z ob-
navljanjem šole, pouk pa se 
je pričel že 28. maja 1945. 
Vpisanih je bilo 246 učencev. 
V šolskem letu 1950-51 je bi-
la šola še samo štirirazredna, 
potem pa so učenci odhajali 
v sosednjo osemletno šolo 
na Polzeli. Po letu 1953 je 
šola postopoma prešla na po-
polno osemletko. Leta 1977 
so svečano otvorili novo šo-
lo, ki nosi ime po narodnem 
heroju iz Splita Vladu Ba-
gatu. 

Danes je braslovška šola 
med najboljšimi in najbolj 
organiziranim šolami v žal-
ski občini. Na njej tečejo šte-
vilne izvenšolske dejavnosti, 
ki nudijo učencem izobraže-
vanje tudi na področjih, ki 
jih učni načrti ne zajemajo. 

TONE TAVCAR 

V ŠEMPETRU SO PRAZNOVALI 
Krajani Šempetra praznujejo krajevni praznik 13. junija v 

spomin na prve množične izselitve Sempetrčanov v Srbijo 
in na Hrvatsko. V soboto so praznik praznovali že tretjič 
zapored. Na slavnostni seji, ki so se je udeležili številni 
krajani in predstavniki družbenopolitičnih organizacij ob-
čine, je o pomenu praznovanja in o razvoju KS govoril 
predsednik skupščine KS Šempeter Vinko Janič (na sliki), 
ki je med drugim dejal: »V prihodnjem petletnem obdobju 
nas čakajo obsežne naloge. Pričakujemo, da bo leta 1985 v 
naši krajevni skupnosti živelo okrog 3700 ljudi. S tem bodo 
večje tudi potrebe po stanovanjih, večja bo morala biti šola, 
vrtec, več delovnih mest itd. Za prihodnjih pet let predvi-
deva gospodarstvo enkratno povečanje proizvodnje, za kar 
bo odprtih 400 novih delovnih mest. Kar zadeva rešitev 
stanovanjskih problemov načrtujemo gradnjo 120 družin-
skih stanovanj v blokovni gradnji in prav toliko družinskih 
stanovanjskih hiš. Morali bomo izvršiti rekonstrukcijo vo-
dovodnega omrežja in zgraditi vodovod v Kale. Postopno 
bomo uredili kanalizacijo v Doberteši vasi in Šempetru, 
tako, da bo sekundarna kanalizacija v stanovnjskih sose-
skah povezana s zbiralnikom celotnega industrijskega kom-
pleksa, ki je že zgrajen. V tej petletki moramo asfaltirati 
cestne odseke, Pekel-Kale, Bunker-Zgornje Grušovlje in 
S lP -Spodn je Grušovlje. Obnoviti je treba tudi nekatere 
odseke cest, ki so sicer asfaltirani, pa v zelo slabem stanju. 
Že drugo leto bomo v Šempetru zgradili nov vrtec z osmimi 
igralnicami, načrtujemo pa tudi dograditev osnovne šole.« 

T. TAVČAR 

VOJNIK-ŠKOFJA VAS 

SKUPAJ SLAVIJO 
22. 6. 1941 — začetek upora 

V krajevnih skupnostih 
Vojnik in Škofja vas bodo 
imeli poslej krajevni praz-
nik na isti dan in tudi v po-
častitev istega dogodka, ki 
pomeni začetek oborožene-
ga upora proti okupatorju. 

Dne 22. junija 1941. leta je 
imel namreč v vrtni uti go-
stilne Helene Vrečko, po do-
mače pri Olčeku v Arclinu, 
Peter Stante-Skala sestanek 
z nekaterimi domačini, na 
katerem so se dogovorili o 
formiranju trojk in organizi-
ranju prvih akcij proti oku-
patorju. Trojke so šle takoj 
na delo. Tako so že prve dni 
julija njeni člani popisali zi-
dove s protifašističnimi gesli 
in pozivi l judem na sodelo-
vanje v Osvobodilni fronti. 
Med najbolj vnetimi sode-
lavci in člani trojk so bili čla-
ni Društva kmečkih fantov 
in deklet in člani delavsko 
prosvetnega društva Vzaje-
mnost. 

To je torej dan, ki so si ga v 
Vojniku in Škofji vasi izbrali 
za svoj praznik. Sicer pa je 
na to območje vezanih še ve-
liko drugih pomembnih do-
godkov. To ne velja samo za 
datum 29. in 30 oktober 1941. 
leta, ko so se na Dobrotin-
škovi domačiji ustavili borci 
Prvega štajerskega bataljo-
na, v ta okvir sodijo tudi črni 
dnevi, zlasti 22. julij 1942. le-
ta, ko so bili s tega območja 
ustreljeni v Starem piskru 
prvi talci. Pri tem in nasled-
njih streljanjih, 30. julija in 

15. avgusta, je padlo 78 rodo-
ljubov s tega predela. 

Letošnji skupni praznik 
bodo počastili z več priredi-
tvami. Tako bo v petek, 19. 
t.m. v Škofji vasi tekmova-
nje v streljanju z zračno pu-
ško, naslednji dan bosta v 
Vojniku in Škofji vasi zdru-
ženi vaji »NNNP«. V nede-
ho, 21. junija, bo v Vojniku, 
Škofji vasi in Arclinu zaigra-
la godba na pihala, razen te-
ga bodo od sedmih zjutraj na 
poti patrulje mladincev, ki 
bodo obiskale spomenike 
NOB na tem območju. 
Osrednja slovesnost z od-
kritjem spominskega obelež-
ja »22. junij 1941.« pa se bo 
pričela ob desetih dopoldne 
pri Olčeku v Arclinu. Pove-
zali jo bodo s primernim kul-
turnim programom. 

M. BOŽIC 

PREDAVANJE ZA 
DIABETIKE 

O diabetesu in komplika-
cijah na ožilju bo v petek, 19. 
junija predavanje za vse 
sladkorne bolnike. Pričelo 
se bo ob 16. uri v dvorani 
Skupnosti pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja v 
Celju na Gregorčičevi ulici. 
Predavala bo dr. Nuša Cede-
Perc, vodja diabetičnega di-
spanzerja v Celju in Olga Ar-
zenšek, vodja patronažne 
službe o obiskih patronažne 
službe pri diabetikih. V. D. 

PROPAGANDA IN 
PONEMČEVALNA 
DEJAVNOST 
ŠTAJERSKE DOMOVINSKE 
ZVEZE 

ŠTAJERSKA DOMO-
VINSKA ZVEZA je po-
glavitno skrb posvečala 
propagandni dejavnosti, 
vzgoji prebivalstva v na-
cističnem duhu, prireja-
nju jezikovnih tečajev 
nemškega jezika ter mno-
žičnim zborovanjem. 
Prvo množično zborova-
nje je bilo v Velenju 20. 
aprila 1941 v počastitev 
»osvoboditve«. Veliko jih 
je bilo v času vpisa v Šta-
jersko domovinsko zve-
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zo, nato pa oktobra in no-
vembra 1941. Takrat je bi-
lo v celjskem okrožju 35 
velikih in 83 manjših ce-
ličnih zborovanj pod ge-
slom »Zakaj vojna?« in se 
jih je udeležilo 38.000 
ljudi. 

Po zamisli nacistov bi 
se morali vsi »Spodnje 
Štajerci« v treh ali štirih 
letih naučiti nemško in 
od pomladi 1945 naj bi se 
govorilo le nemško. Za 
ljudi, ki niso hodili v šolo 
so organizirali nemške je-
zikovne tečaje. V celj-
skem okrožju so se začeli 
oktobra 1941. Priprave za 
te tečaje je vodil izobraže-
valni urad pri okrožnem 
vodstvu, bili so na terenu, 
v okviru šturmov ver-
manšafta, nemške mladi-
ne in tudi v podjetjih. Za 
šesttedenski večerni tečaj 
so morali obiskovalci pri-
spevati 2,50 RM. V celj-
skem okrožju naj bi se v 
času prvega vala jezikov-
nih tečajev učilo nemšči-
no 40.448 oseb. 

16. aprila 1941 je šef ci-
vilne uprave odredil, da 
morajo prenehati z delom 
vsa slovenska društva, or-
ganizacije in zveze ter do-
ločil ukinitev komisarja, 
ki bo zaplenil premoženje 
društev in organizacij. 
Društva, organizacije in 
ustanove so bile razpu-
ščene že v maju 1941. Pre-
moženje društev in orga-
nizacij je pripadlo pokra-
jinski blagajni NSDAP, 
Štajerski domovinski 
zvezi pa tudi nekaterim 
nemškim organizacijam. 

Istočasno kot društva 
in organizacije je okupa-
tor ukinil knjižnice. Sef 
akcijskega štaba za usta-
novitev Štajerske domo-
vinske zveze in poznejši 

zvezni vodja Franz 
Steindl je 25. aprila 1941 
naročil političnim komi-
sarjem: »Iz nacionalnih 
političnih razlogov nam 
gre za to, da čimprej po-
tegnemo vso slovensko li-
teraturo iz Spodnje Šta-
jerske. Iz optičnih razlo-
gov ne bi bilo primerno, 
da bi izdali javni poziv za 
oddajo prej omenjene li-
terature. Kljub temu pa 
moramo z aktivnimi 
osebnimi stiki počistiti 
ne samo društvene, šol-
ske in druge knjižnice, 
temveč tudi zasebne.« 
Slovensko literaturo so 
plenile orožniške postaje 
in jo pošiljale na sedež 
Štajerske domovinske 
zveze. Največ zaplenjenih 
knjig so požgali ali poslali 
v tovarne papirja. Raču-
namo, da so tako zaplenili 
in uničili na štajerskem 
najmanj 1,2 milijona 
knjig. Nadzor nad to akci-
jo je imel nacionalno poli-
tični referent zveznega 
vodstva Štajerske domo-
vinske zveze dr. Helmut 
Carstanjen. 

V Celju so zaplenjene 
knjige zbirali v Kapucin-
skem samostanu, kjer je 
bilo še konec septembra 
1943 8000 do 10.000 slo-
venskih knjig. Nacisti so 
zbirali tudi arhive in zgo-
dovinske predmete. Med-
tem ko so arhive odvažali 
neposredno v Gradec, so 
kulturno zgodovinske 
predmete vskladiščili v 
celjskem Kapucinskem 
samostanu. 

V skladu s svojo po-
nemčevalno politiko so 
Nemci hoteli spremeniti 
tudi zunanji videz krajev. 
Takoj po zasedbi so od-
stranili slovenske napise 
in izvedli preimenovanje 
krajev. Gradivo za spre-
membo krajevnih imen je 
že pred napadom na Ju-
goslavijo pripravil Nem-
ški jugovzhodni inštitut v 
Gradcu. 

Na primer, mestna ob-
čina Celje: 
1. Celje Cilli 
2. Košnica Koschnitz 
3. Lisce Leisberg 
4. Medlog Mollag 
5. Ostrožno Forstwald 
6. Spodnja 

Hudinja Unterkotting 
7. Zagrad Schlossberg 

Preimenovali so tudi 
mestne ulice, germanizi-
rali imena in priimke. Sli-
ka: Politično zborovanje 
Štajerske domovinske 
zveze »Apel« v Gornjem 
Gradu 



KAKO ŽIVIJO DELAVCI /Z DRUGIH REPUBLIK 

DUŠA PA JE ŠE LAČNA! 
Za stanovanje in hrano je še najlažje 

z uresničevanjem samo-
upravnega sporazuma o mi-
nimalnih standardih za živ-
ijenjsiie in liulturne razme-
re pri zaposlovanju novih 
delavcev iz drugih republik 
v celjski občini ne moremo 
biti najbolj zadovoljni. 

Omejevanje dodatnega za-
poslovanja je sicer povzroči-
lo, da so nekatere večje de-
lovne organizacije, ki zapo-
slujejo večje število delavcev 
iz drugih republik, izboljšale 
življenjske pogoje že zapo-
slenim delavcem. Vprašanje 
pa je, če ima 3100 delavcev 
(podatki o številu so le pri-
bližni), koliko jih ima v celj-
ski občini začasno bivališče, 
tudi dejansko primerne po-
goje za življenje in kulturno 
izobraževanje ali vsaj rekrea-
cijo. Zato moramo v najkraj-
šem času ponovno preveriti 
določila obstoječega spora-
zuma, ki ga je v letu 1977 od 
366 Tozdov podpisalo le 190 
ali 51,9% tozdov v celjski ob-
čini in jih uskladiti z realni-
mi potrebami, kar je naloga 
skupnosti socialnega var-
stva. 

Večina delovnih organiza-
cij ima samske domove, v 
katerih razpolagajo z 2425 le-
žišči. V letih 1981-1985 načr-
tujejo 436 družinskih stano-
vanj in še 517 ležišč v sam-
skih domovih. 

Na področju prehrane je 
razmeroma dobro preskrb-
ljeno v vseh delovnih organi-
zacijah. 

Pogoje za vključevanje v 
kulturne in druge aktivnosti 
zagotavljajo le v treh delov-
nih organizacijah, medtem 
ko ostale ne mislijo zaposlo-
vati delavcev iz drugih repu-
blik v večjem številu. Koli-

kor pa skrbe za njihovo kul-
turno izobraževanje pa to 
store tako, da zanje organizi-
rajo posebne informacije, ča-
sopise v jezikih drugih jugo-
slovanskih narodov ter do-
polnjujejo knjižnice. 

Določila iz samoupravne-
ga sporazuma vključujejo tu-
di v lastne gospodarske na-
črte in tudi samoupravni 
sporazum o reševanju stano-
vanjskih vprašanj. 

V sklop te problematike 
spada tudi načrtna politika 

vračanja naših delavcev z za-
časnega dela v tujini in hkra-
ti za način reševanja njiho-
vih socialno varstvenih vpra-
šanj. 

Skratka: najlaže je še po-
staviti samski dom, zagoto-
viti hrano, vse kar pa je nad 
tem, je pa že težje. Nekatere 
delovne organizacije tega še 
na papirju nimajo, da o prak-
si ne govorimo. Zato bo tre-
ba na tem področju še krep-
ko zavihati rokave. 

ZDENKA STOPAR 

PREDSTAVILI SO SE 
PRVI ABSOLVENTI 

V dvorani doma Duša-
na Poženela v Laškem se 
je v petek zvečer odvijal 
klavirski koncert, na ka-
terem so se predstavili 
prvi absolventi Glasbene 
šole Radeče, dislocirane-
ga oddelka v Laškem. Sli-
šali smo mlade, talentira-
ne pianiste, ki so po še-
stih letih učenja klavirja, 
sposobni igrati zahtevna 
dela Bacha, Handla, 
Schumanna, Haydna, 
Beethovna, Sivica, Grie-
ga . . . So Alenka Krašek, 
Karmen Knavs, Marjeta 
Ocvirk, Vera Seško, Da-
nijela Homšak in Mirijam 
Zabukovšek imena, ki 
obetajo novo generacijo 
naših glasbenikov-piani-
stov? 

M. A. 

VVO ANICE ČERNEJEVE 

SREBRNI SO! 
25 let dela za vzgojo otrok 

Petindvajsetletnico razvo-
ja in socialistične predšolske 
vzgoje so otroci in delavci v 
vzgojnovarstveni organizaci-
ji Anice Oernejeve v Celju, 
počastili z vrsto prireditev, 
od strokovnega posveta 
vzgojiteljev celjskega ob-
močja, razstav ustvarjalnosti 
otrok in vzgojiteljev, priredi-
tve z naslovom Naš pisani 
svet in jubilejnega srečanja 
sodelavcev do Tedna pro-
metne vzgoje in varstva v 
prometu, ki poteka v tem 
času. 

Razstave ustvarjalnosti 
otrok in vzgojiteljev v eno-

tah v Kajuhovi in Čopovi uli-
ci ter Ljubljanski cesti velja 
posebej omeniti, saj so bile 
najvernejši dokaz ustvarjal-
nosti in dela naših najmlaj-
ših v otroških vrtcih. Razsta-
va ustvarjalnosti vzgojiteljev 
v Kajuhovi ulici je gotovo 
porodila v slehernem obi-
skovalcu navdušenje nad 
neizčrpnostjo zamisli in 
spretnosti vzgojiteljev VVO 
Anice Cernejeve. Kaj vse se 
da narediti za naše otroke iz 
navadnih gumbov, stekle-
nic, kamenja, lesa, kosov 
blaga, predmetov v gospo-
dinjstvu, ki jih po uporabi 
mečemo v smeti! 

Na petkovi prireditvi v 
dvorani Narodnega doma 
pod naslovom Naš pisani 
svet so nastopili otroci. Ob 
njhovi pesmi, plesu, recitaci-
ji, se je marsikateremu od 
staršev utrnila solza sreče in 
zadovoljstva, da njihov otrok 
raste in se vzgaja v duhovno 
zdravega in srečnega člo-
veka. 

Po končani prireditvi je bi-
lo tovariško srečanje delav-
cev in sodelavcev Ani-
ce Cernejeve s podelitvijo 29. 
priznanj zunanjim sodelav-
cem, ki so na različnih po-
dročjih delovanja prispevali 
k razvoju in podružbljanju 
predšolske vzgoje. Na sreča-
nju so podelili tudi 40 jubi-
lejnih priznanj delavcem 
vzgojno varstvene organiza-
cije Anice Cernejeve. 

Ob 25-letnici VVO Anice 
Cernejeve v Celju je izšla tu-
di jubilejna izdaja glasila 
»Rastemo«, v nakladi 2000 
izvodov. V besedi in sliki pri-
kazuje razvoj in delo organi-
zacije. 

MARJELA AGRE2 

ŠOŠTANJČANI NA TRŽAŠKEM 

SPOMINSKA URA PRI KAJUHU 
Gropade in Padrič v predmestju Trsta - tesni stiki s Šoštanjem 

Ze leta 1964 so na seminar-
ju v Radovljici učitelji iz Šo-
štanja navezali prijateljstvo s 
kolegi iz Trsta. Pismeni stiki 
so se nadaljevali in nato še 
bolj poglobili, ko so se prebi-
valci kraških vasic Gropade 
in Padrič v predmestju Trsta 
odločili poimenovati njihovo 
osnovno šolo po šoštanj-
skem rojaku Karlu Destov-
niku-Kajuhu. Velika želja se 
jim je uresničila poleti leta 
1972, ko so v prisotnosti šte-
vilnih prebiv^cev in gostov 
iz Trsta ter delegacije iz Šo-
štanja odkrili v parku pred 
šolo Kajuhov doprsni kip, 
delo kiparja Marjana Keršiča 
iz Ljubljane. In od takrat da-
lje se učenci in učitelji obeh 
šol med seboj obiskujejo. 
Povezali so se tudi s pred-

stavniki tamkajšnjega pro-
svetnega društva SLovan, ki 
bo kmalu slavilo 85 letnico 
obstoja. 

Ker so lansko leto prišli v 
Šoštanj učenci in učitelji iz 
gropajske šole, so jim letos 
vrstniki iz Kajuhove šole v 
Šoštanju obisk vrnili. V četr-
tek 11. junija se je na tržaško 
z avtobusom odpeljalo 50 
učencev ter 5 srepmljeval-
cev. Že na mejnem prehodu 
v Fernetičih sta nas pričaka-
la tovariša Živic in Kralj in 
nas odpeljala na Vejno, naj-
višji vrh nad Trstom, od ko-
der je izredno lep razgled po 
Koprskem in Tržaškem zali-
vu vse do Devinskega gradu 
in izliva Soče v Jadransko 
mone. Zatem smo se odpe-
ljali na ogled slovenskih vasi 

v okolici Trsta, kjer smo vi-
deli tudi rojstni hiši pesnika 
Igorja Grudna in slikarja Al-
berta Sirka, ki je dolga leta 
poučeval risanje na celjski 
gimnaziji. 

Popoldne je bil pri Kaju-
hovem spomeniku pred šolo 
prisrčen kulturni program, 
ki so ga pripravili učenci in 
malčki iz gropaj skega vrtca 
in šole pod vodstvom Fride 
Kralj. Programu so priso-
stvovali tudi domala vsi va-
ščani, čeprav je bil delavnik, 
in učitelji sosednjih šol ter 
direktor centralne šole iz 
Opčin tovariš Strnad. Ob tej 
priliki sta učiteljici Anica 
Ožir in Slavica Verdev iz Šo-
štanja podelili učencem iz 
Gropade zlate Kajuhove 
značke. Tone Bahor pa je ne-

katerim zaslužnim vašča-
nom in učiteljem podelil še 
Kajuhove pesmi. V spomin 
na to nepozabno srečanje so 
Šoštanj čani dobili v dar lepo 
umetniško grafiko, nekaj 
materiala za likovni pouk ter 
druga praktična spominska 
darila. Pionirka iz Šoštanja 
pa je v Zcihvalo za prisrčen 
sprejem, program in pogosti-
tev poklonila gropajskim 
učencem knjigo Zakladi Slo-
venije. Seveda so ob koncu 
na tej manifestaciji vsi učen-
ci skupno zapeli priljubljeno 
Jugoslavijo in nato še pionir-
sko himno. Po programu v 
šoli smo se vsi skupaj odpe-
ljali k spomeniku v Bazovici, 
kjer smo se poklonili spomi-
nu predvojnih bazoviških 
žrtev. V. KOJC 

Glede števila na smrt obsojenih in pokončanih niso na 
voljo natančni podatki. Sovražni begunski viri navajajo 
številko 9000, ki pa je pretirana. Iz poimenskega seznama, 
ki ga navajajo kot dokaz, je razvidno, da so tu všteti vsi 
padli belogardisti in narodni izdajalci od leta 1942 dalje, 
nekateri celo po večkrat, vrh tega pa celo še žrtve, ki so 
padle pod streli Italijanov, Nemcev ali črnorokcev, a so jih 
belogardistični propagandisti pripisali partizanom. 

Po pregledu sovražnih enot Glavnega štaba JA za Slove-
nijo z dne 9. maja 1945 (fasc. 25/III-6 v Inštitutu za zgodo-
vino delavskega gibanja) se je moglo umakniti čez Ljubelj 
in zbrati v vetrinjskem taborišču kakih 9950 oboroženih 
domobrancev. Novačenje med begunci po 12. maju 1945 je 
dalo še kakšnih 3000 mož. Od tega števila se jih je kakšnih 
1500 izmaknilo vrnitvi, se pravi, da sovražni begunski viri v 
številu pokončanih pretiravajo najmanj za tretjino.« 

Kdaj je bil zapovedan umik iz Ljubljane? 
Metod Mikuž pravi v svoji knjigi Pregled zgodovine 

NOB na Slovenskem (V, stran 66), da je povelje - a pri tem 
zadrževati partizane - dal Krener menda že 4. maja, zanes-
ljivo pa podpolkovnik Drčar 8. maja, in sicer čez Ljubelj. 
Na isti strani piše, da je predsedstvo narodnega odbora 
izvedlo prvo organizacijo slovenske narodne vojske, ko je 
bil beg slovenskih domobrancev že sklenjen. Ustanovljena 
je bila »Ljubljanska divizija«, poveljnik je postal »general« 
Krener, poveljniki štirih brigad pa nekateri dotedanji ko-
mandanti domobranskih udarnih bataljonov, ki so bili 
hkrati povišani v podpolkovnike. 

Vsi so začeli misliti samo na umik in beg na Koroško se 
je začel. 

Domobranski štab je po izjavi domobranskega podpol-
kovnika Vizjaka (na zaslišanju pred vojaškim sodiščem v 
Ljubljani po vojni) zapustil Ljubljano 8. maja zvečer, pred-
tem mu je namreč nemški namestnik komandanta mesta 
sporočil, da bo nemška vojska ob tej uri zapustila Ljub-
ljano. 

Dejstvo je, da so tisti, ki so imeli roke umazane s krvjo, 
resnični vojni zločinci, zvabih na beg mnoge ljudi, tudi 
take, ki bi lahko nekaznovani ostali v domovini. Sodili so, 
da bo tudi njihovim zločinom oproščeno, če bo beg splo-
šen, če bodo vsi odšli. In prav tako so kanili te ljudi izrabiti 
kasneje, za boj proti narodnoosvobodilni vojski ter narodni 
oblasti. 

Nekateri so jim, žal, nasedli. 
Tisoči, ki so maja 1945 bežali čez gorske prelaze, so 

doživeli različne usode in te usode so se začele iz različnih 
razlogov. 

Nekateri so morali bežati, ker so se dodobra pogreznili v 
blato sodelovanja z okupatorji in jim je bilo jasno, da bodo 
morali po vseh zakonih tega sveta zaradi tega plačati tudi 
ceno. Toda nekateri so zbežali tudi kratko malo zato, ker so 
jih k temu nagovorili in jih prestrašili - čeprav si niso 
umazali rok. 

In naketeri spet so komaj zmogli razuma in volje, da so v 
zadnjem trenutku ostali doma. 

Bili so primeri, ko so ljudje stopah v ubežno kolono in 
prišli do vznožja Ljubelja, pa se tam obrnili ter se vrnili. 
Neka ženska je prišla peš iz Grosuplja do Ljubljane in 
vmes nenehno poslušala temačne napovedi dveh domo-

brancev, kaj ji bodo storili partizani, če ne bo pobegnila v 
tujino. V Ljubljani je po naključju srečala sošolko, s katero 
sta se dobro poznali in za katero je vedela, da dela v 
Osvobodilni fronti. »Ali me bodo res ubili, če ne bom šla?« 
Sošolka, ki je prestrašeno Dolenjko tudi dobro poznala in 
je vedela, da ni storila nič takega zaradi česar bi morala 
bežati, jo je prepričala, naj pobegne - toda ne čez mejo, 
marveč iz ubežne domobranske kolone domov. Dolenjka 
jo je poslušala. Vrnila se je in nič se ji ni zgodilo. 

Nikoli ne bo mogoče zvedeti, koliko ljudi je tistega maja 
pobegnilo pred svojo preteklostjo, koliko pa zgolj iz strahu, 
ki so jim ga vcepili. 

Toda tisti, ki so resnično vedeli, zakaj bežijo, ki so vedeli, 
da je beg edina možnost, kako uiti kazni, so bežali s trmo-
glavo zagrizenostjo obupancev, ki se jim je podrl svet. 

Bežali so tudi zato, da bi v varnem zavetju tujine čimprej 
začeli nov boj zoper tiste, pred katerimi so se morali umi-
kati po ovinkasti, prašni cesti na Ljubelj. In to so tudi 
storili, brž, ko so mogli, brž ko so dobili možnosti za to - in 
tako v nekaj kratkih letih prišli po italijanskem in nem-
škem že v tretji tabor. 

Dolga leta kasneje, že v varstvu emigracije, so nastala 
pričevanja o teh zmedenih majskih dneh. 

Nekaj odlomkov: 
»Iz Device Marije v Polju sem odšel 5. maja 1945 na 

Ježico in prek Črnuč in Mengša do Predoselj, od tod pa v 
ponedeljek, 7. maja, čez Cerklje na Kranj; tu je bila prva 
seja narodnega odbora za Slovenijo, kjer sem prevzel me-
sto zapisnikarja. Sejo je vodil dr. Jože Basaj, prisostvovali 
pa so ji dr. Franc Bajlec, Jože Mavrič, general Krener, 

kapetan Anton Mehle in drugi. Razpravljali smo o osnutku 
splošnega razglasa v zvezi s sklepom 3. maja (o ustanovitvi-
»Narodne države Slovenije« - op. avt.) in o denarnyade-
vah...« 

Tu se je zbrala le peščica veljakov, drugi so že prej zali na 
varno ali pa so se pripravljali, da to storijo. 

* * * 

»Ker je prišlo naročilo za umik popolnoma nepričako-
vano, je bil rok za odhod zelo kratek, komaj eno uro. Ljudje 
so zbrali najnujnejšo obleko, obutev in hrano za nekaj dni. 
Nihče ni vedel za dejansko stanje in vzroke domobran-
skega umika, zato se nekaj ljudi ni umaknilo. 

8. maja: zjutraj smo se ustavili vSv.Jurju blizu Kranja. 
Imeli smo vtis, da ni pravih zvez, točnih navodil in organi-
zacije. Čez dan smo-počivali v nekem gozdu. Zvečer smo 
odšli dalje. Hodili smo zelo počasi. Najbolj so nas ovirale 
kolone, v katerih je bilo na desetine avtomobilov in voz. V 
tej noči so baje kapitulirali Nemci. 

Ta dan smo slišali, da so partizani že v Borovljah in da se 
v okolici zbirajo terenci. Teh je bilo veUko in tudi okoli 
Tržiča. Bilo je tudi nekaj nesreč z ročnimi bombami, ki so 
jih odvrgli domobranci. Nekaj ljudi je bilo ranjenih, med 
njimi dva Nemca. Nemci so nas ovir^i med umikom. Prek 
ceste - ki so jo potrebovali zase - so postavili tank tiger in 
jo zamašili. 

9. in 10. maja smo še vedno čakali pred predorom. Ljudje 
so se prerivah, nemški vojaki so ovirali prehod. Izgubili 
smo upanje, da se bomo lahko prebili skozi predor na 
avstrijsko stran, pa smo zato krenili po cesti nad predorom 
V svitu lune se je pomikala po cesti nad predorom nepre-
gledna kolona ljudi in vozil. Ta večerje bil neznosen in smo 
res krvav pot potili, čeprav ne Jezusov... 

11. maja ob dveh zjutraj smo polegli v cestni jarek. Vse 
polno ljudi je ležalo okoli nas in slišalo se je hropenje. Bili 
smo že na avstrijski strani. 

Dolga kolona vozil seje počasi, s pritegnjenimi zavorami, 
pomikala v dolino proti Borovljam in Celovcu. Pred sonč-
nim vzhodom smo si skuhali zadnji krompir Se v pol-
mraku smo odšli dalje med domobranske vojake. Peš smo 
se lažje prebijali in dosegli dopoldne Borovlje. Tam smo 
zagledali prve Angleže...« 

* * * 

»... Potovali smo deloma peš, deloma z vozovi, nekateri 
so imeli nahrbtnike na rami. Iz Rovt smo šli v Št. Jošt nad 
Vrhniko, čez Suhi dol in Lučne v Gorenjo vas, od tam pa v 
Škof jo Loko, Kranj, Tržič in čez Ljubelj v Celovško kot-
lino. 

Na poti so se ljudje zadržali pogumno in se tolažili, da vse 
to ne bo trajalo dolgo. Umikanje je oviralo mnogo vozil na 
cesti, vsak je hotel čimprej na Ljubelj. Zadrževali so jih 
Nemci s svojimi kolonami. Na Ljubelju druga skupina po 
dvodnevnem čakanju ni smela skozi predor, temveč je šele 
11. maja odšla po cesti nad predorom in tako prišla na 
avstrijsko stran...« 



LEPO SODELOVANJE 
V Radečah pri Zidanem 

mostu se miličniki in šoferji 
redno srečujejo ne samo na 
cestah, tudi na športnem po-
dročju. Tako so v soboto odi-
grali že deseto tradicionalno 
tekmo (V zapisu ni razvidno, 
za kakšno tekmo je šlo, 
bržčas pa za nogometno. Ne-
razumljiv je tudi stavek, da 
so sodelovale ekipe iz Sevni-
ce, Laškega in Radeč, opom-
ba uredništva), ki je minila 
ob dobri volji, k čemur so 
svoj delež prispevali tudi So-
dniki. 

Vsekakor primer lepega 
sodelovanja med miličniki 
in šoferji. Da bi bilo takšno 
tudi v naprej. Sicer pa je tudi 
ta prireditev minila v zname-
nju olimpijskega gesla: važ-
no je sodelovati, ne pa zma-
gati! 

Drugo leto pa spet na svi-
denje v Radečah ob dnevu 
šoferjev! 

FRANCI OKORN 
UREDNIŠTVO: No, tudi 

mi smo sprejeli in objavili 
ta zapis ob spoznanju, da je 
važnejše sodelovanje, ne pa 
rezultat na športnem polju, 
ki je žal v dopisa, poleg opo-
zorila, v kakšni športni pa-
nogi je bilo srečanje, prav 
tako izpadel. 

SKRB ZA STAREJŠE 
KRAJANE 

Krajevna skupnost Kajuh 
je skupaj s krajevno organi-
zacijo SZDL pripravila ob 
koncu prejšnjega tedna ter v 
okviru tedna starejših kraja-
nov izlet na Svetino. 

Okoli sto starejših se nas je 
zbralo pred Vrtnico in se od-
peljali z dvema avtobusoma 
v lepo gorsko vasico. Moški 
smo bili v manjšini. 

Na Svetini smo se ustavili 
pri domu štorskih železarjev, 
kjer smo zasedli vse sedeže 
znotraj in na terasi. 

Po kulturnem programu 
in pozdravnem nagovoru Le-
Ije Dolničarjeve, so zapeli 

»Trije fantje Aera« več do-
mačih, poskočnih pesmi. Ra-
zen tega sta igrala dva har-
monikarja. Od časa do časa 
smo zapeli tudi udeleženci 
izleta. Tako je čas v prijet-
nem razpoloženju, tudi le-
pem vremenu, kar prehitro 
minil. 

Tudi dobro pripravljena 
pogostitev je prispevala k 
dobremu počutju. Se zaple-
sali smo, le moških nas je 
bilo premalo. 

Za lep izlet in prijetno po-
poldne se zahvaljujemo 
vsem, ki so sodelovali v or-
ganizaciji, še zlasti Miki Gra-
dišnikovi, predsednici odbo-
ra za družbeno aktivnost in 
Tonetu Suharju, predsedni-
ku krajevne skupnosti. Da bi 
bilo še več takšnih srečanj s 
starejšimi krajani! 

Dr. ERVIN MEJAK 
UREDNIŠTVO: Pridružu-

jemo se vaši želji, da bi bilo 
takih srečanj več in ne sa-
mo to, da bi se skrb za sta-
rejše krajane kazala na vsa-
kem koraku. 

TUDI TO SE ZGODI! 
V Novem tedniku sem za-

sledila oglas, da nekdo po-
pravlja sobno in kuhinjsko 
pohištvo ter opravlja še dru-
ga mizarska opravila na do-
mu. V oglasu, ki je bil objav-
ljen dvakrat, prvič 22. ja-
nuarja in drugič 2. aprila le-
tos, je bila tudi telefonska 
številka 730-946. Drugega 
naslova ni bilo! 

Bilo je 11. junija letos okoli 
20.20 ure, ko je prijateljica, 
ker sama nimam telefona, 
zavrtela objavljeno številko. 
Oglasila se je neka ženska. 
Kdo je bila, ne vem, menda 
pa je bila mizarjeva žena. 
Prijateljica ji je povedala, kaj 
bi rada, pa je ženska onstran 
žice neprijazno odgovorila 
»kaj me zafrkavate, saj ta 
glas že dobro poznam. Zdaj 
vas imam dovolj!« 

Komaj jo je prepričala, da 
kličeva prvič in da izroča slu-
šalko meni, ki mizarsko delo 
tudi iščem. Meni pa je odgo-
vorila, da je mož v Ljubljani. 
In spet je končala razgovor, 
da ima vsega tega zadosti ter 
je slušalko odložila. 

S prijateljico sva bili razo-
čarani nad takim odgovo-
rom. Tako me res zanima, za-
kaj v časopisu mali oglas? 

MARIJA KOMPOŠ, 
Ulica V. prek. brig. 10, 

Celje 
UREDNIŠTVO: Zares za-

nimivo. Cemu oglas in za-
kaj potem takšni odgovori. 
Tudi neprijazni. Ko smo po 

telefonskem imeniku iskali 
naslov za to številko, smo 
ugotovili, da gre za Laško. 

CELJE 
Rojenih je bilo 32 dečkov 

in 30 dekhc. 

ŽALEC 
flojstev ni bilo. 

ŠMARJE PRI JELŠAH 
Rojstev ni bilo. 

SLOVENSKE KONJICE 
Rodil se je 1 deček in 1 de-
klica. 

CELJE 
Poročilo se je 7 parov od 

teh: SMOLE Srečko iz So-
dne vasi in ŽLENDER Silva 
iz Strtenice, MUZEL Ivan iz 
Straže pri Strmcu in 2LAUS 
Martina iz Loč, ANDRiC Zo-
ran iz Tuzle in MiClč Živka 
iz Srbca. 

SLOVENSKE KONJICE 
Poročili so se: PUNGAT-

NIK Anton iz Hudinje in PO-
GLADIC Pavla iz Pake, 
KOTNIK Franc in PESJAK 
Kristina, oba iz Hudinje, OČ-
KO Jože iz Radane vasi in 
KLINC Marija iz 2ič. 

CELJE 
Umrli so: M E U K Vojko, 

24, iz Celja, ŠPES Ivanka, 61, 
iz Arclina, OSTRE2 Marija, 
74, iz Podplata, SOČAVEC 
Valentin, 81, iz Žalca, KU-
NEJ Ferdo, 81, iz Celja. 
CREMOŽNIK Magda, 87, iz 
Celja, LAMPRET Franc, 83, 
iz Celja,'KELHER Franc, 77, 
iz Bizeljskega. 

ŽALEC 
Umrli so: CEPIN Antoni-

ja, 84, iz Žalca, KRESNIK 

Jakob, 86, iz Celja, VENIŠ-
NIK Jernej, 78, iz Preserja. 

ŠMARJE PRI JELŠAH 
Umrii so: ŠKRABL Ciril, 

73, iz Vidovice, BEVCAR 
CeciUja, 73, iz Hajnskega, 
PRIBOŽIC Alojzija, 73, iz 
Vojskega, SINKOViC Uršu-
la, 68, iz Vrenske gorce, 
PLEVNIK Ljudmila, 68, iz 
Podplata, GRAHOVAR 
Kari, 65, iz Sp. Negonja. 

SLOVENSKE KONJICE 
Umrli so: KLANCNIK Justi-
na, 71, iz Bukovja, PUKL 
Marija, 87, iz Zeč, MLAKAR 
Jakob, 68, iz Žič, ERJAVEC 
Jožefa, 85, iz Mlač. 

ZDRAVSTVENI DOM 
Dežurstvo med tednom: 

pomožni zdravnik od 14. do 
20. ure, glavni zdravnik od 
15. do 6. ure naslednjega 
dne. Ob sobotah je dežurni 
zdravnik od 15. do 12. ure 
naslednje dne, ob nedeljah 
od 12. ure do naslednjega 
dne do 6. ure zjutraj, ob praz-
nikih pa je dežursWo od 7. 
ure do naslednjega dne do 6. 
ure zjutraj. 

VETERINARSKA 
POSTAJA 

Neprekinjeno dežurstvo. 

LEKARNE CEUE 
Do sobote, 20. junija do 12. 

ure dežura lekarna Center v 
Stanetovi ulici, nato prične z 
dežurstvom Nova lekarna na 
Tomšičevem trgu. 

TRGOVINE 
V tednu do 15. do 20. junija 

dežura samopostrežba RIM-
SKI DVOR vsak dan do 20. 
ure, od 22. do 27. junija pa je 
dežurna samopostrežba RIO 
v Prešernovi ulici. 

BRALCEM DELA in NOVEGA TEDNIKA 
sporočamo, da lahko na oglasnem 
oddelku Novega tednika v Celju, na Trgu 
V. kongresa 3 a, naročijo: 

- mali oglas 
- osmrtnico 
- zahvalo 
tako za dnevnik Delo kot za Novi tednik! 

MUZEJ REVOLUCIJE 
Muzej revolucije je odprt 

vsak dan razen ponedeljka 
od 9. do 12. ure in ob sredah 
tudi popoldne od 14. do 17. 
ure. Obiskovalci si lahko 
ogledajo stalno muzejsko 
zbirko. 

POKRAJINSKI MUZEJ 
Pokrajinski muzej je odprt 

vsak dan razen ponedeljka 
od 9. do 12. ure, v sredo pa 
tudi od 14. do 16. ure. Obi-
skovalci si lahko ogledajo 
stalno arheološko razstavo, 
rimski lapidarij in stalno raz-
stavo, ki prikazuje kulturno 
zgodovinsko zbirko. 

GALERIJA 
TURISTIČNEGA 
DRUŠTVA 

V Galeriji Turističnega 
društva je od 15. junija odpr-
ta razstava turističnih spo-
menikov v okviru turistične-
ga tedna in bo odprta čez po-
letje, v atriju pa je razstava 
»Partizanske tehnike in ti-
skarne na Štajerskem«, ki bo 
odprta do 21. junija. 

RAZSTAVNI SALON 
ROGAŠKA SLATINA 

V Razstavnem salonu v. 
Rogaški Slatini razstavlja li-
kovna dela slikar amater An-
drej Kostič iz Gorice v Italiji. 
Razstava bo odprta do 15. ju-
lija. 

ZDRAVILIŠČE 
ROGAŠKA SLATINA 

V okviru kulturne izme-
njave gostuje v petek, 19. ju-
nija ob 19.30 uri v Podčetrt-
ku in v soboto, 20. junija ob 
20. uri v Zdraviliški dvorani 
v Rogaški Slatini moški pev-
ski zbor Bauerscher Gesan-
gverein iz Giessena v Nem-
čiji. 

LIKOVNI SALON 
V Likovnem salonu raz-

stavlja svoja dela akademski 
slikar Stanko Kores iz Mari-
bora. Razstava bo odprta do 
27. junija. 

RAZVOJNI CENTER 
V avli Razvojnega centra 

je od 9. junija odprta razsta-
va pod naslovom »Avstrijska 
arhitektura od 1860 do 1930«. 
Razstavo je omogočil Av-
strijski kulturni inštitut iz 
Zagreba. 

SLOVENSKO LJUDSKO 
GLEDALIŠČE 

Petek, 19. junija ob 9.30: 
Vid Pečjak - Blaž Lukan: 
D R E J C E K I N T R I J E M A R -
SOVCKI. Zaključena pred-

stava za osnovne šole iz 
Šentjurja. 

KINO VOJNIK 
V kinodvorani v Vojniku 

bodo v soboto, 20. junija ob 
19.30 uri in v nedeljo, 21. ju-
nija ob 17. in 19.30 uri pre-
dvajali nemški film Winetou 
III - Slovo velikega pogla-
varja. 

KULTURNI CENTER 
VELENJE 

V Kulturnem centru Ivan 
Cankar v Velenje je od 12. 
junija razstava plastik Lojze-
ta Pongrašiča, ki oblikuje 
svoje plastike iz kamna, 
svinca, bakra, železa in lesa. 

NARODNI DOM 
V petek, 10. junija bo ob 

19. uri v Narodnem domu 
koncert gojencev Glasbene 
šole iz Celja. 

ZDRAVILIŠČE 
DOBRNA 

V avli hotela Dobrna raz-
stavljajo svoja likovna dela 
učenci OŠ Vranja Vrunča iz 
Celja. 

V petek, 19. junija bo ob 
20. uri v zdraviliški dvorani 
koncert pevskega zbora iz 
Madžarske, v soboto, 20. ju-
nija pa bo ob 20. uri prav 
tako v zdraviliški dvorani v 
Zdraviliškem domu nastopi-
lo KUD France Prešeren iz 
Celja. 

KNJIŽNICA EDVARDA 
KARDEUA 

V prostorih Knjižnice 
Edvarda Kardelja je odprta 
razstava upodobitev iz mo-
nografije »Stare celjske upo-
dobitve«. Ogled razstave je 
možen v času, ko knjižnica 
posluje za bralce, razstava pa 
bo odprta celo poletje. 

SAVINOV SALON 
ŽALEC 

V Savinovem salonu bo do 
20. junija odprta razstava b-
kovnih del Staneta Petro-
viča-Cončija. 

KLUB KULTURNIH 
DELAVCEV 

Klub kulturnih delavcev 
Ivan Cankar iz Celja prireja v 
petek, 19. junija ob 19. uri 
klubski večer. Gost večera 
bo Matej Bor - Vladimir 
Pavšič, slovenski pesnik, 
dramatik in prevajalec. Pred 
tem se bo v atriju predstavil 
mešani, pevski zbor KD 
Franc Kač iz Hudinje, ki ga 
vodi zborovodkinja Dragica 
Zvar. 

TOPCON - optika servis Rogaška Slatina 

v OČEH PREBIVA DUŠA 
Pod obokom stare stavbe v zdraviliškem parku v 

Rogaški Slatini boste našli Optika servis, ki seje s 1. 6. 
preimenoval v TOPCON - optika servis. Vodi ga Janez 
Gobec, optik, ki vam bo rad svetoval. Jugoslavija je 
tako druga država v Evropi, kjer deluje TOPCON ser-
vis (prej servis BON J. 

Latinski pregovor pravi, da v očeh prebiva duša. 
Ljudje dandanes premalo vedo o očeh in očalih s pra-
vilno dioptrijo. Marsikdo dela samemu sebi slabo 
uslugo, ko si natakne očala, ne da bi prej obiskal 
okulista in optika. 

V servisu TOPCON v Rogaški Slatini vam bodo na 
vašo željo tudi pregledali vid in ponudili okvirje, ki 
vam bodo najbolj všeč. Izdelujejo: enojna, dvojna, bifo-
kalna, trojna ali trifokalna in večstopenjska ali multifo-
kalna stekla. Ker se vse več ljudi zanima za kontaktne 
leče, bodo v servisu kmalu začeh tudi s pripasovanjem 
leč. Delo bo steklo še bolje, ko se bo servis iz zdajšnjih 
skromnih prostorov preselil v večji lokal v novem 
hotelu v Rogaški Slatini. 

Servis je odprt vsak dan od 8. do 12. ure in od 16. do 
18. ure. Lahko pa zavrtite tudi telefonsko številko 
811-800. 
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Med Sv. Bricem in Sv. Martinom je 

Ponedeljkovo popoldne je 
bilo napeto od sonca! Če si 
sedel v avto si se v trenutku 
počutil, kot da si pod tušem. 
Vztrajno in trmasto so lezle 
potne srage po telesu in se 
oprijemale majice. Na vse te 
neprijetnosti pozabiš, ko štu-
diraš na delo. NAS KRAJ! 
Dve leti in še nekaj mesecev 
ga že »meljemo«. V nekate-
rih občinah ga že ni več! Ne 
kraja, temveč krajevne skup-
nosti! Pa najdeš zaselek in v 
zaselku je TEŽJE najti ljudi, 
kot v krajevni skupnosti. Po-
zimi obupavaš zaradi mraza 
in slabih cest, poleti zaradi 
pekočih cest in tistega zlode-
jevega sonca, ki ti skozi stre-
ho avtomobila »para« skozi 
lasišče podenj! Ves si zlep-
ljen. Od ust do komolcev in 
nog. Strokovnjaško pogle-
duješ v hoste, (saj ne voziš, 
ker imaš voznika!) in razmiš-
ljaš . . . 

KONOVO! 
Pred meseci je predsednik 

Občinske konference SZDL 
Velenje Tone Šeliga, ko smo 
ga pobarali po najboljših 
krajevnih skupnostih v obči-
ni, na prvem mestu omenil 
Konovo. In smo šli v druge 
ter zdaj pristali v Konovem. 

Iz Konovega je čudovit 
razgled na vse strani (tudi v 
slabem vremenu!)! Najbolj 
prijetno je tja proti jezeru pa 
obupno visokim šoštanj-
skim dimnikom, Bevčam in 
super stolpnicam, gozdo-
vom, tovarnam.. . 

Vse to je možno videti s 
platoja, kjer so že do strehe 
postavili bodoči dom druž-
benopolitičnih organizacij. 
Ob njem je vrtec, ki že delu-
je, največ pa si obetajo od 
doma, ob katerem pa želijo v 
novem prizidku urediti še 
manjšo trgovino, ki jo vse 
bolj razvijajoče naselje moč-
no potrebuje. Zdaj je treba 
po skoraj vse v dolino, to pa 
ob vsakem trenutku ni pri-
jetno. 

KRAJ JE KOMUNALNO 
UREJEN 

Velika prednost kraja je v 
tem, da je komunalno ure-
jen. To so uredili pred leti in 
sicer največ s prostovoljnim 
delom, ki je sploh posebna 
odlika Konovčanov. Ceste 
imajo asfaltirane, urejeno 
kanalizacijo in cestno raz-
svetljavo, elektriko.. . 

Pri gradnji bodočega do-
ma družbeno političnih or-
ganizacij so se posebej izka-
zali krajani, saj so opravili 
preko 10 tisoč prostovoljnih 
ur! 

Poleg udarniškega dela in 
krajevnega samoprispevka, 
za katerega so se v velenjski 
občini že tretjič izrekli na re-
ferendumu v lanskem letu, 
so se krajani Konovega odlo-
čili še za dodatni samopri-
spevek, saj so darovali cest-
ne obveznice in druga mate-
rialna sredstva za hitrejšo 
ureditev kraja. Seveda pa ob 

tem ne gre pozabiti tudi širše 
pomoči delovnih organizacij 
in širše solidarnosti v okviru 
celotne občine. 

KAKO JE NASTAJALO 
KONOVO? 

Razvoj Velenja in njegove 
okolice je zahteval tudi sa-
moupravno preobrazbo na 
področju krajevnih skupno-
sti. Območje sedanje KS Ko-
novo je pred letom 1974 bilo 
organizirano v okviru KS Sa-
lek. Potrebe in interesi kraja-
nov so bili osnova za organi-
ziranje samostojne krajevne 
skupnosti v kateri danes de-
lujeta že omenjena dva ulič-
na in dva vaška odbora. 
Kmalu po ustanovitvi so na-
stajale organizacije in druš-
tva, ki danes uspešno deluje-
jo. Ko se je začelo razvijati 
Konovo je bilo v kraju samo 
41 hišnih številk, danes jih je 
že krepko čez 200. Gradnja je 
bila izredno hitra in tako gre 
domala za skoraj novo nase-
lje, ki je v ponos Velenju ne 
samo po zunanjosti, temveč 
tudi notranji aktivnosti do-
mala vseh krajanov. Novo 
naselje je zraslo s pomočjo 
prostovoljnega dela! 

OSTAJAJO ŽELJE 
Trenutno so največji pro-

blemi s telefonom, saj so po-
trebe večje kot pa možnosti. 
Upajo, da se bo to uredilo, ko 
bo v mestu zgrajena sodobna 
PTT centrala z večjo zmoglji-
vostjo. 

V tem srednjeročnem ob-
dobju želijo urediti toplovo-
dno omrežje. Priprave že te-
čejo. Prvi razgovori so tudi 
že bili opravljeni, letos pa naj 
bi izdelali idejne projekte. 
Toplovod naj bi predvidoma 
končali do leta 1985. 

Čeprav v kraju samem ni-
majo problemov z vodo, pa 
bodo uredili vodovod v zase-
lek Sembric. 

Po robovih krajevne skup-
nosti Konovo je še nekaj 
takšnih cest, ki so potrebne 
obnovitve, modernizacije in 
tudi asfalta. Tudi njim bo v 
tem srednjeročnem obdobju 
posvečena potrebna pozor-
nost, v koliki meri pa bodo 
uspeli pa je odvisno od de-
narja, ki bo na razpolago. 

Zaselek Selo je potreben 
komunalne ureditve in tudi 
to bo zahtevalo veliko de-
narja. 

Konovčani vedo, da za vse 
ne bo dovolj sredstev, poma-
gali pa si bodo tako, kot si 
pomagajo vsa ta leta, kar je 
njihova krajevna skupnost 
nastala in se razvila. Tudi v 
bodoče se bodo posluževali 
prostovoljnih delovnih akcij, 
a katerimi so v kraju veliko 
naredili in pravijo, da še bo-
do. Zbran denar oplemeni-
ten s prostovoljnim delom 
pa bo šlo, pravijo v Kono-
vem in dveh zaselkih Sem-
bricu ter Selu. 

Tudi čez poletje ne bodo 
počivali, saj bodo nadaljevali 

z deli pri gradnji doma d n 
benopolitičnih in društven 
dejavnosti, da bi ga pripra 
li do takšne faze, da bi bi 
možno z deli nadaljevati tu 
pozimi. 

AKTIVNI SO VSI 
Presednik Krajevne ko 

ference SZDL Karel Stro 

Pogled na krajevno skupi 
pa stoji na bregeh, od koč 
danes stoji okoli 200 hiš, b 
jih je 451 zaposlenih v d 
obrtnikov. Sem spadata š 

KAREL STROPNIK j 
predsednik Krajevne orjp 
nizacije SZDL Konovo, b 
pa je tudi predsednik inici 
tivnega odbora za ustanov 
tev Krajevne skupnosti K 
novo. Zdaj je poleg ostalel ^ 
še predsednik gradbenej j 
odbora za izgradnjo don, 
Družbenopolitičnih orgari 
zacij. Garaža v njegovi hiši ! 
bila do nedavnega centi | 
vsega družbenopolitične! i 
dogajanja v kraju. »V kraj 
nimamo problemov. Ljudi [ 
se radi vključujejo v vsak 
akcijo, saj vedo, da gre z j 
skupno stvar. Izredno zad'j 
voljni pa smo z delom mladt 
ne, ki se ne ukvarja samO)( 
svojim delom, temveč sod î, 
luje pri vseh akcijah.« L 

V krajevni skupnosti Konovo imajo tri delovne organizacije - Vegrad s tozdom Vemont 
in DOM 101 (tega vidimo na posnetku v »dolini«), RŠC s tozdom inženiring kurje farme 
in ERA s trgovino. 

V prvem delu je vrtec, ki je bil zgrajen in odprt leta 1979, v njem pa je prostora za 50 
otrok. V tej stavbi, ki je zgrajena iz Vegradovih elementov DOM 101 so trenutno tudi 
prostori za ostale dejavnosti, ki se bodo kmalu preselile v prizidek, kjer bo še več 
prostora za najrazličnejše dejavnosti. 

V teh vročih dneh je takšnih prizorov po hribovitih travnikih Konovega kar precej. So 
takšni bregi, da si s traktorjem ne morejo kaj dosti ali pa nič pomagati. Takrat pridejo 
prav roke pa kosa in voz pa živina... Posnetek je iz Šembrica z Jelenove kmetije. 

KDO JE KAJ V KS KONOVO? 
Predsednik skupščine krajevne skupnosti: JOŽE LEMPL 
Predsednik sveta krajevne skupnosti: FRANC CEVZAR 
Predsednik Krajevne konference SZL: KAREL STROPNIK 
Sekretar Osnovne organizacije ZK: VIDA PEER 
Predsednik Krajevne organizacije ZZB NOV: BRANKO PEER 
Predsednik Krajevne organizacije ZSMS: JOŽE VERDEL 
Predsednica Društva prijateljev mladine: ZDENKA ABRAMOViC 
Predsednica Krajevne organizacije RK: JELKA KADLICEK 
Predsednica sekcije za družbeno aktivnost žensk: ALOJZIJA STROPNIK 
Predsednik komisije za varstvo okolja: AVGUST TANJSEK (je tudi predsednik 

Turističnega društva Velenje) 
Krajevna skupnost Konovo je razdeljena na dva ulična odbora, ki ju vodita 

ANTON ŽEVART in JOŽE TURNSEK ter dva vaška odbora, ki ju vodita EDO 
STROPNIK in ALOJZ JELEN! 



I 
I 
jn desno Konovo 

I velikim navdušenjem 
lireduje, da vsega tega 
j zmogli, če ne bi bili 
li vsi in predvsem 
i v želji, da uresničijo 
kar potrebujejo. Pose-
ohvali mladino pa bor-
sekcijo za aktivnost že-
lobro deluje tudi komi-
ki varstvo okolja, dobro 
(urejeno področje SLO 

in DS ter civilne in narodne 
zaščite. 

Alojz Jelen vodi vaški v 
Šembricu, kjer so z deli zače-
li takoj po vojni. 2e okoli leta 
1950 so dobili elektriko, ki so 
jo čez tri leta modernizirali 
in leta 1974 posodobili ter 
postavili tudi transformator. 
1965 so začeli z urejevanjem 
ceste, ki pelje iz središča Ko-

novega skozi gozd do razme-
tanih višinskih kmetij vse tja 
do cerkvice Sv. Brica. Prej 
so spadali pod KS Cirkovce, 
zdaj so pod Konovim in pra-
vijo, da je bolje. V njihovem 
zaselku posebnih problemov 
ni, morda je to samo pomanj-
kanje ljudi, ki bi delali na 
kmetijah. Večina je zaposle-
nih in ko se vrnejo iz službe 

lahko postorijo le še kaj ma-
lega. Tiste kmetije pa so na 
takšnih mestih, kjer si z mo-
derno kmetijsko mehaniza-
cijo kaj dosti ne moreš po-
magati, zato potrebujejo člo-
veške roke, teh pa ni dovolj. 

To ugotavlja tudi kmet Jo-
že Cevzer v Hrastovcu 16 (o 
njem bomo še posebej pisa-
li). S traktorjem, ki ga sicer 
ima, bolj malo naredi, več 
opravi s parom konj. Zemlja 
je plitva, samo kamenje. To 
pa ni pogoj za razvijajočo se 
sodobno kmetijo. Ko Jožeta 
Cevzerja poprašamo po va-
škem in krajevnem življenju 
se ne more prehvaliti. »Od-
lično« je ena sam njegova be-
seda. »Sicer pa ničesar ne bi 
imeli, če ne bi bili složni. Sa-
mo tako lahko nekaj narediš 
in mi smo primer, da smo 
veliko naredili. 

Tako je v Konovem, ki se 
med petindvajsetimi krajev-
nimi skupnostmi v velenjski 
občini uvršča med srednje 
velike, po »metraži« in števi-
lu prebivalcev, vendar pa 
med največje po delu. Prijet-
no bi bilo v vsaki krajevni 
skupnosti slišati toliko lepih 
besed na račun skupnega, 
složnega dela, ki je opleme-
niteno s prostovoljnim, 
udarniškim delom. V tem je 
tudi največja vrednost ljudi, 
ki živijo v Konovem. 

TEKST: TONE VRABL 
FOTO: TONE TAVCAR 

V dolini Kanovega je že asfaltirano športno igrišče, ki ga bodo slavnostno otvorili 
prihodnjo soboto, 27. junija. Ob tem, ko bodo otvorili novo igrišče bo tudi srečanje ekip 
na športnih področjih iz mest, ki so pobratena z Velenjem. V KS Konovo pa tudi 
ustanavljajo športno društvo, ki bo skrbelo za vse aktivnosti, ki jih bo zdaj ob novem 
igrišču lažje izvajati, kot prej. 

*vo, kjer srce sestavljajo bele hiše odete z drevjem, cvetjem in zelenjem, vse skupaj 
lep razgled na vse konce Šaleške doline. Pred petnajstimi leti so na prostoru, kjer 
miki, polja in poljske poti. Danes živi v krajevni skupnosti 1412 prebivalcev, od tega 
organizacijah. V KS Konovo je 13 čistih kmetij (vse sodelujejo z ERO) in devet 
I Sembric in Selo. 

Sredi travnika, nad katerim je mogočen gozd, bdi edino 
spominsko obeležje iz naših najslavnejših dni - NOB - v 
krajevni skupnosti Konovo v velenjski občini. Od kmetije 
Jožeta Cevznerja je oddaljeno nekaj več kot 300 metrov, 
odkrili pa so ga leta 1977. Skala pomeni pogumnost padlih 
in previdnost za tiste, ki bi zdaj poskušali napadati to 
skalo. 

f̂ A PEER je sektretar-
osnovne organizacije 
- komunistov v KS Ko-

»V naši osnovni orga-
'iji je trenutno petnajst 
>v. Velika prednost v 
krajevni skupnosti je ta, 
^dsebojno vse organiza-
^ društva odlično sode-
fio. Skoraj ni akcije, da 
^njkal kakšen predstav-
^osamezne organizacije, 
fii tudi vidim vso moč 
krajevne skupnosti, da 

v zadnjih letih toliko na-
Zdaj delamo na tem, 

1 v našo organizacijo do-
l^di, ki živijo v naši kra-
' skupnosti, kot komuni-

delajo na delovnem 
y kraju njihove pri-

^sti ni čutiti in to ni do-

ALOJZ JELEN je predse-
dnik vaškega odbora v 
Šembricu, njegova kmetija 
pa je najvišja v krajevni 
skupnosti. Za Alojza Jelena 
pravijo, da je neumoren de-
lavec na terenu in da gre 
prav njemu veliko zaslug za-
to, da se tudi v tistem zasel-
ku stvari hitro izboljšujejo. 
»Leta 1965 smo začeli s pri-
pravami za asfaltiranje ceste 
in leta 1974, bilo je oktobra, 
je po njej v naš zaselek pripe-
ljal prvi avtobus. Bil je to 
praznik, ki ga nikoli ne bo-
mo pozabili. Letos koncem 
aprila smo dobili tudi telefon 
in to deset številk. Slednjih 
je še vedno premalo, da bi 
pokrili vse potrebe. Razmiš-
ljamo o razširitvi obstoječe-
ga vodovoda ter izboljšavi 
gozdnih cest.« 

ALOJZIJA STROPNIK je 
predsednica krajevne sekci-
je za družbeno aktivnost 
žensk, sicer pa zaposlena kot 
kuharica v Osnovni šoli Velj-
ka Vlahoviča v Velenju, ka-
mor hodi v šolo tudi največ 
otrok iz krajevne skupnosti 
Konovo. »Naš namen je, da 
na vseh področjih čimbolj 
pomagamo našim ženam. 
Pripravljamo različna preda-
vanja s področja zdravstva," 
pravilnega prehranjevanja in 
podobno. Pripravili bomo ši-
valni tečaj, predavanje o go-
bah in gobarjenju, izlet na 
Osankarico na Pohorje, pozi-
mi kuharski tečaj. Zadovolj-
na sem, ker smo z našim de-
lom uspešne. V petek smo 
gostile večjo skupino žena iz 
pobratenih občin z Vele-
njem.« 

BRANKO PEER je pred-
sednik Krajevne organiza-
cije ZZB NOV, sicer pa upo-
kojenec. Kdor zaide na nje-
gov vrt lahko vidi, da Bran-
ku le-ta mnogo pomeni. Uk-
varja se z vsem, menda pa so 
mu najbolj pri srcu paradiž-
niki, ki so lepo »oštevilčeni«, 
urejeni, skratka za razstavo. 
Branko je čez dan v glavnem 
na vrtu, sicer pa porabi tudi 
veliko časa v organizaciji, ki 
jo vodi. Trenutno imajo 82 
članov zveze borcev, veselo 
pa pove, da med njimi na vso 
srečo ni nekih težjih proble-
mov. V kraju ni starejšega 
borca ali sploh občana, ki bi 
bil resnično sam. Da je tako 
je prav gotovo vzrok v skup-
nem prizadevnem delu vseh 
krajevnih organizacij in tudi 
posameznikov.« 

V KONOVEM IMAJO 
»DPD LIPA« 

Pred petimi leti (1976) so v krajevni skupnosti Ko-
novo ustanovili svoje Delavsko prosvetno društvo, ki 
so ga poimenovali LIPA. Trenutno imajo štiri sekcije, 
društvo pa kot predsednik vodi STANE GRADIŠNIK. 
Imajo mešani pevski zbor, katerega predsednik je 
IVAN MIKLAVŽINA, tamburaško sekcijo vodi kot 
predsednik ALOJZ RAMŠAK, dramsko sekcijo AN-
TON ŽERDONER in literarno VIKICA MEDVEŠEK. 
Doslej so vse sekcije delale v neustreznih prostorih, 
zdaj pa imajo boljše prostore v stavbi, kjer je vrtec. Se 
boljše pa bodo imeli, ko bo gotov dom Družbeno poli-
tičnih organizacij, kjer bo večja dvorana z 200 sedeži. 
Vse obstoječe sekcije so izredno aktivne, v glavnem pa 
nastopajo na priložnostnih prireditvah, ki jih v kraju ni 
malo. 

I. CVETLIČNI PLES 
Turistično društvo Velenje bo v soboto, 20. junija, 

pripravilo v Domu Družbeno političnih organizacij v 
Konovem predavanje o varstvu okolja in urejevanja 
hiš. Ob barvnih diapozitivih bo predavala PEPCA 
HOHKRAUT, podpredsednica TD Velenje. 

Po predavanju bo I. CVETLIČNI PLES, kjer bo igral 
za veselo razpoloženje ansambel »GORSKI CVET«. 
Ob tem so razpisali tudi dve tekmovanji: urejevanje 
okolja hiš in stalno sodelovanje v akcijah varstva oko-
lja in narave. 

ZAPIS IZ KONOVEGA 
sta ob sodelovanju vseh prizadevnih domačinov, 

ki so zapisani v posebnem okvirčku na tej strani, 
pripravila v fotografiji TONE TAVČAR in besedo 
TONE VRABL. Hvala za sodelovanje! 



SAVINJSKO KMETIJSTVO 

MESNE REZERVE 
Žalski IS o kmetijski proizvodnji 

v lanskem letu so v žalski 
občini zabeležili pomembne 
uspehe v kmetijski proi-
zvodnji. V tem srednjeroč-
nem obdobju pa bo treba 
čim doslednje izvrševati 
vse naloge, zajete v resolu-
ciji o neposrednih nalogah 
pri razvoju agroživilstva. 
Tako so poudarili prejšnji 
teden na seji izvršnega sve-
ta žalske občinske skup-
ščine. 

Ugotovili pa so tudi, da so 
neurejena politika cen in ne-
pravočasne rešitve na po-
dročju živinorejske proi-
zvodnje proti koncu lanske-
ga leta in v začetku letošnje-
ga povzročili upadanje stale-
ža živine ter slabo preskrbo 
prebivalstva z mlekom in 

mlečnimi proizvodi. V bodo-
če bo treba temeljito proučiti 
proizvodne odnose v zaseb-
nem sektorju kmetijske 
proizvodnje. 

Nalog je še cela vrsta. Z 
razmejitvijo zemljišč na 
kmetijska in gozdna bo one-
mogočeno nadaljnje zarašča-
nje predelov za kmetijsko 
proizvodnjo. V občini bodo 
morali več pozornosti name-
njati krmni proizvodnji, 
proučiti bodo morali uresni-
čevanje odloka o pospeševa-
nju kmetijske proizvodnje, v 
Hmezadu pa bodo morali od-
ločno ukrepati, da ne bo več 
takšnih količinskih nihanj 
živinorejske proizvodnje kot 
je bila v zadnjih letih. Člani 
izvršnega sveta so menili, da 
bo treba ponovno proučiti 

organiziranost temeljnih za-
družnih enot. Zlasti zaradi 
tega, ker so se gospodarski 
rezultati v teh enotah znova 
poslabšali. Na področju 
združevanja dela in delovnih 
sredstev ter zemlje bo treba 
tudi v bodoče ustvarjati po-
goje, ki bodo zagotovili 
vključevanje novih koope-
rantov, same kooperacij ske 
odnose pa razviti tudi na vse 
tiste vrste proizvodnje, za 
katero so bili doslej vzpo-
stavljeni le kupoprodajni 
odnosi. Na kmetijsko proi-
zvodnjo lahko v pozitivnem 
smislu v veliki meri vpliva 
tudi dosledno uresničevanje 
novega davčnega sistema. 
Prav bi bilo, ko bi se davčna 
politika poenotila za vso re-
publiko. Eden izmed skle-
pov je bil tudi ta, da kmetij-
ska zadruga Savinjska doli-
na čim prej predloži konkre-
ten predlog za oblikovanje 
mesnih blagovnih rezerv z 
ustvarjanjem fonda živine na 
ustreznih kmetijah v hribo-
vitih predelih. 

JANEZ VEDENIK 

BRASLOVČE 

ZLATI GRBI ZASLUŽNIM 
Krajevni praznik v delovnem vzdušju 

s pogostitvijo starejših ob-
čanov KS Braslovče so v ne-
deljo zaključili enotedensko 
praznovanje krajevnega 
praznika, ki ga praznujejo v 
spomin na 15. junij leta 1941, 
ko so padli prvi talci - Bra-
slovčani in prihod prvih par-
tizanov na Dobrovlje. V eno-
tedenskem praznovanju se 
je zvrstilo več prireditev, v 
soboto pa je bila slavnostna 
seja, ki so se je poleg kraja-
nov, udeležili tudi Vili Pe-
tek, predsednik skupščine 
občine Žalec, Jože Jan, pred-
sednik IS, Vera Orešnik-Ju-
hart, predsednica OK ZKS 
Žalec, Ivo Robič, predsednik 
OK SZDL in drugi. Zbranim 
je najprej govoril predsednik 
sveta KS Braslovče Ivan Fa-
le nato pa predsednik skup-
ščine KS Ivan Hren (na sli-
ki). Govoril je o zgodovin-
skih dogodkih iz NOB, o po-

menu praznovanja pa tudi o 
dosežkih krajevne skupno-
sti. Teh je iz leta v leto več, 
krajevna skupnost se moder-
nizira'in vsakoletno prazno-
vanje je obeleženo z novimi 
delovnimi zmagami. Tako je 
tudi letos. Asfaltirali so dvo-
rišče pred kulturnim do-
mom, del ceste v Parižljah in 
Presarjih, odsek Parižlje-To-
povlje, križišče v Rakovljah, 
napravili so javno razsvetlja-

Ivan Hren 

vo proti novi šoli, začeli z 
adaptacijo stare šole, kjer 
bodo našli svoj prostor otro-
ški vrtec, krajevna skupnost 
in vse družbenopolitične or-
ganizacije. Ob koncu so po-
delili plakete »Zlati grb Bra-
slovč«, ki so jih sprejeli: OS 
Braslovče, Ivan Fale, Janez 
Kokovnik, Ribiška družina 
Šempeter in Leopold Rajh, 
posebna priznanja K6 pa so 
prejeli: Vinko Bršek, Ivan 
Centrih, Ivan Hribernik ml. 
Franc Kronovšek, Boris Klo-
kočovnik, Jože Oblak, Jože 
Rak, Leopold Savinek, 
Franc Radišek, Ignac Kri-
vec, Danilo Vošnjak, Ciril 
Pšaker, Karli Turnšek, Milan 
Šoštarič, Gvido Dovečar, 
Vlado Marovt, Ivan Omladič, 
Janez Debelak in Milan 
Ferme. 

T. TAVČAR 

HMEZAD 
NOTRANJA 
TRGOVINA 
TOZD 
VELEPRODAJA 
ŽALEC 
Celjska cesta 7 

KOMISIJA ZA 
DELOVNA 
RAZMERJA 

OBJAVLJA 
NASLEDNJA DELA IN NA-
LOGE: 

1. Vodenje 
obračuna 
proizvodnje v obrtni 
kooperaciji 
2. Zbiranje, kontrola 
in vodenje 
dokumentacije 

POGOJI: 
Pod 1: Končana srednje te-
hnična šola strojne smeri in 
3 leta delovnih izkušenj v 
strojegradnji ali nabavi. Po-
skusno delo je tri mesece. 
Pod 2: Končana srednje-
šolska izobrazba ekonom-
ske smeri in dve leti delov-
nih izkušenj iz materialne-
ga in finančnega poslova-
nja z opravljenim tečajem 
za strojno knjiženje z naj-
manj enoletno prakso. 

Kandidati naj pošljejo proš-
nje in dokazila o izpolnje-
vanju pogojev v roku 15 dni 
po objavi kadrovski službi 
DO Hmezad Notranja trgo-
vina Žalec, Celjska cesta 7. 

KONJ - KMETOV ZVESTi 
PRIJATELJ 

Lepo je videti sedemdesetletnega kmečkega očanca, tisto 
pravo kmečko grčo, ki kar gori za grunt in repe v hlevu. »No, 
zdaj se čuje, da vojska znova forsira konje. Vsaj v hribovitih, 
gorskih predelih. In to je prav. Tank ne bo prilezel vrh 
Triglava, konj pa. O, ni daleč čas, ko bodo spet konjski repi 
po hlevih. Trava bo še naprej rastla, nafte pa bo vsak čas 
zmanjkalo. Zaradi konj še ni bilo vojn, zaradi nafte pa. Še 
zdaj se ravsajo in to krepko. Hija, hija! 
pomežikne oče Petere, kot mladenič skoči na voz, konj 
zahrza in urno zavijeta na gozdni kolovoz. 

Vas s petnajst, dvajset in več kmetijami je še pred leti imela 
deset, petnajst parov konj. Danes? Gotovlje so razsežna vas, 
traktorji rohnijo od ranega jutra do poznega večera, konj-
skega rezgetanja pa skoraj ni. Štiri, pet konj je ostalo. »Jaz 
tudi ne brez konja,« zatrjuje Rozmanov Tone. Komaj čakam, 
da ga po službi naprežem in da se peljemo na njivo, travnik, 
v gozd. Nekateri pravijo, da v današnjem času konj ni toliko 
vreden, kolikor poje. Pa ni res. Ne pretirano, toda lahko ga 
maksimalno izkoristiš, na vsakem količkaj vrednem pose-
stvu. Posebno, če je svet brežen. S traktorjem je na takem 
valovitem svetu največ nesreč. Nič ni lepšega kot lepo rejen 
in očiščen konj, vprežen v lesketajočo vprego. Res je, konj 
bo spet prišel v »modo« in potrebo, spet bo postal kmetov 
zvesti pomočnik in prijatelj:(Na sliki: Kmet Tone Rozman s 
svojim zvestim pomočnikom) 

D.K. 

ZGODBA O SPREMENJENIH ČASIH 

BOLJ VENI, RAJE 
TRA VCA SE KOSI 
Najprej so se pomerili 

kosci brez čepurjev in 
brusilnih kamnov. Kosil-
nice so grmele kot motor-
ji na štartu v Orehovi va-
si. Zarožljale so zobate če-
ljusti in fantje so se v diru 
pognali v visoko travo, ki 
jo je sonce ob treh popol-
dan posušilo do ruše. 

Kar je dobro za ročno 
koso, je slabo za strojno 
kosilnico in ker obema 
hkrati ni moč ustreči, so 
se potem toliko bolj »rosi-
li« kosci, ki so se šli koš-
njo na roke. 

Ce bi se držali pregovo-
ra o rosi, kosi in travci, bi 
morala biti prireditev ob 
štirih zjutraj. 

Še marsikaj je bilo dru-
gače v Gozdecu, blizu 
Vrha nad Laškim. Mladi 
zadružniki te krajevne 
skupnosti vsako leto pri-
pravijo takle kmečki 
praznik, letos pa so mu 
prvič priključili še stroj-
no košnjo, čeprav tod že 
dolgo brnijo kosilnice. 

Dolgo? Pravzaprav še 
ne tako zelo dolgo. Kdor 
bi tu pred tridesetimi leti 
govoril o strojni obdelavi 
zemlje, bi ga imeli za trče-
nega, čeravno je od Go-
rele, preko Gozdeca vse 
tja do Žigona ravnina bolj 
na rahlo v breg prislo-
njena. 

Pa tudi sicer je bilo v 
Gozdecu vse drugače. Ča-
stitljiv kozolec na šest 
oken so spremenili v go-
stišče, vso vas v parkiri-
šče, da vasi ni bilo videti 
od pločevine. Nisem čisto 
prepričan, da niso sena, s 
katerim so obložili ograjo 
okoli plesišča, poškropili 
s parfumom francoske 
znamke »Posušeno 
seno«?! 

Vitke punce po mestno 
opravljene bi zlepa ne pri-
nesle jerbasa z malico in 
rokami vprtimi v boke. 
Tanke visoke pete čevelj-
cev so se zatikale v meh-
ko prst, in namesto kuha-
nega zelja, v katerega bi 
stopila noga rajnkega 
pujsa, je po vasi dišalo po 
čevapčičih. Otroci, ki ni-
so nikoli slišali za kraherl, 
so ožemali kokte in ore; 
flaširano vino namesto 
domačega brajdovca pa 
je posledica bitke proti 
domačnosti v režiji tržne 
inšpekcije. Je hudič, če 

domačemu vinu ni mogo-
če dokazati domicila, kar 
zmore vsak ponaredek 
zvenečega imena. 

Množica, ki je štela da-
leč čez tisoč ljudi, je pre-
plašila vaščane, da so 
skrili lestve pred tistimi, 
ki bi utegnili na kozolcih 
v parih tlačiti seno v nov 
pridelek. Prava reč, so si 
rekli nekateri mladi, ki so 
si z nastopom lunine sve-
čave privoščili obračanje 
pokošenih redi na tekmo-
vališču. 

Za dobro voljo, poskoč-
ne pete so poskrbeli Aši-

čevi fantje, ki so obljubili 
igrati vesele viže do štirih 
zjutraj. Ce je bilo to res ali 
ne, Ašičevi kosci so imeli 
nesporno najvišji hektar-
ski donos tega lepega ne-
deljskega dne in večera. 

Namesto koscev sem 
bolj na samem zajuckal 
sam v spomin na čase, ko 
je še veljalo besedilo na-
rodne: 

- Mrzle rose, ostre ko-
se, rada travca se kosi. -

Luštno je pa le bilo. Ni 
kaj! 

JURE KRAŠOVEC 

Franc Knez iz Sel je bil med starejšimi kosci naj-
boljši tudi zato, ker je pokosil svoj odmerjeni kos 
najbolj čisto. 

Tovornikov Peter je bil med kosci z motorko najhi-
trejši. Poleg umetnega gnojila mu je nagrada vrgla še 
kopanja v laškem zdravilišču, kar bo raje prihranil 
za čas, ko se ne bo kopal v znoju. 

Kje bi fantiče lažje našli, kot okoli strojev. Ob kosilnicah pripravljenih za tekmo-
vanje, se je razvil »strokovni« prepir, katera teh zobatih pošasti je boljša. Vse 
foto: D. Medved 



//. TURISTIČNI TEDEN V CELJU 

|f ZNAKU ODPRTEGA ODRA 
presenetljiv nastop Terce v atriju 
: D o b e r z a č e t e k , b o t u d i ko-
iiec tak? 
. Tretji turistični teden v or-
ganizaciji domačega Turi-
'tičnega društva je krenil na 
vojo pot. Začetek je bil izre-

cen. Morebiti tudi zaradi le-
pega vremena, sicer pa je že 
jopoldanski koncert pihal-
lega orkestra železničarske-
ra prosvetnega društva 
Prance Prešeren na Tomši-

čevem trgu opozoril, da v Ce-
ju manjkajo takšne poživi-
va. Kljub vročini se je na 
trgu zbralo nekaj sto ljudi, ki 

z zanimanjem sledili zani-
nivemu programu godbeni-
cov. 
^ Takoj za tem še en zanimiv 
dogodek. Na otvoritveni sve-
jianosti tedna je v atriju, prav 
tako na Tomšičevem trgu, 
lastopila vokalna skupina 
.Terca«, ki dela pod umetni-
ikim vodstvom Edija Gorši-
ja. Mladi pevci, tokrat se-
iem v skupini, so preseneti-
i. Atrij je znova dokazal, da 
e primeren kraj za nastop 
nanjših vokalnih ali instru-
nentalnih skupin. »Terca« 
C je tokrat predstavila v 
isem sijaju, z lepo tehniko in 
ibranostjo. Zato ni naključ-
e, če je takoj po nastopu ste-
lel pogovor o čimprejšnjem 
:elovečernem koncertu pev-
»V prav tu. 
Tretji turistični teden je 

)dprl predsednik turistične-
[a društva Marjan Ašič, ki je 
ned drugim ugotovil, da so 
ie v organizacijskih prizade-

vanjih za to zanimivo prire-
ditev zbrali vsi, ki delajo v 
celjskem mestu na turistič-
nem področju in še drugi. To 
je dobro in kaže na skupna 
prizadevanja, da bi življenje 
v mestu poživili. 

V dneh do vključno nede-
lje se bo zvrstilo več zanimi-
vih prireditev, med njimi kot 
novost nastopi ansamblov 
na odprtem odru, ki je po-
stavljen na Tomšičevem 
trgu. Tu naj bi najrazličnejši 
ansambli nastopali ne samo 
v času turističnega tedna, 
marveč vse do jeseni. Seve-
da organizirano. In če bo to-
kratni poskus uspel, bi naj 
odprti oder postal stalna 
oblika dela in predstavljanja 
najrazličnejših umetniških 
skupin in posameznikov. 
Postal bi naj nova stopnica v 
življenju celjskega mesta, tu-
di čisto svojstvena, samo 
celjska. 

Začetek tretjega turistič-
nega tedna so povezali še z 
otvoritvijo pomembne raz-
stave o partizanskih tiskar-
nah in tehnikah na Štajer-
skem. Razstavo je pripravil 
Muzej revolucije. Čeprav 
razstava opozarja na delo in 
razvoj partizanskih tiskarn 
in tehnik na celotnem Štajer-
skem, je celjsko območje, 
kot je v uvodnih besedah 
poudaril prof. Janez Šumra-
da, le v prvem planu. 

Ilegalne partijske tiskarne 
so na tem predelu zaživele že 
pred vojno. Vojna ni prekini-

la njihovega dela. Nasprot-
no, iz leta v leto jih je bilo 
več, in svoj višek so, zlasti na 
tem območju, dosegle 1944. 
leta. Med njimi so bile tudi 
velike, ki so že lahko tiskale 
dnevno časopisje, letake in 
drugo gradivo, več kot po-
membno v boju proti okupa-
torju. 

Tretji turistični teden je 
stopil na svojo pot. Uspešno 
in z vso močjo. 

M. B 0 2 I C 
Z otvoritvene svečanosti Tretjega turističnega tedna. Na odru tudi člani vokalne sku-
pine Terca iz Celja 

V m. TURISTIČNEM TEDNU ŠE 11 
PRIREDITEV 
NPrireditve tretjega turističnega tedna v Celju so se preselile v svoj 

drugi del. Tako so dopoldanske ure današnjega dne namenjene še za 
ogled gostinsko-turistične razstave v Narodnem domu. Odprta bo do 
enajste ure. Razen tega se bo dopoldne ob deseti v dvorani na Tomšiče-
vem trgu pričelo posvetovanje o družbeni prehrani delavčev. Ob 14.30 
uri bodo šli na svojo pot udeleženci izleta, ki je namenjen spoznavanju 
kulturnih spomenikov. Izlet bo vodila prof. Anka Aškerc. Popoldne ob 
17. uri bo znova,zaživel odprti oder na Tomšičevem trgu. Nastopili 
bodo narodnozabavni anšambli. Zvečer pa bo gostinski ples s podeli-
tvijo pokalov in priznanj za najbolje ocenjena gostinska obrata med 
restavracijami in gostišči. 

Jutri, v petek, 19. junija, bo v dvorani na Tomšičevem trgu (ob 9. uri) 
posvetovanje o prostorskem razvoju celjske občine in turizmu. Popol-
dne ob 17. pa bo spet živahno na odprtem odru. Nastopile bodo znane 
folklorne skupine. 

Sobotni spored, 20. junija, bo pričela povorka folklornih skupin po 
mestu z zaključnim nastopom na Tomšičevem trgu. Popoldne ob treh 
se bo pričel ogled Starega gradu in arheoloških izkopavanj. Udele-
žence bo vodil dr. Ivan Stopar. Ta dan se bo pričelo tudi teniško 
tekmovanje v mestnem parku. Živahno bo tudi v nedeljo, 21. junija. Ob 
desetih dopoldne se bo pod skupnim imenom Zabarija začel na Smar-
tinskem jezeru zanimiv program najrazličnejših športnih in družabnih 
prireditev. Ta dan pa bodo tudi zaključne igre na teniškem turnirju v 
mestnem oarku. MB 

IZLET NA RADUHO 
v delovnem načrtu planinskega druš-

tva Laško so redni mesečni izleti do zna-
nih postojank že kar tradicionalni, in po 
navadi tudi dobro obiskani. 

V soboto in nedeljo, 20. in 21. junija, je 
na vrsti izlet na Raduho. Laščani se bo-
do v soboto ob 8.30 uri zbrali na avtobu-
sni postaji in se odpeljali do Celja, kjer 
bodo sedli na redni avtobus, ki odpelje v 
Gornjo Savinjsko dolino ob 9.10 uri. In 
potem iz Luč pot pod noge. Prijave za to 
zanimivo planinsko pot sprejemajo v pi-
vovarni in v TIMU. F. L. 

PLAKAT CELJA 
Te dni je prišla iz tiskarne nova turi-

stična publikacija Celja, velik plakat 
mesta, ki ga je izdalo domače turistično 
društvo. Gre za pogled na mesto s poti 
na Stari grad. 

Tako je Turistično društvo v celoti iz-
polnilo letošnji načrt propagandnih iz-
daj. Velikemu prospektu, ki je sledil že 
lani izdanemu malemu, se je zdaj pri-
družil še plakat. 

Plodno delo tudi na tem področju. 
MB 

(OPITNIK 

BRATSKI ODJEM SPLITA 
Planinsko društvo Mosor pobrateno z R. Toplicami 
Planinsko društvo Rimske 

'opUce je eno najaktivnejših 
Iruštev v kraju. Številni čla-
li niso prizadevni le na 
snovnem področju delova-
ija, ampak se vključujejo v 
anoga prizadevanja za na-
iredek v krajevni skupnosti 
limske Toplice. V svojem 
lelovanju gredo še dlje; z 
tbliževanjem in večletno 
Cepitvijo odnosov s planin-
^im društvom Mosor iz 
Splita, negujejo tudi najvišje 
^ednote naše socialistične 
Ikupnosti. Svečan podpis li-
itine o pobratenju med Pla-
ninskim društvom Rimske 
toplice in PD Mosor iz Spli-
a v soboto popoldne v pla-
ninski koči na Kopitniku, je 
)il akt, ki je tudi formalno 
Jotrdil dolgoletno in sodelo-
'anje med društvoma. 
Na Kopitnik je v soboto 

dopoldne prispela 17-član-
ska delegacija PD Mosor iz 
Splita, ki vsako leto organizi-
ra izlet žena na 1330 metrov 
visok Mosor, katerega so se 
tudi letos, za praznik žena, 
udeležile članice PD iz Rim-
skih Toplic. Takrat sta se de-
legaciji obeh društev tudi 
dogovorili, da društvi potrdi-
ta medsebojne stike s pobra-
tenjem. 

Sobotne svečanosti v koči 
na Kopitniku, so se poleg go-
stov iz Splita in številnih čla-
nov društva iz Rimskih To-
plic, udeležili tudi nekateri 
najvidnejši predstavniki 
družbenopolitičnega življe-
nja občine Laško in krajevne 
skupnosti Rimske Toplice, 
ter predsednik medruštve-
nega odbora zasavskih pla-
ninskih društev. Posebne 
pozornosti je bil deležen Sti-

pe Božič, znani alpinist, ude-
leženec letošnje jugoslovan-
ske alpinistične odprave v 
Lotse, član PD Mosor. 

Po kratkem kulturnem 
programu, ki so ga pripravili 
člani PD Rimske Toplice in 
moški pevski zbor DPD Svo-
boda iz Rimskih Toplic, sta 
predsednika obeh društev, 
Boris Siriščevič in Daniel 
Škornik, izmenjala zdravici 
ter svečano podpisala hstini 
o p o b r a t e n j u . M A G R E Ž 

USPEH TUDI NA 
ODPRTEM ODRU 

Ne samo dosedanji organi-
zirani in prijavljeni nastopi 
na odrptem odru na Tomši-
čevem trgu, tudi eden »na 
črno« je potrdil, da je zami-
sel o ureditvi prostora za na-
stopanje najrazličnejših 
umetniških skupin, tudi po-
sameznikov, padla na plo-
dna tla. 

To ugotovitev je potrdil tu-
di nenapovedan nastop čla-
nov Komornega moškega 
zbora. 

Ko so pevci v ponedeljek 
zvečer, okoli pol desetih, za-
puščali prostore Glasbene 
šole, kjer so imeli redne vaje 
in tudi delovni razgovor ob 
zaključku sezone, so šli seve-
da čez Tomšičev trg. Prazen 
in zdaj osamljen odprti oder 
jih je zamikal. Stopili so nanj 
in zapeli štiri pesmi. Ubrano 
in lepo, tako kot znajo. 

Ljudje so prisluhnili in tu-
di tisti, ki so že legli k počit-
ku, pa zaradi vročine še niso 
mogli zaspati, so stopili k 
oknom. Na trgu so postali tu-
di slučajni sprehajalci. Naen-
krat so imeli pevci, kljub 
pozni uri, veliko hvaležnih 
poslušalcev, pesem je osvoji-
la vse in vsem tem je prine-
sla lep zaključek dneva. . . 

M. B O Z I C 

PETOL DO TRGOVINA 
TOZD Trgovina na drobno 
CEUE 

objavlja 
prosta dela in naloge za nedoločen čas 

ADMINISTRATIVNEGA REFERENTA 
Pogoji: srednja strok, izobrazba administrativne oz. 
ekonomske smeri z aktivnim znanjem strojepisja in 
eno leto delovnih izkušenj 

SNAŽILKE 
za benc. servise v Celju 
Pogoji: osnovna šola 

Kandidati za objavljena dela in naloge naj pošljejo 
prijave z dokazil i o izpolnjevanju pogojev na naslov 
Petrol, TOZD trgovina na drobno Celje, Mariborska 
91, v 15 dneh po objavi. 
Prijavljene kandidate bomo o izbiri obvestili najka-
sneje v 15 dneh po izbiri ponudb. 

BANKA NAMESTO VAS 

Saj ne bo odveč, če vas še enkrat spo-
mnimo na prednosti tekočega računa, 
na prednosti, ki vam jih ponuja Ljub-
ljanska banka in v njenem okviru tudi 
njena temeljna enota v Celju - Splošna 
banka - pri poslovanju s tekočim raču-
nom. 

To so velike prednosti brezgotovin-
skega poslovanja. Namesto denarja so 
tu čeki. Z njimi lahko plačujete blago ali 
storitve uporabnikom družbenih sred-
stev. Z njimi lahko dvigate tudi goto-
vino. 

Velika prednost tekočega računa je 
tudi v plačevanju ponavljajočih se ob-
veznosti. V tem primeru l l lUBLJAN-
SKA BANKA SPLOŠNA BANKA CE-
LJE v resnici prevzema vaše delo. Opra-
vi tisto, kar bi morali sami. Tako vam 
olajša posel, obveznost, prihrani na ča-
su. Cas pa je denar, da ne zapišemo 
zlato. 

Imetnik tekočega računa pri LJUB-
LJANSKI BANKI SPLOŠNI BANKI 
CELJE je lahko že doslej zaupal denar-
nemu zavodu plačevanje nekaterih stal-
no ponavljajočih se obveznosti. Gre za 
najrazličnejše naročnine kot za televizij-
ski in radijski sprejemnik, nadalje za 
časopise, za električno energijo in po-
dobno. Gre torej za tista opravila, ki ter-
jajo svoj čas in ki so pomembna pri 
vodenju gospodinjstva. Bil je in je še 
vedno potreben samo ustrezen dogovor 
z banko in ona v celoti prevzame skrb za 
plačilo teh obveznosti. 

Zdaj je LJUBLJANSKA BANKA 
SPLOŠNA BANKA CELJE razširila 
krog uslug, ki jih ponuja lastnikom te-
kočih računov. V vrsto trajnih nalogov, 
v banki jim pravijo kar trajnik, je uvrsti-
la še skrb za plačevanje oskrbnine za 
otroke v vzgojno varstvenih organizaci-
jah. 

Za kaj gre v slednjem primeru? 

Ljubljanska banka in Zveza skupno-
sti otroškega varstva sta sklenili spora-
zum, ki vam omogoča lažje in prepro-
stejše plačevanje računov za oskrbnino 
otrok v vzgojno varstvenih zavodih, v 
vrtcih. 

Doslej ste starši te račune plačevali na 
pošti ali v pisarnah vzgojno varstvenega 
zavoda. Poslej, če se boste tako odločili, 
bo to delo opravila LJUBLJANSKA 
BANKA SPLOŠNA BANKA CELJE. 
Da bi ji zaupali to skrb, se oglasite le v 
tisti enoti LB SPLOŠNE BANKE CE-
U E , kjer imate tekoči račun in naročite, 
da v breme vašega računa vsak mesec 
med drugim poravnajo vzgojno varstve-
nemu zavodu tudi ustrezen znesek za 
oskrbnino otroka v vrtcu. 

Na računih, ki jih boste za oskrbnino 
otroka v vrtcu dobivali poslej, bo le 
opomba: Račun bo poravnala banka! In 
to je vse. Banka bo plačala zahtevani 
znesek in delo bo opravljeno brez vas za 
vas! Priznajmo - prednost. Velik prihra-
nek na času in še kaj. 

Da, tudi to je ena prednost tekočih 
računov. Sicer pa povejmo, da prav zdaj 
mineva pet let, odkar so v LB SPLOŠNI 
BANKI CELJE odprU prve tekoče raču-
ne. Vtem, ko so v prvem letu zabeležili 
442 lastnikov tekočih računov, je zdaj že 
9965 ljudi, ki se je odločilo za modernej-
ši način poslovanja. Tudi ček je denar. 
Vzporedno s številom lastnikov tekočih 
računov, se je povečal tudi znesek, ki je 
bil na njih, in sicer od 428.000 na 
102,678.000 dinarjev. O vse večji priljub-
ljenosti trajnikov, to je trajnih nalog za 
plačevanje ponavljajočih se obveznosti, 
pa govori tudi podatek, da imajo v okvi-
ru LB SPLOŠNE BANKE CELJE vsak 
mesec okoli 3.600 takšnih izplačil. 



CELJE - POLULE 

IZ RODA V ROD 
Tesno s krajevno skupnostjo 

Tik pred zaključkom re-
dnega šolskega leta so imeli 
na osnovni šoli »Franca 
Kranjca« na Polulah po-
membno proslavo. Počastili 
so 25-letnico šole, srebrni 
jubilej uspešnega dela ne 
samo na vzgojno izobraž-
Ževalnem področju, mar-
več, kot je v slavnostnem 
govoru med drugim dejal 
ravnatelj Milan Gombač, 
prav tako v svobodnih ak-
tivnostih ter v povezovanju 
celotnega šolskega aktiva z 
življenjem in delom krajev-
ne skupnosti. 

Sicer pa so o šolski kroniki 
govorili otroci sami in vmes 
zapeli slovenske narodne in 
partizanske pesmi. In sploh 
je prišla zlasti na tej proslavi, 
v petek, 12. junija popoldne, 
do polne veljave kakovost 
mladinskega pevskega zbora 
pod vodstvom Emila Lenar-
čiča. Izkazali so se tudi mladi 
recitatorji, kitaristi in drugi. 

Proslavo so izkoristili za 
podelitev skromnih priznanj 
tistim članom kolektiva, ki 

so v njem dvajset let in več. 
Tako je priznanje za 25-letno 
delo dobila Marija Gabrovec, 
vsi ostali pa za več kot dvaj-
setletno udejstvovanje, in to: 
Ivanka Orel, Angela Dolenc, 
Marijana Stegu in Jožica 
Orel. Posebej so počastili 
učiteljico Darinko Vizjak, ki 
je letos kljub upokojitvi po-
magala pri delu ter prvega 
ravnatelja Franja Čuka, ki je 
šolo vodil od 1955. do 1963. 
leta. 

Lep je bil trenutek, ko so 
se v pevskem zboru poslovili 
od osmošolcev. Ponosni pa 
so pokazali ne samo razsta-
ve, marveč tudi novo delav-
nico za tehnični pouk. Uredi-
li so jo sami in tako prihrani-
li šolski blagajni nekaj mili-
jonov starih dinarjev. 

Šolskemu kolektivu sta ob 
jubileju čestitala še Janko 
Prislan v imenu celjskega 
hortikulturnega društva ter 
Tone Ocvirk v imenu krajev-
ne skupnosti in krajevnih 
družbenopolitičnih organi-
zacij Pod gradom. 

M. BOŽiC 

ŠMARTNO OB 
DRETI: 100 km S 
KOLESOM 

Šmartno ob Dreti se 
lahko ponaša z izredno 
dejavnostjo domačega 
športnega društva Lipa. 
Tudi lepo urejeno nogo-
metno igrišče je rezultat 
društvenega dela in vseh 
krajanov. Sicer pa v druš-
tvu močno pospešujejo 
najrazličnejše trimske ak-
cije. Tako za nedeljo, 21. t. 
m., pripravljajo prvi kole-
sarski maraton na progi, 
dolgi 100 km. Tokrat je ta 
prireditev namenjena sa-
mo krajanom skupnosti, 
in če bo uspela, bodo pri-
hodnje leto nanjo povabi-
li še druge. Zato računajo, 
da se bo prvega preizkusa 
udeležilo okoli štirideset 
domačinov. Proga bo vo-
dila od Smartnega ob 
Dreti do Sentruperta, od 
tam v Kamnik in čez Gor-
nji grad nazaj domov. Na 
pot bodo odšli ob sedmih 
zjutraj, akcijo pa bodo 
končali deset ur pozneje, 
morda tudi prej. mb 

DELAVNI SO 
VOJNIŠKI 
UPOKOJENCI 

Društvo upokojencev v 
Vojniku je tisto, ki se ne 
ponaša samo z velikim 
številom članov, marveč 
tudi z izredno aktivnost-
jo. To društvo povezuje 
upokojence iz petih kra-
jevnih skupnosti in ima 
660 članov. 

Njihova aktivnost v 
zadnjih letih je bila 
predvsem posvečena ure-
ditvi lastnega doma. Bili 
so v akciji, v kateri so 
zbrali okoh milijon dinar-
jev, sami pa so k tehiu 
kupčku primaknili več 
kot 120.000 dinarjev. 
^ MB 

DOBJE PRI PLANINI 

RDEČEGA PETELINA SMR 
Nova motorna brizgalna vredna 230.000 din 

Mlado, komaj 1978 leta re-
gistrirano gasilsko društvo v 
Dobju pri Planini je v nedelj-
skem sončnem dopoldnevu 
slavilo novo delovno zmago. 
Prišli so namreč do nove, 
najsodobnejše motorne briz-
galne, ki v eni minuti požene 
po ceveh 800 litrov vode, 
dragocene tekočine v nene-
hnem boju proti rdečemu 
petelinu. Brizgalna je stala 
230.000 dinarjev, denar pa so 
prispevali krajevna skup-
nost, krajani sami s posebno 
akcijo, SIS za požarno var-
nost občine Laško, gradbeno 
podjetje Bežigrad iz Ljublja-
ne, lesni kombinat Bohor 
Šentjur, gasilsko društvo 
Kalobje, krajevna skupnost 
Blagovna in MERX Šentjur. 

Prav posebno pozornost 
pa si zasluži JOŽEFA LE-
SKOVSEK, Dobjanka, ki pa 
jo je zadnja leta bolezen pri-
klenila na posteljo in zdaj ži-
vi v Domu počitka v Šmarju 
pri Jelšah. Za novo motorno 
brizgalno je darovala 10.000 
dinarjev in ker je domala ne-
pokretna, so jo v nedeljo vrli 
dobjanski gasilci pripeljali s 
svojim avtom iz Šmarja na 
slovesnost, kjer so ji, kot šte-
vilnim drugim, izročili po-
sebno pismeno priznanje. 

Toliko manj pa je razumlji-
va gesta krajevne skupnosti, 
ki ni imela na omenjeni slo-
vesnosti nobenega predstav-
nika. Krajani so se zato upra-
vičeno vpraševali, ali takšna 
pridobitev za celo krajevno 
skupnost ni vredna navzoč-
nosti predsednika sveta ali 
skupščine krajevne skupno-
sti? 

Nova motorna brizgalna 
pomeni tudi nadaljevanje 
akcije dobjanskih gasilcev. 

saj so vsi zaselki prerevni z 
dosedanjimi vodnimi viri in 
zalogami, pa bodo morali za-
radi nove črpalke zagotoviti 
po vseh vaseh količino vode. 
To pa tudi pomeni sicer reše-
vanje problema vodnih virov 
v krajevni skupnosti Dobje. 

Mlado gasilsko društvo se 
naglo posodablja. V pretesni 
in neustrezno projektirani 
garaži novega vaškega doma 
stoji lep avtomobil, pridruži-

la se mu je še brizga 
Manjka jim še ustrezno 
vilo cevi, a se ni bati, dj 
ostali brez njih. Spet bo 
ba v akcijo, pa tega so Do 
ni že navajeni, še posel 
če je načrt v dobrih roka! 

Na nedeljski slovesnost 
je v Dobju zbralo kar en 
gasilskih društev s celjsk 
območja, mnogim krajan 
pa so podehh diplome 
priznanja. 

D. MEDV 

Predsednik gasilskega društva Dobje Franci Salobir 
novi motorni brizgalni. 

ROJ ZA PRAVICO IN SVODODO 
v pripravah za oborožen boj proti nemškemu okupatorju so se 22. junija 1941. leta sestali - v Arclinu, v 

vrtni utici gostilne »Pri Olčekovib« in le nekaj dni kasneje v Vojniku za pokopališkim zidom ob potoku 
Hudinje - napredni kmetski sinovi in delavci iz škofjevaškega in vojniškega območja. Peter Stante-Skala, 
tedaj že določen skupno s Franjem Vrunčem - Buzdo za ustanovitev prve oborožene partizanske skupine v 
celjski okolici, je podal na arclinskem sestanku prisotnim navodila za delovanje, ki je v naslednjih tednih in 
mesecih vljučilo desetine zavednih ljudi v narodnoosvobodilni boj. 

BOJ ZA PRAVICO IN 
SVOBODO 

Proučevanje zgodovine 
iz naše najbližje preteklo-
sti dokazuje, da se je ra-
zvijal narodnoosvobodil-
ni boj najuspešneje tam, 
kjer je prišlo že v predvoj-
nem obdobju do združe-
vanja naprednih in revo-
lucionarnih sil. Tako je 
bilo 1941. leta tudi na ob-
močju Celja in v njegovi 
okolici, posebno še v 
Skofji vasi, v Vojniku in 
temkajšnjih naseljih, ki 

so s svojo kmetijsko in 
obrtniško proizvodnjo, 
predvsem pa z odvečno 
delovno silo že skozi de-
setletja težila na poveza-
vo z mestom, njegovo in-
dustrijo, trgovino, šolami 
in vsem kulturnim in po-
litičnim dogodkom mest-
ne sredine. Medsebojna 
povezanost in soodvi-
snost mesta s temi naselji 
in obratno je vnašala v 
nekdaj mimo vaško živ-
ljenje čedalje večje spre-
membe. Burni tokovi so 
se prepletali in si podajali 

roke. Težkim posledicam 
prve svetovne vojne je bi-
lo navrženih le nekaj 
srednjedobrih let in že je 
prišlo do svetovne gospo-
darske krize s pričetkom 
v 1929 letu. Tudi pri nas 
so zavladale neugodne ra-
zmere. Na deželi so se ce-
lo nekdaj dobro stoječe 
kmetije težko obdržale. 
Kmetijski pridelki (živi-
na, les, hmelj itd.) so po-
stajali težko vnovčljivi in 
slabo plačani. Obrtniki -
kolarji, kovači, mizarji, 
čevljarji, krojači, šivilje, 
zidarji - so ostajali brez 
naročil. Tovarne so 
zmanjševale število zapo-
slenih. Tudi politično živ-
ljenje je doživljalo vzpone 
in udarce. Najhujšega z 
uvedbo šestojanuarske 
kraljevo-vojaške diktatu-
re v 1929. letu. Ječe so se 
pričele polniti s komuni-
sti, ki se niso hoteli poko-
riti režimu meščanskih 
strank, temveč so boj za 
delavske pravice nadalje-
vali z največjo tajnostjo. 
Tudi ta oblika boja, če-
prav z velikimi žrtvami, je 
rodila uspehe. Iz tistega 
obdobja so poznani mez-
dni spori v tovarni emajli-
rane posode Avgusta 
Westna in v Cinkarni. V 

stavkah so sodelovali tu-
di delavci in delavke, do-
ma iz škofjevaške in voj-
niške okolice. Spoznavali 
so svojo moč in nemoč ter 
potrebo po povezovanju z 
naprednimi silami, s ko-
munisti. Po Hitlerjevem 
prihodu na oblast v Nem-
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čiji je KP Jugoslavije 
priključila ekonomske-
mu še narodnostni boj in 
si s tem pridobila nove za-
veznike. Številni pošteni 
in narodnozavedni delav-
ci, kmetje in meščani so 
spoznali veliko vrednost 
ciljev, ki jih je zastavljala 
KP. 

Gospodarske razmere v 
Evropi in pri nas so se 
pričele izboljševati šele 
od 1937. dalje. Takrat se 
je pričela nacistična 
Nemčija pripravljati na 
vojno in je močno pove-
čala nakupe vseh vrst 
kmetijskih pridelkov in 
njihovih izdelkov v Jugo-
slaviji in pri ostalih doba-
viteljih iz Balkana. 

Ko primerjamo življe-
nje sedanje generacije z 
življenjem prebivalstva v 
predvojni dobi, lahko 
spoznamo veliko stisko 
in skrb večine ljudi za 
vsakdanji kos kruha, za 
najpotrebnejšo obleko, 
skratka za življenjski ob-
stoj. K vsemu temu se je 
pojavljala še nova skrb, 
nejasnost in negotovost. 
V zraku je lebdela vojna 
nevarnost. Ce razmišlja-
mo o tedanjih razmerah, 
ni težko razumeti zdaj so 
se škofjevaščani, vojniča-
ni in ostali prebivalci tega 
območja, oklepali tistih 
društev in organizacij, ki 
so jim objektivno prika-
zovale vzroke za različna 
svetovna in domača go-
spodarska in politična 
dogajanja. Razvojna pot 
društev tega območja je 
enako razumljiva kakor 
tudi udejstvovanje posa-
meznikov, ki so si znali 
pridobiti somišljenike in 
sodelavce v borbi za bolj-
ši jutrišnji dan. Po mno-
gih letih udejstvovanja na 
kulturnem, gospodar-
skem in političnem po-

dročju so si številni kadri 
izbistrili poglede na svet. 
Postali so trezni in borbe-
ni ljudje z velikim vpli-
vom na svojo okolico. 

NAPREDNA 
KMETSKA MLADINA 

Med izredno pomemb-
ni organizaciji pri utrjeva-
nju zdrave miselnosti in 
ponosa na delo svojih 
rok, torej na delavsko in 
kmečko zavest, sta spada-
li »Društvo kmetskih fan-
tov in deklet« (DKFID) in 
delavsko prosvetno druš-
tvo »Svoboda«, kasneje 
»Vzajemnost«. 

Društva KFID so priče-
li ustanavljati v Sloveniji 
1923. leta napredni kmet-
ski fantje in visokošolci -
kmečki sinovi v okolici 
Ljubljane z namenom 
združevanja kmetske 
mladine, gojitve tovariš-
tva, poživitve kulturnega 
življenja in tudi na izbolj-
šanju gmotnega položaja 
ljudi na vasi. 

Narodni heroj Peter 
Stante-Skala 

Milan Kožuh 

Olčekova domačija v Arclinu 



PANKRTI V CELJU 

VSEM JE BILO VROČE! 
„Ablast« se /e €HŠIočila razumno 

»Pridite dol«, je zaldical 
i pero Lovšin, Pankrt številka 
' na sobotnem koncertu v 
' j^estnem parku. Fantje in 
L dekleta so poskalcali preko 
I ograje in se zgrnili okoli svo-
ji jih ljubljencev. Organizatorji 
(Mladinski klub in Zveza 

; mladine so se prijeli za pod-
Istrešje (glavo. Temperatura 
se je dvignila. Začela so se 
pogajanja. Ablast v osebi 
predstavnika drsališča v 
Mestnem parku si je namreč 
prisvojila elektriko, ker je bi-
lo v pogodbi predvideno, da 
bodo poslušalci v miru poga-
njali korenine (sedeli na tri-
buni). Zal se je izkazalo, da 
Pankrti niso orkester ljub-
ljanske Filharmonije in 

ablast je morala tokrat popu-
stiti. Vendar je predstavnik 
drsališča zagrozil organiza-
torjem, da bodo moraji pla-
čati čiščenje. Za čiščenje ne-
kaj deset ogorkov je bila to le 
prevelika cena, zato vzemi-
mo grožnjo kot posrečeno 
šalo. 

Razum je slavil zmago in 
rajanje se je pričelo. Bilo je 
veliko dobre glasbe in spro-
ščenega plesa. Koncert je ne-
dvomno uspel in Pankrti so 
dokazali, da v živo niso nič 
slabši kot na plošči. Okoli 
štiristo mladih je odšlo do-
mov. Zadovoljni. Veseli. 
Sproščeni. Vprašanje, ali si 
podobnih koncertov še želi-

jo, je bUo odveč. 
Kaj naj še dodamo? Morda 

to, da se ob številnih hokej-
skih tekmah, ki se odvijajo 
na drsališču v Mestnem par-
ku, obiskovalci še vse kako 
drugače »zagrejejo«. Ob tem 
nihče ne grozi, da bo tekmo 
prekinil. Nihče ne uči navija-
čev lepega vedenja in izbra-
nega izražanja. In prav je ta-
ko. Le vedeti je treba, kam 
kaj sodi. Na koncertu ni nih-
če izmed mladih vzpodbujal 
Pankrtov naj koga ubijejo ali 
naj mu iztaknejo oko. Mladi 
so želeli le plesati in biti v 
neposredni bližini svojih 
ljubljencev. Zakaj jim tega 
ne bi dovolili? 

VILI EINSPIELER 

PRIJETNI ZVOKI SREDI VOJNIKA 
Že sedmič je Prostovoljno gasilsko druš-

tvo Vojnik pripravilo revijo narodnozabav-
nih ansamblov, ki je bila zadnjo soboto na 
prelepem prostoru ob gasilskem domu. 
Zbralo se je preko 1000 ljudi, kar dokazuje, 
da so takšne prireditve zlasti poleti dobro-
došle in da jih ljudje radi obiskujejo. Pome-
nijo jim del prijetnega razvedrila ob koncu 
tedna. Ponuja se misel, da bi takšnih sre-
čanj lahko bilo več, vsakemu bi bilo treba 
samo dodati kakšno novo malenkost. To bi 
bilo dobro za ljudi, ki imajo radi lepo doma-
čo glasbo in pesem pa tudi za ansamble, ki 
se šele pojavljajo in morajo čimveč igrati, 
da se izboljšujejo'. Za izpolnjevanje pa je 
boljše igranje na srečanjih, ker so »resnej-
šega« karakterja, kot pa na veselicah, kjer 
je v ospredju denar, ne pa glasbena kvali-
teta. 

Kaj nam je ponudila letošnja vojaška re-
vija? Bila je skrbno pripravljena in dobro 
izpeljana. Nastopajoči pa so nihali od pre-
proste začetnosti v ljubiteljstvu do glasbe 
do odličnega muziciranja. Slednje še pose-
bej velja za ansambla Celjski instrumental-

ni kvintet (morda se občuti rahel padec -
trenutni? - kvalitete) in ansambel Francija 
Zemeta iz Vojnika. Znova pa smo slišali 
odlični vokalni skupini - kvartet Franko-
lovčani (mojstri v podajanju starih naro-
dnih pesmi, da bi jih človek poslušal celo 
noč!) in oktet Lokvanj (štirje pevci in štiri 
pevke). 

Za humor je v svojem znanem stilu prijet-
nosti in zabavnosti (morda malce predol-
go?) poskrbel Celjski Poldek, ugodno pa 
smo bili presenečeni nad 73. letnim Leopol-
dom Tratnikom iz Socke, ki je igral na 
»frajtonarico«, zraven pa iz rokava stresal 
čudovite stare in klene ljudske šale. Po re-
viji je bilo družabno srečanje, kjer je igral 
tja do jutranjih ur ansambel Lojzeta Slaka. 

Vojniška revija se lepo razvija, seveda pa 
ji bo treba v prihodnjih letih dati še kakšno 
injekcijo, da bo še boljša in kvalitetnejša. 
Predvsem je treba natančno ločiti revijo od 
veselice. Pogoji so odlični in zakaj jih ne bi 
v prihodnje oplemenitili. Zasluga za uspelo 
revijo pa gre gasilcem in Franciju Zemetu. 

TONE VRABL 

Upam, da sem bila na fotografiji videti dvakrat grša, kot 
sem v resnici, in da je dobil konzul, ko me je zagledal, 
ielodčne krče. 

Ko sem spodaj držala v roki potni list, ki me je stal 
dvajset dolarjevd), sem krčevito premišljevala o tem, kako 
bi ga za zmerom in najbolj učinkovito preklela. Nenadoma 
pa sem rekla: 

»Da bi se, ti ježevec iz zvezdne in policijske države. 
Vnovič rodil, in sicer kot ženska in da bi moral kot novi-
narka pluti okoli sveta!" 

Ta zakletev me je pomirila. Smehljala sem se, kot se 
Smehlja samo tisti, ki ve, da se je nekomu za vsak primer 
"Oddolžil«. 

Počasen kuli in počasen sampan sta prinesla mene in 
^ojo prtljago na ladjo. Prvi oficirje pograbil Eriko za eno, 
^ene za drugo uho, naju potegnil gor in rekel, da je čakal 
Samo še na naju. Pamik je trikrat zapiskal »zbogom« in 
^dpluli smo iz pristanišča. 

NA FILIPINIH 
To otoško skupino, ki spada pravzaprav k Mikroneziji, je 

^^ta 1521 odkril Magellan, ki so ga na enem izmed teh 
otokov ubili; dejansko jih je leta 1570 osvojil šele Miguel 
^opez de Legaspi, ki je leto zatem ustanovil Manilo in tudi 

skupino otokov (vseh je okoli 500) podredil španski kroni, 
toda prestroga oblast duhovnikov je ljudstvo razkačila, 
zato se je pod Rizalom uprlo. Upor se ni posrečil in nesreč-
nega zdravnika so odpeljali v Singapur in ga usmrtili uro 
zatem, ko se je poročil z dekletom, ki mu je rešil vid. Zdaj 
so Filipini v posesti Združenih držav Amerike (tako je bilo 
do julija 1946., ko so postali Filipini samostojna republika, 
op. prev.). Iz občutka moči - telesne in duševne moči bele 
rase - gleda severnjak, ne da bi se tega zavedal, ne čutnega, 
lenega, hitro premaganega mešanca zviška, in nehote po-
tegne med njim in med sabo mejo, ko jo mešanec čuti in ga 
navdaja s sovraštvom. 

Poleg mene sta bila v prvem razredu na Suisangu, ki je 
bil pravzaprav tovorna ladja, še dva potnika - zelo čedna 
Američanka, po rodu Nemka, in pravi Američan, ki je 
poslovno potoval v Ameriko. Kmalu smo se seznanili in 
izvedela sem, da potuje mlada študentka v Manilo, kjer bi 
rada presenetila nekega Filipinca in se z njim poročila. 
Spoznala ga je bila doma in vzljubila in si ves čas z njim 
tudi veliko dopisovala. Živel je pri svojih sorodnikih. Pogo-
sto smo se pogovarjali o njiju. Ker sem bila tujka, ji nisem 
mogla povedati, kaj si mislim o vsej zadevi, toda Asneričan 
ji je svoje povedal in je bil v svoji sodbi zelo strog. Oba sva 
prosila dekle, naj nama piše, in pozneje se je pokazalo, da 
njun zakon, kot sva pričakovala, res ni bil srečen. 

Pristajanje v ameriškem območju je vselej neprijetno; ko 
smo po viharni tridnevni vožnji od daleč zagledali z goz-
dom obrasle hribe in se mimo njih zapeljali v sto milj dolgi 
manilski zaliv, se nismo mogli z užitkom predati pogledu 
na razprostranjeno mesto, ker so nas vlekli skozi prista-
jalne muke. Zdravnik mi je krepko privzdignil veko, da bi 
pogledal, če nimam egiptovske bolezni, morala sem mu 
pokazati jezik in krožiti z rokami, potem pa me je prepustil 
policijskemu inšpektorju, ki je vprašal po dekliškem 
imenu moje četrte prababice, in ko si že mislil, da si prost, 
je prišel carinik in zahteval denar. Na carini sem pustila 
ginseng, ker je carina nanj zelo visoka, in nekaj svile - pri 
odhodu sem samo za uskladiščenje teh stvari plačala dolar. 
Potem so se spet začele težave z iskanjem sobe. Z enim od 
morskih roparjev sem se peljala v mesto in tam izvedela, da 
bi baje lahko dobila sobo pri Rdečem križu. Po dolgem 
moledovanju so mi dodelili posteljo v prostoru, kjer so bile 
že štiri domačinke. Vsa obupana sem pustila prtljago pri 
Rdečem križu in se znova podala iskat sobo. Za tistega, ki 
se lahko, ne da bi količkanj okleval, poda v prvorazredni 
hotel, je zadeva razmeroma lahka, kajti tako si prihrani vsaj 
jezo... Zdaj pa sem se vrhu vsega še slabo počutila. Iz 
hladnega zimskega kitajskega juga sem nenadoma prišla v 
vročino, ki me je trpinčila. S strahom sem opazila, da se 
bliža tropska noč. Tu niso imeli nobene sobe, tam se mi je 

zdel vhod v hišo preveč razbojniški. Nazadnje pa sem le 
našla na aveniji prav čedno kitajsko zavetišče in si v njem, 
ker nisem imela druge izbire, najela sobo. Dali so mi zadnjo 
izmed sob z lepim razgledom na ulico, in vselila sem se 
vanjo. 

MOŽAKAR Z RAZGLEDNICAMI 
Kakor vedno sem se že prvi dan podala na dolg odkriva-

teljski pohod. Ulice v Manili spominjajo na južnoameriške 
ulice, podobnost še povečujejo spanski napisi, španska 
govorica - zlasti v ubožnejših četrtih - po špansko zibajoča 
se hoja žensk in žareči pogledi moških. Filipinci so majhni, 
nežno grajeni, svetlo rjave polti in imajo velike, bleščeče 
oči. Ženske imajo drobne gležnje, na golih nogah pa samo 
chinele. To so leseni čevlji s peto, ki imajo obliko copat, so 
torej spredaj zaprti, zadaj pa odprti. Pete ob vsakem ko-
raku udarjajo trdo ob tlak in zato pri hoji glasno klopotajo. 
Cez lepo izvezen životec in prav tako lepo poškrobljeno 
belo spodnje krilo nosijo Manilčanke čisto prozorno tka-
nino, ki na ramenih in prsih močno štrli stran, se pa navz-
dol proti členkom, padajoč v gostih gubah, bolj oprime 
telesa in dela neke vrste krilo, kije fantastično spodrecano. 
Moški nosijo p i n e (ananasova vlakna) ali jusa (manilska 
konoplja, pomešana z ananasovimi vlakni), ki so pogosto 
zelo lepo izvezeni. Klobukov sploh ne nosijo, če pa jih, so 
ogromni kot kolesa. Spleteni so iz bambusa ali slame nip-
ske palme. Za tujke izdelujejo dvobarvne klobuke iz manil-
ske konoplje, ki so zelo čedni in zelo prijetni. Zelo cenijo 
nakit, ki je vselej iz težkega zlata. 

Zgornji del večine hiš moli, kot sploh v tropskih krajih, 
nekoliko ven in ti pomoli pešca vsaj malo zavarujejo pred 
soncem in dežjem. Skoljčnata okna delajo vtis umazanosti, 
tako kot mnoga stara lepotna okna, vrata so široko in lepo 
rezljana, trgovine so vse na široko odprte. Kdor bi se rad 
peljal, si najame voz na dveh kolesih z belim ponijem pred 
njim. Preden stopiš vanj, položi voznik na kolo slamnato 
preprogo, splezati na visoko vozilo namreč ni prav lahko. 
Skozi mesto se kotalijo tudi neokretni leseni vozovi, ki se 
niti malo ne zmenijo za drveče avtomobile Američanov, a 
tudi ne za številne kolesarje in celo za tramvaje ne. 

Moderni del mesta se razprostira od postaje pa tja do 
muzeja in še mimo njega. V njem so najpomembnejše 
trgovine in tujska četrt. So pa še drugi deli mesta, ki jih 
bom pozneje opisala. 

V tem delu mesta sem kupila za opremo svojih člankov 
in za svojo zbirko veliko razglednic. Prodal mi jih je čokat 
Evropejec. 



Nastop Jake Šraufcigra 

EN VEČER 
- 30.000DIN 

Kdo ne pozna slavnega humorista Jaka Šraufci-
gra!? Smejemo se mu, ploskamo posrečenim in manj 
posrečenim šalam in na sploh smo srečni, ko ga vi-
dimo na televiziji. Saj veste, kako človeku odleže, ko 
nekdo okara to ali ono napako. Šraufciger ima se-
veda še bolj rad šale na račun svoje tašče (to je pač 
manj »nevarno«), je pa tudi nakaj takih, ki trdijo, da 
je njegov humor zelo primitiven. Okusi so pač ra-
zlični, toda če človeku uspe priti na televizijo, potem 
je že to nekaj. Potem se cena dviguje. In cena slav-
nemu Vinku Šimeku se je cena dvignila v takšne 
astronomske višine, da se človek dandanes sploh še 
sprašuje, kaj je pošteno delo, kje so meje vsega in če 
nazadnje živimo v družbi, ki bi res naj bila kolikor se 
da za vse enaka. 

Pred dnevi je Vinko Šimek skušal spraviti v smeh 
ljudi ob celjskem bazenu. Resnici na ljubo je treba 
zapisati, da je bilo kar precej takšnih, ki so se mu 
smejali. Smejali so se mu tudi uro kasneje v hotelu v 
Preboldu. Smejal se mu bo slovenski narod še naprej, 
še bolj pa na tiho seveda, slovenskemu narodu slavni 
Vinko Simek. Za nastop v Celju je namreč dobil v 
Celju star milijon in pol dinarjev, za nastop v Pre-
boldu pa ravno toliko. Ali drugače povedano - v 
štirih urah je zaslužil tri stare milijone. Vsakemu 
poštenemu delavcu lahko to zapre sapo! Primerjave 
o pomembnosti Šimkovih »štosov« in stabilizacij-
skimi prizadevanji naše družbe so odveč. Toda ne gre 
kriviti le tega humorista. Dokler mu bodo ljudje 
pripravljeni plačevati takšne vsote za nastop, jih bo 
seveda sprejemal. Toda, če bi tudi tu našli poštene 
meje, bi Simek prav gotovo bil prisiljen nastopati za 
manjši denar. 

Pa ne, da bi kdo mislil, da iz nas gori nevoščljivost! 
Gre le za kratko razmišljanje o tem, če bi se ljudje 
Šraufcigru sploh še tako smejali, če bi vedeli, kako je 
takšen smeh drag. Res je tudi, da Šraufciger s svo-
jimi nastopi privabi precej ljudi. Tega ne gre zani-
kati. Kot seveda tudi ne gre zanikati, da so takšni 
astronomski honorarji v bistvu norčevanje iz vsega 
delavskega razreda. Pamet v roke, organizatorji za-
bavnih prireditev! 

JANEZ VEDENIK 

PREHITRO SKOZI 
NASEUE 

Z neregistriranim motor-
jem se je peljal skozi Grobel-
no DRAGO GROS, 20, iz 
Završ. Ko je pripeljal v desni 
ostri ovinek, je zaradi prehi-
tre vožnje zap>eljal v levo in 
trčil v osebni avtomobil, s 
katerim je nasproti pripeljal 
SLAVKO LONČAR. Moto-
rist je padel in se težje po-
škodoval. 

NEPREVIDNO ČEZ 
CESTO 

Mimo ustavljenega lokal-
nega avtobusa v Družmirju 
je vozil z osebnim avtomobi-
lom STANISLAV REZAR, 
26, iz Velenja. Nenadoma pa 
je predeni pritekel pešec 
MEHMEDALIJA KURTO-
VlC, 25, iz Družmirja, ki je 
imel v rokah dveletnega 
otroka, da bi vstopil v avto-
bus. Voznik Rezar je Kurto-
viča zbil po cestišču, pri če-
mer sta se on in otrok težje 
poškodovala. 

MRTEV OTROK NA 
PREHODU 

Do križišča na Trgu 2. juli-
ja v Laškem je pripeljal avto-

VIZ SLOVENSKE 
KONJICE TOZD 
OSNOVNA ŠOLA 
VITANJE 
razpisuje 
prosta dela in naloge 
učitelja v oddelku 
podaljšanega 
bivanja 
za določen čas, nadome-
ščanje med porodniškim 
dopustom - od 1.9. 1981 
do 31. 12. 1981. 
Pogoji: učitelj razrednega 

bus in pred prehodom usta-
vil, ker je prečkala cestišče 
ženska z otroškim vozičkom. 
Tik pred prehodom pa je av-
tobus prehiteval ŽARKO 
BOŠKOVIC, 22, iz Velenja, 
ki je zadel v voziček, v kate-
rem je bil 5-mesečni deček. 
Košarico z otrokom je vrglo 
v vetrobransko steklo, nato 
pa na cestišče. 5-mesečni Lu-
ka Jurkošek iz Laškega je bil 
takoj mrtev, njegova mati pa 
je lažje ranjena. 

IZVEN PREHODA ZA 
PEŠCE 

V Šempeter je pripeljal iz 
smeri Vranskega voznik 
osebnega avtomobila JA-
NEZ RIHTERSiC, 53, iz Ce-
lja, ko je nenadoma izven 
prehoda za pešce, z njegove 
leve strani prečkal cestišče 
J O Ž E F MATJAŽ, 87, iz VeU-
ke Pirešice. Kljub temu, da 
je voznik Rihteršič zaviral, je 
pešca zadel in zbil po vozi-
šču. 

NEPRAVILNO 
ZAVIJANJE V LEVO 

Do obrata Cinkarne v Lju-
biji se je pripeljala kolesarka 
MARIJA KOKALJ, 60, iz 
Mozirja in zavijala v levo, ne 

da bi nakazala spremembo 
smeri vožnje. Za njo je vozil 
z osebnim avtomobilom MI-
RAN PUCNIK, 28, iz Polze-
le, ki je trčil v kolo in kole-
sarko zbil. 

PREVOZIL STOP ZNAK 
Skozi Šentjur je vozil avto-

bus Josip Dimiter, 35, iz 
Klanjca, in sicer po sredini 
cestišča po rahlem klancu 
navzdol ter zato tudi nekoli-
ko prehitro. Z njegove leve 
strani, iz smeri Kozjega pa je 
pripeljal z motorjem ZVON-
KO GRADIC, 24, iz Rakitov-
ca, ki je prevozil STOP znak 
in se bočno zaletel v avtobus. 
Gradič in njegov sopotnik 
sta padla in se oba težje po-
škodovala. Pri nesreči je 
škode za 50.000 dinarjev. 

IZSlUEVANJE V 
KRIŽIŠČU 

Na žalsko obvoznico se je 
vključeval voznik osebnega 
avtomobila ANDREJ JE-
RAM, 71, iz Stor in med zavi-
janjem v levo proti Žalcu iz-
siljeval prednost, ki ga je vo-
zil JANEZ KERZNAR, 34, iz 
Kamnika. Pri trčenju se je 
voznik Jeram težje poškodo-
val, na vozilih pa je škode za 
140.000 dinarjev. 

Lesnina Ljubljana 
TOZD Lesna industrija »BOR« Laško 

razpisuje za leto 1981/1982 

Štipendijo za šolanje na strojno tehniški 
šoli 

Prijavo za štipendiranje lahko da vsak kandidat, ki 
uspešno končuje 8. razredov osnovne šole in ki ima 
veselje do tega poklica. 

Prijave pošljite komisiji za delovna razmerja TOZD 
Bor Laško najkasneje v 15 dneh od dneva razpisa 

O rezultatih razpisa bodo kandidati obveščeni v 10 
dneh po poteku razpisa. 



MKOMETNE KVALIFIKACIJE 

L o v ZA PETIMI ZADETKI 
^štani drugi, Minerva četrta v SR Sloveniji 

gokometaSi Aera niso 
v Zrenjaninu! V prvi 

^ i f i k a c i j s k i tekmi so iz-
tnbiH proti Proleterju x re-
LlUtom 21:25 (12:13). BiU 
L to tekma, v kateri so Ce-

v prvem delu ifrmli le-
K^obro Tse do resultata 

sa domačine. Tu pa so 
Lopostili v koncentraciji in 
l ^ a č i n i so doscf li ob kon-
^ ie dva sadetka in tisto 
Lfednost, ki ne daje iiot>eni 
^ipi »prednosti« pred po-
tratnim srečanjem, ki bo v 
Mboto Celju ob 19. uri 
Wrtni dvorani Golovec. 

Sodnikoma Petroviču in 
pvetičaninu iz Beograda sta 
(C pred polno športno dvora-
no (4000) v Zrenjaninu pred-
i ta^i moštvi v naslednjih 
postavah: 

i Proleter - Djordjevič, 
ptankovič, Maleševič, Fodar 
R, Eremič 7, Delič 1, Dražič 3, 
fc-konja, Malkovič 1, Curgus 

Vučkovič 2, Lubirič. 

Aero Celje - Tomič, Ram-
fak, Kavčič, Kleč 1, Božič 2, 
(tonček. Kalin 2, Ščurek, 
Belčan 2, Anderluh 13, Raz-
gor 1, Pušnik. 

»Prvi polčas« so dobili 

gostje iz Zrenjanina, ki pri-
dejo v soboto v Celje s sto 
svojimi navijači in kateri pri-
čakujejo, da bodo lahko ob-
držali prednost! Ce ne druge-
ga, želijo izsiliti vsaj tretjo 
tekmo v Doboju, če bi Celja-
ni zmagali v Celju prav tako 
s štirimi zadetki razlike kot 
je to bilo v Zrenjaninu. 

Prvi vtisi, katere so nam 
po povratku v Celje posredo-
vali Vlado PrivSek, Slobo-
dan Miškovič in Pavle Buko-
vac, ki je bil delegat tekme, 
so naslednji: 

- Celjani bi lahko dosegli 
boljši rezultat, toda ob kon-
cu so popustili, enako kot 
pred letom dni v Doboju; 

- ekipa Proleterja iz Zre-
njanina je prikazala v sreča-
nju proti Aeru Celje svojo 
najboljšo igro v zadnjih dveh 
letih. Torej ne morejo v so-
boto ponoviti tako igro in to 
gre v dobro Celjanom; 

- Celjski rokometaši so v 
tehničnem pogledu boljši od 
Proleterja, toda vprašanje je, 
če bodo psihično vzdržali 
pritisk, ki bo ležal na njiho-
vih ramenih pred drugim 
srečanjem, katerega bosta 

vodila Vuksanovič iz Zemu-
na in Krlstič iz Valjeva; 

- torej v soboto bo potreb-
no ob podpori številnih gle-
dalcev pričeti odlično v 
obrambi, preprečiti igro go-
stov čez sredino in iz minute 
v minuto zmanjSevati vod-
stvo gostov. Tik pred kon-
cem pa povesti za pet do Sest 
zade^ov. Pri tem pa bodo 
morali svoj dele2, dodati k 
odlični obrambi l e š n i k a in 
igri Anderluha še ostali. 

USPEH PIONIRJEV 
ŠOŠTANJA 

Sporedno z zadnjimi tek-
mami v republiški ligi in 
kvalifikacijami je bilo v Šo-
štanju pionirsko republiško 
prvenstvo, v Ajdovščini pa 
mladinsko repubhško pr-
venstvo. V Šoštanju so pio-
nirski naslov osvojili Šo-
štanjčani, medtem ko so bili 
Celjani drugi. V Ajdovščini 
pa je mladinski prvak posta-
la Lipa, Celjani so drugi in 
Šoštanj četrti. Celjani so 
igrali 12:12 proti Lipi, pre-
magali Šoštanj 17:15 ter 
neodločeno 15:15 proti Fuži-
narju z Raven. 

J. KUZMA 

III. IGRE 
SPRETNOSTI V 
CELJU 

Partizan Gaberje bo v 
soboto, 20. junija ob 17. 
uri organiziral na svojem 
letnem telovadišču ob 
Mariborski cesti III. 
IGRE SPRETNOSTI. To-
krat bo nastopilo sedem 
ekip: Partizan Štore, Že-
lezarna Štore, Cinkimia, 
Kovinotehna, Mene, LIK 
Savinja in Partizan Ga-
berje. 

Vsaka ekipa bo sestav-
ljena iz šestih članov (Štir-
je M in dve 2). Možni sta 
tudi dve rezervi (1 M in 1 
2), ki pa bosta vstopili v 
ekipo samo takrat, če bo 
kdo telesno poškodovan. 

Letošnje igre spretnosti 
bodo imele sedem iger in 
»medigro« na poligonu. 
Igre pa so: spretnost z žo-
go, prenašanje sadežev, 
natakar na kotalkah, pre-
našanje bremen, košarka 
s kolesom, frača in reše-
vanje pred poplavo. Ta-
krat, ko bo v vsaki igri 
ena ekipa prosta, bo na-
stopala v medigri - spret-
nostih na poligonu. Kot 
zanimivost naj omenimo, 
da bodo III. igre spretno-
sti v vsakem vremenu. 

T. VRABL 

NA RINKI NAD GOTOVLJAMI NA 
GLINASTE GOLOBE 

Lovska družina Žalec bo v nedeljo pripravila tradicio-
nalno tekmovanje v streljanju na glinaste golobe, kjer priča-
kujejo blizu 20 tričlanskih ekip s širšega celjskega področja. 
Tekmovanje se bo začelo ob 8. uri zjutraj na strelišču, ki je v 
neposredni bližini lovske koče Rinka nad Gotovljami v 
žalski občini. 

Po proglasitvi rezultatov bo v popoldanskem času dru-
žabno srečanje, kjer bo za veselo razpoloženje igral ansam-
bel Savinjski instrumentalni kvintet iz Galicije. Pripravljajo 
tudi srečolov, kjer so med nagradami: dve nagradi za dve 
osebi dvodnevni penzion na Bledu in v Opatiji pa kolo, 
premog in ostalo. Za boljše počutje se bo možno okrepčati z 
odličnim mesom srne v omaki. 

Tereni okoli Rinke so primerni tudi za razne trimske 
akcije ter vse skupaj priporočamo za prijeten nedeljski izlet. 

TV 
KOŠARKARSKE NOVICE 

Članska ekipa KK Libela je v pomlajeni postavi v 2. kolu 
pokalnega tekmovanja gostovala v Šentjurju in premagala 
domačine 89:79. Ob preciznem Hauptmanu, ki je dosegel 
kar 41 košev, so bili uspešni še mladinci: Turnšek 20, Turk 
17, Cencelj 14, Martič 4 in Durkovič 2. Za Šentjur pa Prezelj 
27 in Zalokar 20. 

5. kolo mladinske SKL: Libela je na domačem terenu z 
lahkoto odpravila mariborski Branik 80:62. Odlično je zai-
gral mladi Aleksander Turk, sicer proglašen letos za najbolj-
šega kadeta v SR Sloveniji, dosegel je kar 41 košev. Ob njem 
so bili še uspešni: Turnšek in Cencelj po 14, Grobelnik in 
Martič po 4 in Cizej 3. Po končanem prvem delu mladinske 
SKL sta na vrhu lestvice Libela in Tima s po 8. točkami. 

4. kolo kadetske lige MKZ Celje: kadeti Libele so v 
Laškem brez težav odpravili domači Zlatorog 83:56. Za Li-
belo so bili uspešni: Benčina 24, Šuster 14, Polutnik 11, 
Ulaga in Govc po 10, Martič 6, Šalamon 4, Bombač in A. 
Radoševič po 2 koša. Pri Laščanih so bili najuspešnejši: 
Kotar 22 ter Ramšak in Ožek po 10 košev. Kadeti Libele so 
na vrhu lestvice in to brez poraza. ^ 

5. kolo SKL mladinke: igralke Libele so doma klonile 
proti vodilni ekipi Pomurja iz Murske Sobote 49:59. Rezul-
tat kaže na vse premajhno učinkovitost domačink. Strelke: 
Cencelj 16, Božič 10, Cerjak 11, Koželj 6 ter Benkovič, Alek-
sič in Knez po 2 koša. 

ZMAGO SAGADIN 

ŠOŠTANJ JE USPEL 
I V republiški moški ligi so 
bravtako zaključili prven-
^ o . V zadnjem kolu je bilo 
precej razbiiljivega rokome-
p. Najbolj v Grižah, kjer je 
mnerva po odlični igri vra-
larja Zupanca in Voglarja 
)remagala Jelovico 21:20, 
car je bilo dovolj, da je Šo-
štanj ob koncu drugi. Šo-
štanj čani so v zadnjem kolu 
grali v Veliki Nedelji in 
imagali 26:23. Mladi igralci 
Aera Celje pa so igrali proti 
močno pomlajeni ekipi Slo-
venj gradca in tudi zmagali 
10:33. 

Tako je tablica republiške 
lige naslednja: 2. Šoštanj 29 
točk, 4. Minerva 27, 10. Aero 
Celje 14. točk. Šoštanjčani 
bodo v prihodnji sezoni igra-
li v medrepubliški II. ligi. 

V ženskem prvenstvu je 
ekipa Šmartnega kljub pora-
tu proti Mlinotestu 18:22 
osvojila zelo dobro peto me-
sto. 

ROKOMETAŠICE 
ANDRAŽA DRUGE 

čeprav so bile jesenske 
prvakinje so ob koncu pr-
venstva v vzhodni rokomet-

ni ligi Slovenije igralke AN-
DRAŽA nad Polzelo osvoji-
le odlično drugo mesto za 
Fužinarjem z Raven na Ko-
roškem in pred Veliko Ne-
deljo. Ker so bile lani v isti 
ligi druge, je letošnja uvr-
stitev vsekakor boljša! 

Ekipo sta vodila trenerja 
Franc Drobež in Jože Krk, 
drugo mesto pa so osvojile 
naslednje igralke: Darja 
Pirtovšek, Stanka Zabu-
kovnik, Martina Plaškan, 
Lotti Blatnik, Adica Jelen, 
Zofka Blagotinšek (ta tudi 
skrbi za informiranje, kaj in 
kako delajo mlade igralke 
Andraža! Za to smo ji hva-
ležni - op. p.!), Marjana 
Bršek, Zofka Ježovnik, Dar-
ja Ažnik, Rozi Bršek, Ljubi-
ca Zabukovnik in Nani Re-
bemik. 

NOGOMETNI TURNIR 
V RIMSKIH TOPLICAH 

Na IV. tradicionalnem tur-
nirju v nogometu MLA-
DOST 81 v Rimskih Topli-
cah je nastopilo dvanajst 
ekip. Zmagala je ekipa JLA 
iz Rimskih Toplic pred Izlet-
nikom Celje in Lopato Celje. 
Najboljši strelec je bil član 
zmagovalne ekipe JLA Bo-
ško Randželovič, ki je dal 8 
golov. 

KEGLJAVKE CELJA ZA 
REKO 

V Ljubljani je nastopilo 
15 najboljših jugoslovan-
skih ekip (razen iz Makedo-
nije) na državnem prven-
stvu v kegljanju za ženske. 

Premočno je zmagala ekipa 
Reke, ki je za kar 120 keg-
ljev prehitela republiškega 
prvaka Slovenije Celje. Po-
leg teh dveh ekip sta se v 
finale štirih najboljših še 
uvrstili ekipi mariborskega 
Konstruktorja in Podravka 
iz Koprivnice. Med posa-
meznicami je bila najboljša 
Celjanka Lesjakova na četr-
tem mestu, podrla pa je 848 
kegljev. 

TV 

STRELCI V LJUBLJANI 
Republiško prvenstvo v 

streljanju s pištolami je bilo 
v Ljubljani, nastopilo pa je 
107 strelcev iz domala vse 
Slovenije. Rezultati: v MK 
pištoli proste izbire je bila 
med člani ekipa SD Mrož iz 
Velenja druga, mladinec 
istega kluba Šentjurc pa v 
svoji kategoriji prvi. V serij-
ski MK pištoli drulov je bil 
med posamezniki Celjan Do-
bovičnik tretji, ekipa Celja 
pa druga, med mladinci je v 
tej kategoriji zmagal Juric iz 
Velenja. 

TV 

ATLETI DRUGI IN 
TRETJI 

V Ljubljani je bilo repu-
bliško prvenstvo v atletiki 
za mlajše mladinke in mla-
dince. Mladinci so za ljub-
ljansko Olimpi jo in Maribo-
rom osvojili tretje mesto, 
Velenjčani so bili peti, med-
tem ko so mladinke Kladi-
varja osvojile drugo mesto, 
Velenjčanke pa so bile četr-
te. Med posamezniki gre po-
sebej pohvaliti člana AD 
Kladivar mlajšega mladin-
ca Kača, ki je preskočil 200 
cm in zmagal. 

USPEH PLAVALCEV 
NEPTUNA 

Plavalci Neptuna so letos 
že organizirali prvo tekmo-
vanje v svojem plavališču. V 
goste so povabili pionirje iz 
Krškega, Raven in Velenja. 

Najboljši rezultat je vseka-
kor dosegla Tanja Fermen-
tin, ki je na 50 metrov prsno 
med pionirkami v kategoriji 
C dosegla nov državni re-
kord 45 sekund in 27 stotink. 
Med ostalimi celjskimi pla-
valci so zmagali: 

Primož Škerl v plavanju 
na 100 m kravi in 100 m 
prsno, Aleš Jašarevič na 
100 m delfin ter Dejan Tešo-
vič na 100 m prsno in 100 m 
kravi v skupini pionirjev B. 
Mladi Aleš Zupane je bil naj-
boljši pri najmlajših pionir-
jih C v plavanju na 50 m 
prsno in 50 m kravi. Svoj 
uspeh je dosegla še Mojca 
Anderle z zmagami na 50 m 
hrbtno in 50 m kravi. 

ZMAGA ŠTUCLA 
V zadnjem prijateljskem 

dvoboju med celjskimi mla-
dinci in velemojstrom Albi-
nom Planincem, pred repu-
bliškem mladinskem prven-
stvu, ki bo konca meseca v 
Celju, je izmed celjskih mla-
dincev uspel premagati vele-
mojstra edinole Božo Štucl. 

ŠMARTNO PRVAK, 
USODA KLADIVARJA 
NEZNANA 

Republiško nogometno 
prvenstvo Slovenije je kon-
čano. V zadnjem kolu je eki-
pa Šmartnega igrala 0:0 proti 
Vozilom, Kladivar pa 0:0 
proti Triglavu iz Kranja. 

Igralci Šmartnega so dose-
gli svoj cilj. Osvojili so na-
slov republiškega prvaka. 
Kladivar pa je ostal na pred-
zadnjem mestu in njegova 
usoda bo rešena šele te dni v 
Ljubljani. Ker iz druge zvez-
ne Uge ne izpade niti ena slo-
venska ekipa, bo vei^etno 
lahko ostal v republiški ligi. 

Zadnja predstava na Glazi-
ji pa je potrdila, da potrebuje 
celjski nogomet krepko 
»transfuzijo« tako v tehnič-
nem pogledu, kakor tudi 
igralskem pogledu. Neučin-
kovitost, neborbenost in sla-
ba pripravljenost je vzrok, 
da gledamo na Glaziji bolj 
mučenje žoge, kakor pravi 
nogomet. 

J. KUZMA 

KADETI KLADIVARJA 
TRETJI 

Mladi nogometaši Kladi-
varja so v soboto sodelovali 
na hnalnem turnirju v Ljub-
ljani za naslov republiškega 
prvaka. Osvojili so tretje me-
sto. Prvo tekmo so izgubili s 

Svobodo 0:3, uspeli pa v bor-
bi za tretje mesto in ugnali 
kranjsko Savo 3:1. 

Izredno mlada in perspek-
tivna ekipa Kladivarja je že s 
samo uvrstitvijo na turnir 
dosegla, kar je lahko. Cez le-
to ali dve naj bi prav Celjani 
pokazali ob solidnem stro-
kovnem delu in igralcev sa-
mih, da so v tej ekipi tudi 
skriti talenti. S svojo igro sta 
selektorja Kapidžiča in tre-
nerja Orla posebej zadovolji-
la Celjana Rudi Škedelj in 
Renato Ograjenšek, ki sta si 
vpoklicala v reprezentanco 
za zvezni turnir od 20. do 24. 
juniju v Veliki Polani v SR 
Srbiji. 

LETNA ŠOLA 
NOGOMETA 

Strokovna komisija ŠTS v 
SRS je v letno šolo nogome-
ta od 17. do 23. julija v Mari-
boru povabila kar štiri Kladi-
varjeve nogometaše: Uroša 
Ribiča in Igorja Kukoviča 
(oba letnik 1966), Renata 
Ograjenška in Rudija Šked-
Ija (oba 1965). 

POLETNA ZIMA V BRASLOVČAH 
Na s plastiko prevlečni skakalnici so v Braslovčah 

preteklo soboto pripravili smučarske skoke pod re-
flektorji. Tekmovanja se je udeležilo 60 skakalcev iz 8 
slovenskih klubov in iz Predmeje na Koroškem, ogle-
dalo pa si ga je več sto krajanov. 

Zmagovalci: pri ml. cicibanih Cepelnik (Velenje) 130 
točk (12 in 11 m), pri st. cicibanih Knafelj (Jesenice) 
174 (16,5 in 16), ml. pionirji Marjahovič (Jesenice) 99 
201,5 (19,0 in 19), st. pionirji Jager (Braslovče) 202 (19 in 
19), mlajši mladinci Blaško (Predmeja) 210,5 (19 in 
19,5), Starejši mladinci Kralj (Braslovče) 215 (19 in 20) 
člani: Navršnik (Mislinje) 207 (19,5,19). Ekipno so zma-
gale Jesenice z 809 točkami, druge so bile Braslovče z 
734 in tretje Ljubno s 689 točkami. 

T. TAVCAR 

SVEČANOST 
TALSKEGA 
PARTIZANA 
^V soboto zvečer je bila v 
-alcu prisrčna slovesnost, 
^ kateri so najbolj zasluž-
'iin.za razvoj športa v Žalcu 
Ipdelili srebrne značke TVD 
artizan Žalec. Srečanja so 
udeležili nekdanji športni 

'elavci, sedanji člani Parti-
^na in predstavniki družbe-
nopolitičnih organizacij, 
"branim je najprej sprego-

predsednik TVD Parti-
^^ Žalec Jože Cerovček, ki 
^ je vsem zahvalil za sodelo-
®nje pri uspeli akademiji v 
'očastitev Dneva mladosti, 
^spela prireditev je bila v 
®lskem športnem centru, 
/•edsednik skupščine TKS 
•^ec Mišo Bobovnik pa je 
oboril o pomenu telesne 
yiture ter športnega centra, 
' '̂ i namenjen le Zalčanom, 

pa vsem ljudem v občini 
ki se ukvarjajo s špor-

^^ in rekreacijo. 

CELJE, ZAGREB, CELJE 
To so kraji, kamor potujejo nagrade iz šahovske igre 

številka 17, za katero smo dobili v naše uredništvo več 
kot 120 kuponov. Kljub poletnemu času je iz tega 
razvidno, da zanimanje za našo šahovsko igro ne 
upada in da tudi vprašanja niso pretežka, saj je med 
prispelimi odgovori zelo malo nepravilnih. Verjetno pa 
svoje dodajajo tudi nagrade, ki so privlačne, prispe-
vajo pa jih različne delovne organizacije s širšega celj-
skega območja. 

Kdo so nagrajenci v igri številka 17? 
1. nagrada: SILVA TRUPKOVIC, Vojkova 4, Celje 
2. nagrada: IDA VALENTINC, Ilica 71, Zagreb in 
3. nagrada: JOZE ŠNAJDER, Malgajeva 12, Celje. 
Posebno nagrado dobi tudi ŠTEFI FAJS iz Uniš 11, 

pošta Ponikva. 
Nagrade je možno dvigniti v našem uredništvu 

vsako dopodlne. TV 



IMV NA ŠTAJERSKEM 

»KATRCA, KATRCA...« 
.. MOJA BOD' MOJA...» 

SOZD Slovenija avto, 
OZD Avtomerkur, TOZD 
Cimos in kmetijska me-
hanizacija je sklenil z 
novomeško tovarno IMV 
sporazum o prodaji ce-
lotnega proizvodnega 
programa te tovarne. Ta-
ko t>odo razen osebnih 
vozil Renault 4 in 18 pro-
dajali tndi specialne 
izvedbe teh avtomobilov 
ter počitniške prikolice 
ADRIA. 

Območje, ki ga bo po-
krival Avtomerkur Celje 
je izredno veliko, saj so 
vanj vključeni naslednji 
kraji: Trojane, Zagorje, 
Trbovlje, Hrastnik, Rade-
če, Sevnica, Krško, La-
ško, Šentjur, Šmarje, 
Ptuj, Slovenske Konjice, 
2alec, Šempeter, Mozirje, 
Velenje, Slovenj Gradec 
in kot center tudi Celje. 

Avtomerkur Celje je po 
dogovoru z IMV Novo 
mesto posvetil posebno 
pozornost tudi preskrbi z 
rezervnimi deli. Tako bo-
do v njihovih prodajnih 
centrih v Šempetru, Mo-
zirji^ Rogaški Slatini, 
Ptuju in Celju dobro zalo-
ženi 2 vsemi rezervnimi 
deli za vse proizvode no-
vomeške tovarne. Tudi 
prodajalci v teh poslovni-
cah bodo posebej uspo-

sobljeni za prodajanje in 
tudi svetovanje kupcem, 
saj bodo prej obiskovali 
poseben seminar, ki ga 
bo vodil strokovnjak iz 
IMV Novo mesto. 

A\'tomerkur Celje bo v 
bližini Celja pričel graditi 
tudi sodoben servis za 
omenjena vozila v kate-
rem bo skladišče ter tudi 
salon avtomobilov. 

Pri Avtomerkurju se 
dobro zavedajo, da je 
kupna moč pri nas moč-
no padla in da nakup av-
tomobila zahteva veliko 
sredstev. Ravno zato so 
posvetili posebno pozor-
nost tudi nekaterih meto-
dam, ki jih do nedavnega 
pri nas nismo poznali. Ta-
ko bodo pripravili v vseh 
njihovih prodajnih cen-
trih demonstracijske vož-
nje z avtomobili EMV No-
vo mesto. Poseliej pa je 
treba opozoriti tudi na ta-
ko imenovani nakup »sta-
ro za novo«. Pri Avtomer-
kurju bodo tudi v bodoče 
vzeli v račun rabljene av-
tomobile vseh znamk in 
tako olajšali kupcem pro-
dajo starih in nakup no-
vih avtomobilov, seveda 
IMV osebnih vozil. 

V vseh prodajalnah Av-
tomerkurja v Celju, Šem-
petru, Mozirju, Rogaški 

Slatini in Ptuju bodo 
kupcem na voljo osebna 
vozila RENAULT 4 TL 
Special, RENAULT 4 
GTL (to so popularne 
»KATRCE«) ter RE-
NAULT 18 TL. Na voljo 
bodo tudi specialne 
izvedbe vozil Renault 4, 
to so ambulantna in servi-
sna ter dostavna vozila. 
Kupci bodo lahko izbirali 
med standardnimi in me-
talnimi barvami, če pa 
bodo želeli jim bodo pri 
Avtomerkurju osebna vo-
zila še dodatno opremili 
in zaščitili. 

Na našem območju je 
tudi izredno veliko pov-
praševanje za prikolice 
ADRIA, ki so jih morali 
sedaj kupci iskati dmgje. 
V bodoče jih bodo lahko 
kupili tudi v vseh proda-
j a l i ^ Avtomerkurja Ce-
lja. 

To je torej precejšen 
korak, ki ga je IMV Novo 
mesto in še poset}ej Slo-
venija avto, OZD Avto-
merkur, TOZD Cimos in 
kmetijska mehanizacija 
Celje napravil, da bi ugo-
dU željam in potrebam 
kupcev osebni avtomobi-
lov. Verjetno bodo ti znali 
ceniti napore proizvajalca 
in prodajalca, ki želita, da 
bi jim l £ ^ o kar najbolje 
u s ^ g l a . 



Zbranim je govoril direktor tozd Moške nogavice Jože Turnšek 

TOVARNA NOGAVIC POLZELA 

Nagrada prvemu kupcu - To je bila Jožefa Kranjc iz Višnje vasi 

NOVA PRODAJALNA V CEUU VARI 
Obljubljajo, da bodo dobro založeni. Prvi kupci zadovoljni! 

Ko so v sredo dopoldne 
v Celju, bUzu prodajalne 
TRIM, oziroma blizu Bra-
nibora odpirali novo pro-
dajalno polzelske tovarne 
nogavic, je zbranim spre-
govoril tudi direktor 
TOZD Moške nogavice 
Jože Turnšek in med dru-
gim dejal: »V imenu de-
lovnega kolektiva tovar-
ne nogavic Polzela, naj-
večjega proizvajalca žen-
skih hlačnih nogavic v 
Jugoslaviji, vas lepo poz-
dravljam. Nova speciali-
zirana prodajalna nogavic 
meri petinsedemdeset 
kvadratnih metrov, v njej 
pa bo zaposleno pet ljudi. 
Prodajalna nudi boljše 
delovne pogoje prodajal-
cem, vam pa več možno-
sti za dober izbor. To je 
doslej naša sedma proda-
jalna v Jugoslaviji. Pred 
tem smo jih odprli že v 
Nišu, Skopju, na Polzeli, 
Zagrebu, Kopru in v Ce-
lju. To je torej druga pro-
dajalna polzelskih no-
gavc v Celju.« 

Že pred otvoritvijo se je 
pred prodajalno zbralo 
kar precej ljudi, kar je do-
kaz več, da l judje polzel-
ske izdelke radi nosijo. 
Priložnost smo izkoristili 
za nekaj kratkihh klepe-
tov s kupci. Preberimo si, 
kaj so nam povedali. 

IVANKA CMONA, Ce-
lje: »Da bo danes otvori-
tev prodajalne polzelskih , 
nogavic, sem izvedela po 
Radiu Celje. Polzelske iz-
delke zelo rada nosim in 
reči moram, da je bila po-
nudba z njimi doslej v Ce-
lju vedno dobra. Včasih 
je sicer zmanjkalo kakš-
nega izdelka, vendar se je 
to redkokdaj zgodilo. 
Prejšnja prodajalna je bi-
la bolj majhna, sedaj ko 
pa sta v Celju kar dve, bo 
seveda mnogo bolje.« 

JOŽE ŽERJAV, Dobro-
va: »Prodajalna mi je 
izredno všeč. Ne le, da je 
čudovito in sistemsko 
opremljena, tudi izbor je 
izredno pester. Upam, da 
bo tudi v bodoče tako. Si-
cer pa kupu jem moške 
nogavice. Najraje nosim 
polzelske bombažne mo-
ške nogavice. Že prej sem 
jih kupoval v stari trgovi-
ni, sedaj pa, če bo treba, 
bom zavil v obe. V eni 
izmed njih bo že kaj, kar 
potrebujem.« 

Prvi kupec v novi trgo-
vini je bila Jožefa 
KRAJNC iz Višnje vasi. 
»Kje ste izvedeli za otvo-
ritev?« 

»Slučajno sem šla mi-
mo, ko je bila otvoritev, 
vstopila sem in kupila no-
gavice zase ter dva para 

otroških nogavic. Nagra-
de, ki mi jo je podelila 
polzelska tovarna noga-
vic, pa sploh nisem priča-
kovala. Še naprej bom 
ostala zvesta izdelkom to-
varne nogavic Polzela!« 

Tovarišica Žerjavova 
je kupila zase dva para 
nogavic in za moža tri pa-
re. Povedala je, da vedno 
kupuje Pegy hlačne no-
gavice, ker se lepo prila-
gajajo telesu. Iz izkušnje 
pa ve, da je imela Pegy 
nogavice vsaj teden dni, 
preden jih je raztrgala. Pa 
še to je morala biti »ne-
sreča«. Med prvimi kupci 
je bila tudi tovarišica Mi-
lica. Povedala pa je, da 
vedno kupuje nogavice 
druge in tretje kakovosti, 
pa je z njimi kl jub temu 
zadovoljna, saj so po nje-
nem mnenju izredno do-
bre. To trdita tudi njen 
mož in sin, ki se jima poti-
jo noge in zato nočeta no-
benih drugih nogavic kot 
bombažne s Polzele. 

MARIJA KRAMAR iz 
Zaloške gorice je kupo-
vala nogavice za krčne ži-
le. »Moram reči, da je nji-
hova kakovost dobra, 
svetovala pa bi Polzela-
nom, naj delajo nogavice 
tudi za nas, ki smo moč-

nejše postave. To sem jim 
že mislila pisati, sedaj pa 
izkoriščam priložnost za 
nasvet. Upam, da ga bodo 
upoštevali,« nam je pove-
dala Marija Kramar. 
Predstavniki tovarne no-
gavic so o predlogu že 
seznanjeni in pravijo, da 
bo kmalu tudi tovarišica 
Kramarjeva zadovoljna. 

REZIKA VRECKO S 
Kersnikove ulice v Celju 
je kupovala nogavice za 
sina športnika. Povedala 
je, da ji je sin naročil, naj 
kupi polzelske nogavice. 
Tudi sama najraje nosi 
hlačne nogavice s Polze-
le. V glavnem pa kupuje 
nogavice znamk Pegy in 
Lea. Rezika Vrečko je za-
dovoljna tudi z izborom 
barv. 

Ob koncu smo za kra-
tek pogovor zaprosili tudi 
poslovodkinjo nove trgo-
vine ELIZABETO TE-
ŽAK. 

- Kaj vse bodo lahko 
kupili ljudje pri vas? 

Elizabeta Težak: »Vse 
izdelke, ki jih proizvaja 
tovarna nogavic s Polze-
le. Omeniti pa moram tu-
di izdelke MTC. Gre 
predvsem za otroške no-
gavičke in dokolenke ter 
otroške nogavice za 
šport.« 

Prodajalno je odprla predsednica DS tozd Moške 
nogavice Milena Cepin 

- Bo prodajalna ve-
dno tako dobro zalo-
žena? 

Elizabeta Težak: »Za 
dobro založenost se bodo 
trudili vsi. Ce kdaj kakš-
nega izdelka slučajno ne 
bi bilo, naj nam kupci 
oproste, toda trudili se 
bomo, da jim bomo ustre-
gli.« 

- Kaj obljubljate pro-
dajalci kupcem? 

Elizabeta Težak: 
»Omenila sem že dobro 
založenost. Vse prodajal-
ke pa bomo prijazne, ker 
vemo, kaj pomeni prijaz-
nost ljudem, po svojih 
najboljših močeh pa se 
bodo trudile, da bi jim tu-
di svetovale.« 

Obljubljajo, da bo prodajalna vedno dobro založena Nova prodajalna 







ZANIMIVOSTI DOMA IH V SVETU 

REPUBLIŠKI POKAL 
V JADRANJU NA 
DESKI 

Na Smartinskem jezeru je 
bilo minulo nedel jo drugo 
t ekmovan je za pokal SR Slo-
venije v j adran ju na deski, ki 
ga je organiziralo Društvo za 
šport na vodi »Nivo« Celje, 
sekcija za jadranje na deski. 
Vremene jadralcem ni bilo 
najbol j naklonjeno, saj je le 
občasno zapihal slab veter, 
tako da je organizatorju le s 
težavo uspelo izpeljati tri re-
gate. Zaradi tako imenova-
nega »veslanja z jadri« pa je 
bila prva regata razveljevlje-
na. Tu je prišla do izraza 
neuskla jenos t tekmovaln ih 
pravil. T renu tno t ekmuje jo 
po medna rodn ih pravilih 
zveze za jadran je na deski, ki 
pa jo pogostokrat mars ikdo 
tolmači t ako kot je n j emu 
prav. V Jugoslavi j i pa še ni 
bilo enotnega sodniškega te-
čaja na ka te rem bi osvojili 
skupen kriterij to lmačenja 
tekmovalnih pravil na vseh 
regatah. 

Pokrovi tel j le tošnjega Po-
kala S R S v jadranju na de-
ski, ki se odvija samo na slo-
venskih jezerih, je Veplas iz 
Velenja, ki je tudi proizvaja-
lec desk za jadranje na vodi. 
In prav na nedel jski regati je 
največje presenečenje pri-

pravil mladi mariborski ja-
dralec Uroš Žvan, ki je zma-
gal v lahki kategoriji na Ve-
plasovi deski. Rezultati žen-
ske: 1. Helene Burger, 2. 
Marjana Maleaj; moški lah-
ka: 1. Uroš Žvan, 2. Brane 
Pistotnik, 3. Sašo Stepanov, 
4. Srečko Forte, 5. Branko 
Tanjšek, 7. Marjan Kolar, 8. 
Tadej Maligoj (jadralci od 4. 
mesta dalje so člani NIVO 
Celje); moški - teška: 1. San-
di Gabrovšek, 2. Dušan Puh , 
3. Janez Zibler, 4. Lado For-
te, 7. Nac Keršinar, 9. Rudi 
Kajtner , 10. Uroš Godec Ni-
vo Celje. 

Čeprav je na nedel jski re-
gati nastopilo m a n j tekmo-
valev kot so pričakovali je 
bila kakovost posameznikov 
na izredno visoki ravni, saj 
so nastopili skoraj vsi repre-
zentanti s Puhom, Gabrov-
škom in Stepanovim na čelu. 

P r ihodn jo nedel jo pa bo 
na Smar t inskem jezeru v ok-
viru prireditve Zabarija tudi 
dve regati. Najpre j bo dopol-
dne medk lubska regata jadr-
nic v razredu Optimist , Fire-
baU, 427 in druge, zatem pa 
bo medk lubska regata v ja-
dran ju na deski. 

F. P. 

Veter je le slabo napel jadra na nedeljski regati v jadranju na deski za Pokal SR 
Slovenije, ki je letos pod pokroviteljstvom Veplasa Velenje. (Foto: M. Božič) 

VROČINA PA 
TAKA! 

Vsi plavalni bazeni so že 
polni kopalcev. Naš posne-
tek je nastal na celjskem 
kopališču, kjer so še prejš-
'njo soboto pleskali otroški 
bazen. V Šoštanju so imeli 
zaplete z ogrevano vodo, 
oziroma sploh ni bila ogre-
vana, v Šentjurju in v Zre-
čah pa še niso pripravljeni. 
Tako nas je vročina letos 
nekoliko presenetila pa če-
prav iz izkušenj vemo, da je 
lahko že tudi julija presneto 
vroče... 

Bergfr id izvira še iz romanske do-
be, iz istega časa pa je tudi obodno 
ob rambno zidovje, ki sega ponekod 
na zahodni strani še do višine 6 m, 
enako visoko pa je tudi na severni 
strani ob bergfr idu, nad globoko v 
skalo vsekanim umetn im obramb-
n im jarkom, ki ločuje grajski kom-
pleks od pobočja v ozadju. Ob seve-
rovzhodnem delu obzidja, ki je veči-
del sesuto, se kažejo v enakomern ih 
razmikih temelji nekih zidov, ki si 
jih razlagamo kot nosilce slepih ar-
kad pod pohodno ploščadjo 
obrambnega zidu - gre za kazemate, ' 
ki na tuj ih gradovih večkrat nasto-
pajo, a pri nas nanje doslej še nismo 
naleteli. Iz romanske dobe utegne 
izvirati tudi palas, vendar tu manj-
kajo vsi stilno oprijemljivi arhitek-
turni elementi . 

Razviden pr ispevek gotske dobe h 
g ra j skemu razvoju je dvonadstrop-
na grajska kapela_ Bolj kot pravo-
kotno okence s posnet imi robovi v 
n jenem, pritličju jo časovno oprede-
l jujeta figuralni konzoli, ki sta opira-
li rebrast i obok in ki postavljata n jen 
nas tanek v konec 14. stoletja. Eno 
hrani Pokra j inski muzej v Celju, 
druga je bila do pred neka j leti ohra-
n jena in situ in je pozneje izginila. 

Odpr to ostaja pri t em vprašanje 
severnega s tanovanjskega stolpa, ki 
je 1933 zgrmel v prepad, a je na sta-
rejših upodobi tvah gradu še viden. 

1515 so grad zavzeli uporni kmet-
je. Ni znano, kol iko je pri t em utrpel 
škode, sk lepamo pa lahko, da so ga 
kmalu obnovili. Večje prezidave je 
po vsej priliki doživel 1575, ko je 
dvorna komora obljubila takratne-
m u zakupn iku Hannsu Soteškemu, 
da porabi za s tavbna dela na ut rdbi 
300 fl. Grad so tedaj na novo utrdili 
in prilagodili novemu načinu voj-
skovanja. Na to kaže pozidava dvo-
nads t ropnega jugovzhodnega vho-
dnega stolpiča, ki ima vsa znamenja 
zrele renesančne gradnje. Ob stolpi-
ču so takra t uredili tudi novo obzi-

dano pot, ki je držala tik starega pa-
lasa skozi manjš i stolpič na notranje 
grajsko dvorišče. O poznejših stavb-
nih posegih na gradu ni več sledu. O. 
1681, ko je nastal Vischerjev bakro-
rez, je bil še pokrit , le bergfrid je že 
kazal gole cine. Sklepamo, da so ga 
dokončno upustil i šele proti koncu 
18. stol., saj je na Reichertovi upodo-
bitvi iz. o. 1863 sicer res že razvaljen, 
a v vseh bistvenih sestavinah vendar 
ohranjen do svoje prvotne višine. 

KOSTRIVNICA 
(Kostreinitz), grad 

Severozahodno od Drevenika pri 
Kostrivnici na pobočju Boča, pod 
sedlom, čez katerega je držala stara 
pot iz Kostrivnice v Sta tenberk, na 
vzpetini z ledinskim imenom Dor. 
Občini Šmarje . 

1275 nastopa Fr i tzmann Kostriv-
niški kot priča v neki listini grofice 
Ane pl. Langenberg - Sternberg. 
Grad je 1322 kupi l Fr iderik Žovne-
ški kot krški fevd od Friderika Pod-
sreškega in njegove žene Ane grofi-
ce S te rnberg in je poslej ostal žovne-
ški oz. celjski. Grad se teda j prvič 
izrečno omenja kot hous Kosteuncz, 
Kostraeuncz, a 1329 kot houš in ve-
ste Kostreuncz. Na oznako u t rdba 
nalet imo tudi 1379 - vest Cha-
strencz. 1453 je grof Friderik Celjski 
izstavil us tanovno listino za samo-
stan Novi klošter pri Polzeli. Poleg 
raznih posesti mu je podaril kostriv-
niški urad in urbar - das Amt und 
Urbar Kostreiniz ter dve kmeti j i 
pod s tolpom - unter dem Thurm. 
Grad se v listini ne omenja , zato se 
zdi, da je bil uničen za časa bojev 
med Celjani in Habsburžani , njego-
vo vlogo, kot središče posesti pa je 
bil m e d t e m prevzel urad v Kostriv-
nici - ta je morda imel svoj sedež v 
stolpu, ki se omenja v nadal jevanju; 
v nobenem znanem pr imeru se na-
mreč grad, v starejših listinah ozna-

čen kot hous ali veste, ne opredelju-
je kot stolp - Thurm. Da je grad že 
zgodaj propadel , priča pos redno 
Paolo Santonino, ki ga je 1487 vodila 
pot tod mimo v Studenice, a ga niti z 
besedico ne omenja v svojem itine-
rarju. 

Na s t rmem kopas tem griču nad 
Drevenikom se pod rušo še slutijo 
ostanki zidovja, zasnova pa obdaja 
še vedno doka j globok in širok ja-
rek. Gradišče je h u d o zaraslo. 

LAŠKO fTuffer), grad 
Tabor 

Na gričevnatem pomolu na poboč-
ju Huma, nad nasel jem Laško. Obči-
na Laško. 

Prvi znani laStnik gospoščine je 
bil Spanheimovec grof Bernhard 
Mariborski, ki jo je 1147, ko se je 
odpravljal na križarsko vojsko v Pa-
lestino, za pr imer svoje smrti zapu-
stil svojemu nečaku, š ta je r skemu 
kraj išniku Otokar ju: Er dinget 
Tiuer . . . vnd Geirowe vnd allez das 
dar zv gehort, vntz an des erczpi-
scholfs gemerch von Salzpurch (La-
ško in Jurk loš te r in vse kar sodi zra-
ven, do posesti salzburškega nad-
škofa). Laško j e bilo poslej last dvor-
ne komore š ta jerskega deželnega 
kneza. Do 1192 so ga posedovali de-
želni knezi iz hiše Traungau, nato pa 
do smrti Friderika Prepirl j ivca 1246 
Babenberžani . 1262 je dobil vojvodi-
no Šta jersko v fevd češki kralj Oto-
kar II. Premysl in z njo tudi laško 
gospoščino. 

V urbar ju kancler ja Helwika Tu-
rinškega iz 1265, imenovanega Ra-
tionarium Stiriae, je beseda o la-
škem uradu - off icium in Tyver, ki 
ga je teda j dobil od š tajerskega de-
želnega glavarja v na j em olomuški 
škof Bruno. Istega leta pa se prvič 
omenja tudi grad - castrum Tyuer. 
Dohodke gospoščine je kralj Otokar 
podelil v zakup vovbrškemu grofu 
Ulriku in njegovi ženi Neži, vendar 
jo je vojvoda Albrecht že 1287 izpla-
čal in dobil dohodke nazaj. Njegov 
sin Friderik je oddal gospoščino 
oskrbniku Pe t ru L iebenberškemu 
(izpričan 1328) za za 900 mark pfe-
ningov, a že 1336 jo je dobil Friderik 
svobodni Zovneški . V rokah njego-
vega rodu je ostala gospoščina kot 
deželnoknežji zakup do 1456, ko je 
njegov rod izumrl. 

SOLIDARNOST NE POZNA 
MEJA 

Nesreča nikoli ne počiva, in tako seje zgodilo, da je 
letos marca pogorela hiša Ivana Kumra, skro.mnega 
in marljivega kmetovalca iz Doblatine v krajevni 
skupnosti Laško. Nesreča je bila toliko hujša, ker 
imata zakonca Kumer štiri nepreskrbljene otroke: 
najmlajši ima osem, najstarejši šteje osemnajst let. 

Skupnost socialnega skrbstva občine Laško je ta-
koj, ko je izvedela za Kumrovo nesrečo, stopila v 
akcijo in pognala močan stroj solidarnosti v kra-
jevni skupnosti v pogon. Na pomoč so priskočile 
domala vse organizacije združenega dela v Laškem: 
DO TIM, Bor, Dekorativna, Merx, Zdravilišče, Elkov, 
Komunalno podjetje, Kmetijska zadruga, Ingrad, 
Obrtno montažno podjetje. Pivovarna. Povsod so se 
delavci na samoupraven način dogovorili, da poma-
gajo, bodisi s krediti, denarjem ali materialom za 
gradnjo nove hiše. V akcijo je stopila tudi občinska 
konferenca SZDL Laško, izvršni svet Skupščine ob-
čine Laško, krajevna skupnost Laško, občinska mla-
dinska organizacija in, seveda, tudi socialna služba v 
občini. V krajevni skupnosti Laško in Marijagradec 
pa med krajani poteka akcija zbiranja prostovoljnih 
prispevkov. Do sedaj je zbranih 46.000 dinarjev. 

In tako je začela nova Kumrova hišica rasti. Ko bo 
zgrajena, bodo v Laškem zadovoljni vsi. Pa ne samo 
v Laškem. Solidarnost pri nas resnično nima meja. 

MARJELA AGREŽ 
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